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یک فعال اصلاح طلب گفت: حاکمیت باید فضای رقابتی را حفظ روزنامه صبح ایران
نیفتد.   خطر  به  این  از  بیش  مردم  منافع  و  کشور  مصالح  تا  کند 
اشرف  بروجردی ابراز امیدواری می  کند که با وجود فضای ناآرام و 
حوادث اخیر انتخابات مجلس یازدهم انتخاباتی پرشور باشد. این 
فعال اصلاح طلب در ادامه سخنانش گفت: ایران روزهای دشوار و 
پرچالشی را سپری می کند. به همین دلیل ضرورت برگزاری انتخابات 
با رأی بالا بیشتر از همیشه احساس می شود. بنابراین حاکمیت 
وظیفه دارد کاری کند تا مردم به رأی دادن ترغیب شوند.   عضو هیات 

علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی ادامه داد: 

مدیرعامل بنیاد باران گفت : اگر اصلاح طلبان صحنه را رها کنند و به 
تماشای فعالیت انتخابات رقیب بنشینند، تندروها از انتخابات سرد 
استقبال می کنند و شاید مجلس یازدهم از مجلس هفتم هم بدتر 
شود.  جواد امام اذعان کرد برخوردهای خشن و آسیب جدی ای که 
مردم دیدند بر فضای انتخاباتی تاثیر منفی خواهد گذاشت. به همین 
دلیل مجموعه دولت و حاکمیت باید تمام هم وغمش را در بازسازی 
شرایط به کار گیرد تا بلکه جامعه به  آرامشی نسبی برسد و به رأی دادن 
رغبت پیدا کند.  مدیرعامل بنیاد باران ادامه داد: جریان اصلاحات به 

دلیل حمایت از حسن روحانی در 2 انتخابات ریاست جمهوری

اشرف  بروجردی:

همه دستگاه ها زمینه فضای رقابتی را فراهم کنند
جواد امام :

شاید مجلس یازدهم از مجلس هفتم هم بدتر شود

2 2

رئیس جمهور هنگام تقدیم لایحه بودجه سال 99به مجلس:

تلاش دولت در بودجه کاهش 
سختی های معیشت مردم است

آیت الله  شبیری زنجانی: 

نباید دست حوزه های علمیه 
مقابل دیگران دراز باشد 

5

8

7

یکی از مراجع تقلید ، حفظ استقلال مالی حوزه های علمیه از دولت ها را یک ضرورت دانست  گفت :دست حوزه نباید مقابل 
دیگران دراز باشد. آیت الله شبیری زنجانی در دیدار با آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور اظهارداشت: خیلی خوب است 
که شما پیگیر استقلال مالی حوزه ها هستید. وی با انتقاد از رواج مدرک گرایی در حوزه های علمیه  تصریح کرد: علم را یا باید برای 
 نمی شود. آیت 

ّ
خدا و پاداش اخروی فراگرفت و یا برای خود علم و ارزشمندی آن. وقتی که کسی برای مدرک درس می خواند ملا

الله  شبیری زنجانی افزود: آموختن علم نباید به خاطر امور دنیوی باشد. مرحوم آقای مجتهدی تبریزی، در ابتدای طلبگی به من

رئیس جمهور تاکید کرد: می دانیم در این شرایط صادارت و 
واردات ما با مشکلات زیادی توام است، همه ما می دانیم در 
صادرات نفت با مشکلاتی روبرو هستیم اما تلاش ما این است 
که سختی معیشت مردم را کاهش دهیم. حجت الاسلام و 

المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه هنگام تقدیم لایحه 
بودجه سال ۱۳۹۹ کشور به مجلس شورای اسلامی در جمع 
نمایندگان با بیان اینکه بودجه سال آینده، بودجه استقامت و 

مقابله با تحریم خواهد بود، گفت: دشمنان در طرح شکست

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

استان قم کمترین سهم از لایحه بودجه
7

8

خطر نفوذ چهره های سفید با تفکر احمدی نژادی به پارلمان؟

ترافیک احمدی نژادی ها پشت درِ مجلس

 سیستم آموزشی مدرک گرا، عالم پرورش نمی دهد

2

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد: داروی کافی برای بیماری آنفلوانزا در 
استان قم موجود است و با کمبود دارو مواجه نیستیم. دکتر پرهام درگفتگویی با بیان اینکه 
بیماری آنفولانزا در قم غیرمنتظره نیست گفت: ویروس این بیماری هرسال در همین ایام در 
کشور شیوع پیدا میکند اما نوع آن هرسال با سال قبل متفاوت است. وی با اشاره به اینکه 
سال گذشته ویروس این بیماری m2 h۳ نام داشت افزود: ویروس امسال n۱ h۱ نام دارد 
که شدت بیشتری نسبت به پارسال دارد. دکتر پرهام تصریح کرد: درمان این بیماری نیاز به 
داروی خاصی ندارد اما در صوت نیاز هیچگونه کمبود دارویی برای درمان آن در استان وجود 
ندارد. معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی در عین حال به مردم توصیه کرد از خوددرمانی به 
ویژه استفاده از آنتی بیوتیک ها بپرهیزند و هرگونه دارویی را تنها با نظر پزشک مصرف کنند. 
دکتر پرهام تاکید کرد این بیماری در حالت معمول با رعایت دقیق مسائل بهداشتی، استفاده

رئیس ستاد انتخابات استان قم گفت : از یک ماه قبل، کار رصد فعالیت های انتخاباتی 
داوطلبان در قم آغاز شده است. بیژن سلیمان پوردرگفتگویی اظهارداشت:تمام فعالیت 
هاي داوطلبان مانند سخنراني ها و اظهارنظرها حتي در فضاي مجازي رصد مي شود و 
هیئت هاي اجرایي و نظارت در تمام مراحل انتخابات آنها را مد نظر قرار خواهند داد .  رئیس 
ستاد انتخابات استان تصریح کرد: اگر داوطلب ها در جلسات تبلیغاتی شرکت کنند تخطی 
از قانون محسوب می شود . سلیمان پور افزود: فرصت تبلیغات انتخاباتی در قانون مشخص 
شده که یک هفته قبل از انتخابات است و همه داوطلبان به آن آگاه هستند بنابراین انتظار 
می رود همه این قانون را رعایت کنند . وی با اشاره به مشارکت 20 هزار نفر در کار برگزاری 
انتخابات خاطر نشان کرد: رعایت اصل بیطرفی ، افزایش سرمایه اجتماعی و اعتماد مردم و 

رعایت حقوق انتخاب کننده و انتخاب شونده همواره مدنظر مجریان انتخابات خواهد بود .

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم :

کمبود داروی آنفلوانزا در استان قم نداریم 
رئیس ستاد انتخابات استان قم :

تبلیغات زودهنگام انتخاباتی رصد می شود 

8 8

 مشکلات کشور با تعطیل 
کردن فضای مجازی 
برطرف  نمی شود
عقبه مافیای فیلترشکن وارزش  افزوده یکی است

مردم نباید احساس کنند در فضای مجازی بی پناه هستند

وزیر ارتباطات:

انتظار نوسانات عمده ارزی قبلی  پیش بینی نمی شود

رکوردشکنی پاییزه دلار؛ آینده چه می شود؟

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

استقلال مالی حوزه ضروری است
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اخبار

سیل شیفتگان خدمت! 
در میانه آذر 98 حرف زدن در مورد انتخابات با موافقت ها 
و مخالفت هایی همراه است. کار به جایی رسیده که حتی 
ناکارآمدی  به  اعتراض  در  هم  مجلس  قبل  دوره  نماینده 
هم  اما  نشد  نام  ثبت  به  حاضر  موانع،  وجود  و  تلاشش 

لیستی های او باز هم ثبت نام کردند تا نشان بدهد در فقدان احزاب، هنوز هم سلیقه های 
فردی است که در سیاست ایرانی چرخ را می چرخاند. بیش از16هزار نفر ثبت نام کرده اند و 
گفته می شود برای هر کُرسی 55 نفر آرزومند وجود دارد که جملگی مدعی هستند »شیفته 
خدمت به مردم اند«. البته در میان گزارش هایی که از حاشیه ثبت نام ها تهیه شد مردی بود 
که با صراحت گفت »یکی از دلایلم میل به قدرت است«. او را می شود در لیست صادق ترین 
فضای  دلیل  به  کوچک  شهرهای  در  می شود  پیش بینی  گنجاند.  کشور  شهروندان 
غیرسیاسی، بافت عموماً قوم و قبیله ای و البته مطالبات معیشتی، میزان مشارکت بالا باشد 
اما در شهرهای بزرگ داستان پیچیدگی های تازه ای پیدا کرده است. بعید است از سیستم 
تک لیست استقبال شود و به دلیل ناکامی اصلاح طلبان و اصولگرایان در تحقق شعارها و 
وعده ها، گرایش به کسانی که مدعی شوند به صورت مستقل وارد صحنه شده و اتفاقاً هر 
دو جریان سیاسی کشور را مورد نقد و حمله قرار دهند بیشتر خواهد بود. پیش بینی صحنه 
سیاسی ایران، دشوارتر از پیش بینی وضعیت هواست. متغیرهای موثر بر این عرصه چنان 
پیچیده و لحظه ای هستند که گاهی خود بازیگردانان را هم غافلگیر می کند. گرچه این 
روزها به نظر نوعی سستی، کرختی و بی عملی در میان بسیاری از رای دهندگان وجود دارد 
اما تجربه نشان داده که هر چه به ساعات رای ریزی نزدیک شویم تصمیم گیری ها قطعیت 
بیشتری پیدا خواهد کرد و کسانی که می گویند رای نمی دهند، می روند و رای می دهند، 
حتی آنها که ممکن است بعدا حاشا کنند که رای داده اند! اینکه انتخاب حق آدمی است 
و حتی در بعضی کشورها محکومان به مرگ در مورد وسیله اعدام شان هم از حق انتخاب 
استفاده می کنند تردیدی نیست، بعضی هم می گویند چرا به دست خودمان، خودمان را 
از حق و فرصتی هرچند تنگ و گوتاه محروم کنیم؟  ولی در فرصت باقیمانده پاسخ به یک 
پرسش کلیدی می تواند روی میزان حضور عمیقاً اثر بگذارد. بسیاری از آنها که دچار تردید 
هستند که پای صندوق رای بروند یا نه، می پرسند: به ما بگویید واقعاً مجلس در راس امور 
است و بود و نبودش تفاوت دارد، آن وقت ما هم رای می دهیم!  یکی از عوامل شکل گیری 
این تردید گفتار و کردار برخی از نمایندگان است که به آنها رای دادیم ولی در چهارسال 
گذشته غیب شدند و اصلًا مشخص نیست کجا بودن و چه کردند و بود و نبودشان چه فرقی 
می کرد. این افراد نه تنها به رای دهندگان وفادار نماندند بلکه جایگاه یک نهاد انتخابی را 
هم مخدوش کردند. برای حفظ صندوق رای و گشایش فضای اجتماعی و سیاسی، افراد 
بسیاری هزینه های گران دادند و این سبک رفتار اگر نگوییم خیانت به باورهای مردم و 
روح آن رفتگان است، نوعی دهن کجی به ساختارهایی است که حفظ آنها به کشور کمک 
می کند. با همه این حرف و حدیث ها: » آنک شما و سیل شیفتگان خدمت برای حضور در 

مجلس شورای اسلامی«!

ضرورت احیا اعتماد و امید 
شهردار سابق تهران مثل سرداران فاتح جنگ که میان 
و  شد  کشور  وزارت  وارد  می زنند  قدم  دشمن  کشتگان 
شناسنامه اش را به عکاسان نشان داد و آنها هم برای بار 

چهارم از این قاب تکراری عکس برداشتند.
ژستی که قالیباف گرفته بود نه به خاطر دستاوردهای خودش بلکه به خاطر عملکرد 
حسن روحانی است. سردار از روزهای سخت شیخ به نفع خود استفاده می کند و این 
معنای سیاست است. حسن روحانی و محمدرضا عارف باید از خود بپرسند در این سال ها 
چه اتفاقی افتاده است که آنهایی که در سال 92 و 94 در دو انتخابات ریاست جمهوری 
و مجلس از مردم »نه« شنیدند امروز با سری بالا راهی وزارت کشور می شوند، عکس 
می گیرند، کلید رییس جمهور را مسخره می کنند و حتی رییس بعدی پارلمان را هم معلوم 
می کنند. هجوم اصول گرایان به وزارت کشور برای ثبت نام در انتخابات، تنها و تنها به دلیل 
انفعال حسن روحانی است. رییس جمهوری که امید زیادی به او می رفت اما ... هرچه 
بیشتر از عمر دولت گذشت، ناامیدی جای امید را گرفت. امروز آنهایی که به حسن روحانی 

رای دادند شاید این شعر نیما یوشیج را با خود مرور می کنند:
»نازک آرای تن ساق گلی

که به جانش کِشتم
و به جان دادمش آب

ای دریغا به برم می شکند«
گویا خود حسن روحانی هم به این نتیجه رسیده است که  بعد از خروج آمریکا از برجام 
دیگر کاری نمی تواند انجام بدهد و فقط روزها را همچون زندانیان خط می زند تا عمر دولت 
دوازدهم به پایان برسد. اصول گرایان می خواهند جواب فتح سنگر به سنگر را بدهند. آنها 
به این نتیجه رسیده اند که طرفداران روحانی و اصلاحات به دلیل سرشکستگی به همین 
راحتی ها دوباره پای صندوق نخواهند آمد، به خاطر همین می توانند به راحتی خاطرات 
مجالس سه گانه اصول گرا یعنی پارلمان های هفتم، هشتم و نهم را زنده کنند و بعد در سال 
1400 به سراغ دولت بروند و بالاخره یک اصول گرا را به ریاست جمهوری برسانند. رییس 
جمهور در سال 99 باید خود را آماده روزهای سخت کند. روزهایی که وزرا و البته خودش 
هر روز باید راهی مجلس شوند و به سوالات و استیضاح های نمایندگان اصول گرا پاسخ 
بدهند. کسانی که به خاطر روحانی از قدرت کنار زده شده بودند به همین راحتی از »شیخ 
دیپلمات« نخواهند گذشت. آنها هیچگاه تصور نمی کردند بعد از سال 88، اصلاح طلبان 
توان قد راست کردن داشته باشند چه برسد که تمام نهادهای انتخابی را در اختیار خود 
بگیرند. وقتی از اصول گرایانی که در انتخابات ثبت نام کردند حرف می زنیم از میانه روها 
حرف نمی زنیم از تندروترین راست گرایان سخن به میان می آوریم. از قالیباف، زاکانی، 

نادران، رسایی، کوچک زاده، یامین پور و ...
بیانیه انتخاباتی قالیباف را بخوانید تا بدانید آنها چه نقشه ای برای روحانی و دولت دوازدهم 
دارند.  روحانی و اعضای فراکسیون امید این روزها به جای گلایه بهتر است با مردم حرف 
بزنند و از شرایطی که بر آنها رفته است، سخن بگویند. آقای عارف بهتر است بعد از 4 سال 
سکوت دیگر به زبان بیاید و از سختی های نمایندگی و چرایی محقق نشدن شعارهای 
انتخاباتی بگوید. اعتماد و امید دو الماسی است که دولت روحانی و نمایندگان اصلاح طلب 
مجلس آن را گم کرده اند و اگر می خواهند دوباره عزلت نشین نشوند، باید آنها را پیدا کنند.

محمدرضا بادامچی:

هزینه کردهای نجومی برای انتخابات
 وهن مجلس است

عضو فراکسیون امید هزینه کردهای نجومی برای تبلیغات انتخاباتی را وهن مجلس 
خواند و گفت: کل هزینه های لیست امید در انتخابات گذشته کمتر از ۳0 میلیارد تومان 

بود در حالیکه برخی ستادهای شهرستانی هزینه کردهای غیرمتعارفی داشتند. 
محمدرضا بادامچی  با تاکید بر اینکه مجلس دهم به منظور ساماندهی هزینه کردهای 
انتخاباتی اصلاح قانون انتخابات را در دستور کار قرار داد، افزود: ما در این طرح به دنبال 
این بودیم که انتخابات به صورت استانی برگزار شود تا از این مسیر احزاب فعال شده و نقش 

پرزنگ تری در انتخابات داشته باشند.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی، 
در تشریح ثمره فعال شدن احزاب ادامه داد: ثمره فعال شدن احزاب این است که رزومه و 
پیشینه افراد در احزاب بررسی و فیلتر می شود و همین موضوع باعث خواهد شد که افراد 

ناشناخته و بدون پشتوانه سیاسی، اقتصادی و دانش سیاسی وارد مجلس نشوند.
وی با تاکید بر اینکه اصلاح قانون انتخابات به عمر مجلس دهم نرسید افزود: با تدوین این 
طرح در تلاش بودیم که افراد شناخته شده وارد مجلس شوند به جای اینکه افرادی از گوشه 

و کنار تحت تاثیر منابع قدرت و ثروت به مجلس راه یابند.
وی با اشاره به رفتار تشکیلاتی لیست امید در انتخابات مجلس دهم، گفت: در انتخابات 
گذشته در پی رفتار تشکیلاتی، افراد علاوه بر داشتن پشتوانه سیاسی، هزینه کردهای 
بسیار شفافی داشتند به طوریکه کمترین هزینه ها برای ۳0 نفر نماینده در دوره دهم انجام 
شد. بادامچی با بیان اینکه کل هزینه کرد ستاد لیست امید ۳0 میلیارد نبود ادامه داد: این 
در حالی است که بسیاری ستادها در شهرستان های کوچک 500 تا 600 میلیون تومان 

هزینه شد.

عضو فراکسیون امید:

هیچ اصلاح طلبی به تحریم انتخابات
 اعتقادی ندارد

عضو فراکسیون امید مجلس گفت: هیچ کسی در بین اصلاح طلبان به تحریم انتخابات 
اعتقادی ندارند و کسی موافق این موضوع نیست. 

 قاسم میرزایی نیکو  در خصوص مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات، اظهار داشت: 
مواضعی که در خصوص تحریم انتخابات مطرح می شد را اکنون دیگر شاهد نیستیم.

عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی بیان کرد: تحریم انتخابات اکنون به این 
تبدیل شده که راه نجات کشور، صندوق رای است و همه متفقا آن را قبول دارند.

وی با اشاره به اینکه اصلاح طلبان به دنبال مشارکت بیشتر در انتخابات هستند، افزود: در 
مورد چگونگی ورود به انتخابات باید بررسی های لازم را انجام دهیم.

میرزایی نیکو ادامه داد: وقتی ژنرال ها ردصلاحیت می شوند و سربازها می مانند، نظرات 
مختلفی در مورد ورود به انتخابات وجود دارد که البته برخی می گویند به هر نحوی باید 

وارد انتخابات شویم.
نماینده مردم دماوند و فیروزکوه در مجلس شورای اسلامی گفت: هیچ کسی در بین 

اصلاح طلبان به تحریم انتخابات اعتقادی ندارند و کسی موافق این موضوع نیست.

رییس دیوان عالی کشور:

باید فکر اساسی برای ورودی زیاد پرونده  و 
اطاله دادرسی کرد

رییس دیوان عالی کشور گفت: آنچه که امروز در دیوان عالی کشور و در دستگاه های دیگر 
قضایی مبتلا به آن هستند، اطاله دادرسی و ورودی زیادی پرونده ها است که باید فکر اساسی 

برای آن شود. 
حجت الاسلام سیداحمد مرتضوی مقدم  در نشست هم اندیشی معاونت حقوقی قوه 
قضاییه با قضات دیوان عالی کشور و دادگاه عالی انتظامی قضات که  صبح امروز در دیوان 
عالی کشور برگزار شد، گفت: جمع حاضر نخبگان قضایی و قضات فرهیخته و باسابقه کشور 

هستند که اینجا جمع شده اند.
وی افزود: لازم است چند مطلبی که مورد نیاز کشور است را بگویم.  اولین چیزی که شدیدا 
مورد احتیاج و نیاز است تنقیح قوانین ماست. قوانین متعدد و مکرر و ناسخ و منسوخ نیاز به 
تنقیح دارد که در دوره جدید، معاونت حقوقی قوه قضاییه در این زمینه دست به کار شده 

است و مایه امید است که این قضیه حل شود.
رییس دیوان عالی کشور افزود: آنچه را که امروز در دیوان عالی کشور و در دستگاه های دیگر 
قضایی مبتلا به آن هستند اطاله دادرسی و ورودی زیادی پرونده ها است که باید فکر اساسی 
برای آن  شود که به چه طریقی از اطاله دادرسی جلوگیری کنیم زیرا باید ورودی دستگاه 

قضایی و دیوان عالی -که باید به پرونده های مهم  بپردازد- را کم کنیم.
وی تاکید کرد: دیوان عالی باید به پرونده های فرجامی رسیدگی کند ولی متاسفانه امروز  
درگیر پرونده هایی شده که از کار اصلی خود باز می ماند. ورودی زیاد پرونده ها ما را دچار 
مشکل کرده است. رییس دیوان عالی کشور ادامه داد: دسترسی به نتیجه پرونده ها باید در 
اسرع وقت انجام شود تا مردم نیاز نداشته باشند  به خاطر اطلاع از پرونده خود به  دستگاه 

قضا مراجعه کنند  و بدون مراجعه به دستگاه قضایی  از پرونده خود مطلع شوند.
وی تصریح کرد: تاکنون اینطور نبوده که از نخبگان استفاده شود و  این حرکت مبارکی است 

که با پیشنهاد معاونت حقوقی انجام شده است و  قوانین ما بروز خواهد شد.
رییس دیوان عالی کشور ضمن تبریک به  اقدام حجت الاسلام مصدق  در اصلاح و تنقیح 
قوانین تبریک، گفت: چند کار را در دیوان عالی شروع کردیم که اگر به نتیجه برسد مفید 
است. ما سایت دیوان عالی را به روزمی کنیم تا مردم دسترسی داشته باشند و از آرای وحدت 
رویه بروز مطلع شوند. تا الان این طور نبود که آرای وحدت رویه به اطلاع مردم برسد. سعی 
داریم همان روز که رای وحدت رویه ای صادر شد، همه بتوانند به رای دسترسی داشته باشند.
هم   قدم هایی  و  باشیم  داشته  عالی  دیوان  در  علمی  شورای  یک  باید  داد:  ادامه  وی 
برداشتیم.  مواردی که درهیات عمومی عنوان می شود بررسی می شود تا نتیجه در حد عالی 
باشد و برهمین اساس پیشنهاد دادیم مجله حقوقی یا به صورت ماهنامه  بصورت علمی 

نظرات علمی نخبگان را منتشر کنیم.
رییس دیوان عالی کشور تاکید کرد: بنا داریم هیات عمومی  فعال و پرکار داشته باشیم. 
همچنین سفرهای استانی را به همه قضات اعلام می کنیم تا هرکدام آرای معارضی دیدند 

بگویند تا در هیات عمومی موضوع بررسی شود.
وی در پایان تاکید کرد: رای وحدت رویه راهگشا است و در حکم قانون است و این بخش را 

دنبال می کنیم و برای همه لازم الاتباع است.
 

آشنا در نامه ای به حجت الاسلام محسنی اژه ای :

بهترین مجری تلویزیون خانه نشین شده است
به  خطاب  نامه ای  در  نظارت  شورای  در  مجریه  قوه  نماینده  و  جمهور  رییس  مشاور 
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای خواستار بررسی مجدد موضوع عادل فردوسی پور 
و برنامه نود در شورای نظارت بر سازمان صداوسیما شد. این نامه در تاریخ 98/09/10 برای 

رییس شورای نظارت ارسال شده است. 
حسام الدین آشنا با اشاره به آغاز برنامه هت تریک مزدک میرزایی در شبکه ایران اینترنشنال 
و عدم تدبیر مناسب مدیران رسانه ملی در رقیب سازی نوشته است: »برنامه هت تریک با 
توجه به خلا ایجاد شده در شبکه سه، می تواند مخاطبی گسترده جذب کند؛ این درحالی 
است که با وجود برنامه 90، سال ها هیچ شبکه ماهواره ای فارسی زبانی توان رقابت با آن را 
نداشت اما در اسفندماه 1۳9۷ با بی تدبیری مدیران سازمان صداوسیما، بدون ارائه هیچ ادله 
مشخصی، بهترین برنامه تلویزیون از نگاه داوران جشنواره جام جم و بهترین برنامه تلویزیون از 
نگاه مخاطبان، تعطیل شد و یکی از بهترین برنامه سازان و مجریان تلویزیون خانه نشین شد«.
رییس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری در ادامه نسبت به محدودیت های 
عادل  حاضر  حال  »در  نوشته است:  و  کرده  انتقاد  فردوسی پور  عادل  برای  شده  ایجاد 
فردوسی پور نه تنها اجازه اجرای زنده در هیچ یک از شبکه های تلویزیون را ندارد و حتی 
گزارش بازی های فوتبال نیز از او گرفته شده است، بلکه شواهد متعددی نشان می دهد که 
امکان اجرای زنده وی در آی پی تی وی ها و فضای مجازی نیز به صورت غیررسمی ممنوع 

شده است«.
موضوع نود و عادل فردوسی پور مجدد بررسی شود

آشنا نسبت به عملکرد شورای نظارت و سیاسی کاری این شورا در موضوع تعطیلی برنامه 
نود انتقاد کرده و گفته است: »متاسفانه در وقوع این اتفاق، عملکرد شورای نظارت بر سازمان 
صداوسیما هم تسهیل کننده بود. ناکارآمدی این شورا و اتخاذ رویکردسیاسی در برابر تعطیلی 

برنامه 90، به تصمیم غلط مدیران سازمان مشروعیت بخشید«
نماینده رییس جمهور در شورای نظارت در پایان این نامه خواستار بررسی مجدد موضوع 
تعطیلی برنامه نود و حذف عادل فردوسی پور شده است: »مستدعی است دستور فرمایید با 
توجه به نامشخص بودن دلایل حذف مجری و تعطیلی برنامه 90، وارد آمدن صدمه جدی به 
اعتبار رسانه ملی و اعتماد مخاطبان به این سازمان، افت کیفی گزارشگری فوتبال در شبکه 
سه و شبکه ورزش، ناموفق بودن برنامه »فوتبال برتر« و آغاز یک برنامه آلترناتیو در شبکه  ایران 
اینترنشنال، بار دیگر موضوع عادل فردوسی پور و برنامه نود در دستور کار شورای نظارت بر 

سازمان صداوسیما قرار گیرد«.
 

جواد امام :

شاید مجلس یازدهم از مجلس هفتم هم بدتر شود
مدیرعامل بنیاد باران گفت : اگر اصلاح طلبان صحنه را رها کنند و به تماشای فعالیت 
انتخابات رقیب بنشینند، تندروها از انتخابات سرد استقبال می کنند و شاید مجلس یازدهم 

از مجلس هفتم هم بدتر شود. 
بر فضای  دیدند  مردم  که  آسیب جدی ای  و  برخوردهای خشن  کرد  اذعان  امام  جواد 
انتخاباتی تاثیر منفی خواهد گذاشت. به همین دلیل مجموعه دولت و حاکمیت باید تمام 
هم وغمش را در بازسازی شرایط به کار گیرد تا بلکه جامعه به  آرامشی نسبی برسد و به رأی 
دادن رغبت پیدا کند.  مدیرعامل بنیاد باران ادامه داد: جریان اصلاحات به دلیل حمایت 
از حسن روحانی در 2 انتخابات ریاست جمهوری در مظان اتهام است. اما این را باید در نظر 
داشت که اصلاح طلبان با وجود نقش داشتن در تشکیل دولت، هیچ نقشی در انتخاب وزیران 
و مدیران و البته تصمیم گیری ها نداشتند. همچنین باید گفت قوای درگیر در بحث گرانی 
بنزین فقط محدود به دولت نمی شود. به همین دلیل باید گفت اعتراض های اخیر به کلیت 

نظام ضربه زد و این طور نیست که فقط اصلاحات از این مساله متضرر شود.
 این فعال اصلاح طلب ادامه داد: این اتفاق اصل انتخابات را هدف می گیرد و انگیزه 
مردم را برای رأی دادن به پایین ترین حد ممکن می رساند. پس اگر اصلاح طلبان صحنه را 
رها کنند و به تماشای فعالیت انتخابات رقیب بنشینند، تندروها از انتخابات سرد استقبال 
می کنند و شاید مجلس یازدهم از مجلس هفتم هم بدتر شود. پس باید به این امید بمانیم که 
نهادهای نظارتی در رویکرد خود تغییر ایجاد کنند تا از این طریق اصلاح طلبان از بستر لازم 
برای حضوری جدی در انتخابات برخوردار باشند. اگر هم همچنان اصرار بر تنگ نظری باشد، 

مسئولیت از دوش اصلاحات و اصلاح طلبان برداشته خواهد شد.
او درباره راهکار لازم برای ترمیم وضعیت پیچیده فعلی گفت: تنها راه برای عبور از بحران 
بازگشت به مردم و مشارکت آنها در تصمیم گیری هاست؛ یعنی اگر همچنان بر تک روی اصرار 

کنیم و با راهکار یک طرفه امور را اداره کنیم، شرایط به همین شکل کنونی خواهد بود.

اشرف  بروجردی:

همه دستگاه ها زمینه فضای رقابتی را فراهم کنند
یک فعال اصلاح طلب گفت: حاکمیت باید فضای رقابتی را حفظ کند تا مصالح کشور و 

منافع مردم بیش از این به خطر نیفتد. 
اشرف  بروجردی ابراز امیدواری می  کند که با وجود فضای ناآرام و حوادث اخیر انتخابات 

مجلس یازدهم انتخاباتی پرشور باشد.
این فعال اصلاح طلب در ادامه سخنانش گفت: ایران روزهای دشوار و پرچالشی را سپری 
می کند. به همین دلیل ضرورت برگزاری انتخابات با رأی بالا بیشتر از همیشه احساس 

می شود. بنابراین حاکمیت وظیفه دارد کاری کند تا مردم به رأی دادن ترغیب شوند.  
عضو هیات علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی ادامه داد: البته لازمه اینکه 
مردم پای صندوق های رأی حاضر شوند این است که آنها حس کنند رقابت، رقابتی داغ است 
و همه گروه های سیاسی مشارکتی جدی و البته برابر با هم دارند. در واقع اگر شورای نگهبان 

مانع این فضا باشد، مشکل بتوانیم افکار عمومی را راضی به رأی دادن کنیم.
او افزود:  اگر قرار بر تداوم رد صلاحیت گسترده چهره های شاخص اصلاحات باشد و 
اصلاح طلبان با چهره های درجه دوم خود وارد صحنه شوند، چطور می توانیم مردم را قانع 
کنیم که باز بیایند و رأی بدهند. پس تاکید بر این است که همه دستگاه ها زمینه فضای رقابتی 

را فراهم کنند.
 بروجردی ادامه داد: حاشیه ها و اعتراض هایی که در چند روز گذشته رقم خورد مزید بر 
علت شد تا نگرانی  بابت میزان مشارکت بیشتر شود. بخشی از جامعه هم از افزایش قیمت 
بنزین شاکی هستند و هم از برخوردهایی که به هر حال انجام شد، ناراضی اند و احساس 

می کنند دیده نمی شوند. این برای هر جامعه ای هزینه ساز است.
این فعال اصلاح طلب افزود: بنده بشخصه هنوز به  طور کامل ناامید نیستم و امیدوارم 
نهادهای حاکمیتی با فرمولی عقلانی و با در نظر گرفتن ارزش حضور مردم انتخابات را به 
شکلی برگزار کنند که همه مردم بتوانند به کاندیداهای متبوع خود برای مجلس نشین شدن 
رأی بدهند. در چنین شرایطی هم می توانیم به دنیا بگوییم تحریم ها در تعهد عمومی به 
نظام تاثیری نگذاشته است و هم می توانیم در انتظار تشکیل مجلسی پویا باشیم که بتواند 

مشکلات را حل کند.
اشرف  بروجردی در آخر گفت: حاکمیت باید فضای رقابتی را حفظ کند تا مصالح کشور و 

منافع مردم بیش از این به خطر نیفتد.

اینکه  به  اشاره  با  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
مشکلات کشور با تعطیل کردن فضای مجازی برطرف 
نمی شود گفت: ساختارهای امنیت سایبری و مراکز آپا 
باید به نفع مردم کار کنند و مردم احساس کنند که یک 
جایی حواسش به امنیتشان است و در فضای مجازی 

بی پناه نیستند. 
در نشست  یکشنبه  امروز  آذری جهرمی  محمدجواد 
پشتیبانی،  )آگاهی رسانی،  آپا  مراکز  بین  هماهنگی 
امداد برای آسیب پذیری ها و حوادث امنیتی سایبری(، 
ادارات کل ارتباطات فناوری استان ها و مسوولان فناوری 
برخی  اینکه  بیان  با  کشور  استانداری های  اطلاعات 
به  مجهز  اگر  که  است  این  امنیت  حوزه  از  تصورشان 
سیستم های امنیتی شویم دیگر امنیت برقرار می شد، 
از جایی  تفکری  با چنین  معمولا سازمان هایی  گفت: 
ضربه می خورند که تصورش را ندارند. آیا همه دیوارها و 
محیط ورودی سازمان را می شود حفاظت کرد؟ متر به 
متر دیوارهای مجموعه را نگهبان و دوربین و سیستم های 
امنیتی گذاشت؟ هزینه اداره مجموعه ای با چنین تفکری 

بسیار زیاد خواهد بود.
وی با بیان اینکه در حوزه امنیت دو نوع تهدید وجود دارد 
گفت: یک تهدید دسترسی افراد غیرمجاز به داده های 
سازمان و دوم تهدید دسترسی افراد مجاز به داده های 
حساس و محرمانه است که در این زمینه مبحثی تحت 
یا مدیریت سطوح دسترسی  عنوان سطوح دسترسی 
وجود دارد. وزیر کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه عمده 
با  انتظامی  به مراکز  آنان  شکایت عموم مردم و مراجع 
موضوع کلاهبرداری های مالی در فضای مجازی است 
فضای  حوزه  در  شکایت ها  نخست  رتبه  مساله  این  و 
اینجا  گفت:  است،  داده  اختصاص  خود  به  را  مجازی 
با  برای مقابله  این است که  سؤالی که مطرح می شود 
این کلاهبرداری ها چه اقدامات پیشگیرانه ای انجام شده 

است؟
آذری جهرمی با تأکید بر اینکه دلایل و علل وجود ناامنی 
الزاماً به خاطر در اختیار نداشتن سیستم فنی نیست، 
جامعه شناسی،  مشکلات  می کنند  فکر  برخی  گفت: 
اجتماعی و سهل انگاری ها و درست نبودن فرایندهای 
از  بسیاری  کرد.  حل  دکمه  یک  با  می شود  را  اداری 
مسوولان هم همین عادت را پیدا کرده اند که هر جا به 
مشکلی برمی خورند فکر می کنند با یک دکمه یا با یک 

سامانه می توانند تمام مشکلات مملکت را برطرف کنند.
این گونه  امنیتی  مشکلات  درحالی که  افزود:  وی 
قابل حل نیست. اگر فرایندی به لحاظ فنی خوش ساخت 
نباشد نباید از آن انتظار داشت که امن و ایمن باشد. از 
فرایند ناپایدار نمی شود انتظار پایداری داشت. البته این 
مسائل را مطرح نکردم که ما وظایف فنی خود را نادیده 
بگیریم. برای افزایش ضریب امنیت ما هم مسئولیت هایی 
بر عهده  داریم اما باید بدانیم وجود مشکلات امنیتی در 

فضای سایبری ناشی از نبود ساختارهای مناسب است.
آذری جهرمی تأکید کرد: در یک سازمانی به اصول 
اولیه امنیتی بی اعتنایی کرده اند و اطلاعات حجیمی 
یک  با  می خواهند  بعد  دستکاری شده،  یا  کرده  درز 

سیستم فنی به مقابله با آن مشکل بپردازند معلوم است 
که شدنی نیست؛ بنابراین باید توجه داشته باشیم که 
اولین نکته پیاده سازی و رفتارهای سازمانی سالم و ایجاد 
وزیر  است.  سازمان ها  در  خوش ساخت  تراکنش های 
ارتباطات ادامه داد: شما به  عنوان مدیران آپا در سراسر 
بر عهده   را  کشور که مسوولیت دشوار امنیت سایبری 
دارید باید در رابطه با علل بروز رخدادهای ضد امنیتی و 
دلایل این موضوعات برای مسوولان مربوطه به  روشنی 
صحبت کنید تا در سطح استان این مسوولان از آپا انتظار 
معجزه نداشته باشند. وی در ادامه گفت: کشوری که 
دوره ای ۳00 هزار مشترک موبایل داشت و امروز رقم به 
۷0 میلیون مشترک رسیده طبیعی است که با افزایش 

تعداد مشترکان مشکلات مبتلابه آن افزایش یابد.
آذری جهرمی افزود: اما می بینیم که مثلا یک مسوول 
می گوید فضای مجازی به اولین حوزه شکایت های مردم 
تبدیل شده است. این دوستان یا نمی دانند از چه حرف 
می زنند یا خود را به جهالت زده اند. امروزه همه وارد فضای 
مجازی شده اند. معلوم است که با حضور بخش زیادی از 
مردم در این فضا شاهد افزایش بزه هم خواهیم بود؛ اما 
سؤال این است که شما به  عنوان منتقد چه ساختاری را 
برای مقابله با سو استفاده ها ایجاد کرده اید. اینکه این فضا 

را تعطیل کنیم مسائل حل می شود.
عقبه مافیای فیلترشکن وارزش  افزوده

 یکی است
وزیر ارتباطات با اشاره به گزارش اخیر مرکز ماهر گفت: 
بیش از 1۷00 اپلیکیشین باج افزار با تعداد نصب بالا 
کشف  شده است که بیشترین این اپلیکیشین ها مربوط 
به فیلترشکن ها است. وقتی دقیق نگاه می کنیم می بینیم 
یک مافیایی، فیلترشکن درست می کند و عقبه همان 
با عقبه مافیای ارزش  افزوده یکی است. بعد که  مافیا 
پای صحبت همین افراد می نشینیم می گویند بزرگ ترین 
مشکل کنونی کشور اینترنت و فضای مجازی است و باید 

با آن مقابله کرد. تمام زندگی مردم را می خواهند به هم 
بزنند تا کاسبی خود را راه بیندازند.

وی افزود: ما در برابر این جریانات هم وظیفه  داریم. 
البته می شود در برابر این افراد مثل خودشان هوچی گری 
سیاسی کرد ولی با این روش ها کار حل نمی شود؛ اما 
شما به  عنوان متولیان امنیت سایبری وظیفه  دارید که 
این مساله را در حوزه مسوولیت خود تبیین کنید. امید 
عده زیادی در این کشور به ما است؛ بنابراین مراکز آپا باید 

دراین باره هم روشنگری کند.
آذری جهرمی در ادامه تأکید کرد: نکته سوم و آخر این 
به  عنوان سیاست گذاران حوزه آی سی تی  ما  که  است 
و مدیرانی که در حوزه اجرا هم وظایفی داریم باید یک 
آپا، سازمان فناوری و سایر مراکز  هم افزایی میان مرکز 
حلقه  یک  اکنون  اساساً  کنیم.  برقرار  سایبری  امنیت 
مفقوده ای در حوزه اتصال دانش با حوزه امنیت وجود 

دارد.
مردم نباید احساس کنند در فضای مجازی 

بی پناه هستند
وی تأکید کرد: مثلًا مرکز آپا گزارشی ارائه می کند که 
میلیون  به 1۷  نزدیک  که  دارد  وجود  افزار  باج   1۷00
قربانی گرفته است و یک پلت فرم داخلی هم این باج 
افزارها را برای نصب قرار داده است. خب این گزارش ها را 
تهیه می کنید و پایش را انجام می دهید اما این گزارش ها 
و پایش ها چه ثمره ای برای مردم دارد؟ اینکه اطلاع داده 
می شود این تعداد باج افزار وجود دارد تنها باعث افزایش 
از  تا پس  ایجاد  باید حلقه هایی  نگرانی مردم می شود. 
با باج افزارها هم ایجاد شود.  شناسایی امکان برخورد 
وزیر ارتباطات گفت: باید مردم با مراکز امنیت سایبری 
ارتباط برقرار کنند و احساس اینکه یکجایی حواسش 
به امنیتشان است و در فضای مجازی بی پناه نیستند 
به وجود بیاید تا یک شرکت ارزش افزوده هم به خود این 

اجازه را ندهد که دست در جیب مردم کند.

وزیر ارتباطات در جمع مدیران مراکز آپا:
 مشکلات کشور با تعطیل کردن فضای مجازی برطرف نمی شود

 معاون اول رییس جمهوری با اشاره به روابط صمیمانه و مستحکم جمهوری اسلامی 
ایران و پادشاهی عمان گفت: تهران هیچ محدودیتی برای گسترش همکاری ها با 

مسقط ندارد و علاقمند است سطح همکاری های فیمابین را به سرعت ارتقاء دهد. 
اسحاق جهانگیری روز یکشنبه در دیدار »علی بن مسعود السنیدی« وزیر صنعت و 
تجارت عمان با بیان اینکه روابط سیاسی ایران و عمان در عالی ترین سطح قرار دارد،   
خاطرنشان کرد: توسعه همکاری های تهران و مسقط برای دنیای اسلام و کشورهای 

منطقه مفید است و هیچ کس از این روابط آسیب نمی بیند.
معاون اول رییس جمهوری روابط صمیمانه ایران و عمان را به عنوان الگویی برای 
روابط سایر کشورهای منطقه توصیف کرد و اظهار داشت: کشورهای مهم منطقه 
همچون ایران و عمان می توانند با گسترش همکاری های فیمابین، نقش سازنده ای 

در حل مسائل و مشکلات امروز دنیای اسلام ایفا کنند.
وی از آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای توسعه مناسبات دوجانبه و چند جانبه با 
عمان خبر داد و گفت: افزایش حجم مبادلات تجاری فیمابین که در سال گذشته به 
1.۳ میلیارد دلار رسید، بیانگر رشد قابل توجه روابط اقتصادی دو کشور است اما هنوز 

تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم.
جهانگیری با اشاره به نقش کمیسیون مشترک همکاری های ایران و عمان در 
زمینه سازی برای افزایش حجم مبادلات تجاری فیمابین بیان کرد: این کمیسیون باید 
راه های توسعه روابط و موانع پیش رو را شناسایی و با تقویت روابط بخش خصوصی دو 

کشور،   زمینه سرعت بخشیدن و افزایش حجم مبادلات تجاری را فراهم کند.

معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه ایران علاقمند است در بین کشورهای 
حاشیه خلیج فارس بالاترین حجم مبادلات تجاری را با عمان داشته باشد، افزود: 
حجم تجارت خارجی ایران در سخت ترین شرایط تحریم بیش از 100 میلیارد دلار 
در سال است که عمان می تواند در بخش زیادی از این تبادلات تجاری سهیم باشد. 
جهانگیری با اشاره به لغو روادید ایران برای اتباع عمان و تسهیل در صدور روادید 
عمان برای اتباع ایرانی و نیز برقراری پرواز مستقیم بین دو کشور، اضافه کرد: اینگونه 
اقدامات و تقویت همکاری های دو کشور در بخش ترانزیت و کشتیرانی نیز می تواند به 

ارتقاء حجم مبادلات تجاری فیمابین کمک کند.
 علی بن مسعود السنیدی وزیر صنعت و تجارت عمان نیز در این دیدار با اشاره به 
رفت و آمد و ارتباط میان تجار دو کشور گفت: خوشبختانه در سال جاری شاهد تعامل 
مستقیم و بدون واسطه تجار دو کشور هستیم که این امر می تواند نوید بخش تعامل 
تجاری مستقیم میان ایران و عمان باشد. علی بن مسعود السنیدی با اشاره به حضور 
۳0 تاجر عمانی در هیات همراهش در سفر به ایران افزود: ملاقات ها و دیدارهای 
سازنده ای میان تجار دو کشور انجام شده و زمان آن فرا رسیده است که جهش بزرگی 

در روابط و مناسبات تجاری فیمابین داشته باشیم.
وزیر صنعت و تجارت عمان از تسهیلات و امکانات موجود برای گردشگری سلامت 
و زیارت در ایران برای اتباع عمان ابراز خرسندی و خاطر نشان کرد: روابط اقتصادی و 
تجاری دو کشور نیازمند جهشی بزرگ است که امیدوارم با حمایت مقامات عالی رتبه 

دو کشور بتوانیم به این هدف مهم دست پیدا کنیم.

جهانگیری دردیدار وزیر صنعت و تجارت عمان: 

هیچ محدودیتی برای گسترش همکاری ها وجود ندارد

 رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: نام نویسی 15هزار 
با  و 618 داوطلب نمایندگی مجلس نهایی شده که 
درنظرگرفتن افرادی که دستی ثبت نام کردند این آمار به 

16 هزار و 145 داوطلب افزایش می یابد. 
»جمال عرف« روز یکشنبه در نشست خبری با ارائه 
آمار و گزارش روند نام نویسی داوطلبان یازدهمین دوره 
پیش  افزود: طبق  اسلامی  انتخابات مجلس شورای 
بینی اولیه، ثبت نام انجام شد؛ طبق زمانی قانونی باید 
تا ساعت 24 شب گذشته نام نویسی انجام می شد که 
به تعداد زیادی به صورت دستی فرم داده شد و هنوز 

نام نویسی آنان در سیستم ثبت نشده است.
وی ادامه داد: در صورت قطعی شدن ثبت نام این 
افراد تعداد داوطلبان به 16 هزار و 145 نفر افزایش می 

یابد.
به گفته وی، 88 درصد ثبت نام کنندگان مرد و 12 
درصد زن هستند و 248 نفر از نمایندگان فعلی یعنی 
2 درصد و 6۳۳ نفر از نمایندگان ادوار یا 4 درصد در 
انتخابات ثبت نام کردند.   معاون سیاسی وزیر کشور 
درباره میانگین سنی داوطلبان اظهار داشت: ۳هزار و 
209 نفر بین ۳6 تا 40 سال، 2 هزار و 8۳۷ نفر 42 تا 

45 سال هستند.
کمترین  سنی،  میانگین  برمبنای  افزود:  وی 
شرکت کننده ها از سنین ۷1 تا ۷5 سال به تعداد 61 نفر 

ثبت نام کننده است.
عرف گفت: کارمندان با 5 هزار و 464 نفر بیشترین 
گروه شغلی و کمترین تعداد هم به افراد نظامی با 90 
نفر تعلق دارد و 4هزار و 101 نفر یعنی 26درصد ایثارگر 

هستند.
رئیس ستاد انتخابات کشور درباره میزان انصرافی های 
داوطلبان ثبت نام شده گفت: به شکل قطعی آماری 
نداریم اما به شکل موردی نامه ارسال کردند و درخواست 

انصراف داشتند.
وی با بیان اینکه همکاران ما در این روزها تحت فشار 
حوزه ها  همه  در  اجرایی  هیات های  گفت:  اند،  بوده 
تشکیل شده است؛ استعلامات از مراجع چهارگانه اخذ 

می شود و در روند رسیدگی قرار می گیرد.
عرف با اشاره به پیش بینی ستاد برای برگزاری یک 
انتخابات پویا، گفت: به عنوان مجری انتخابات تمام 
هم و غم مان برگزاری انتخابات است. تقریبا در ابتدای 
کار هستیم و زمینه سازی برای اجرای قانون به عنوان 
مجری انتخابات یعنی وزارت کشور و ناظر یعنی شورای 
نگهبان است. امیدواریم افراد کارآمد و در تراز انقلاب 

برای انتخابات مجلس انتخاب شوند.
عرف در پاسخ به پرسش خبرنگاری که آیا نام نویسی 
برخی نمایندگان شهرستانی برای حوزه انتخابیه تهران 
موجب میزان اقبال کم در این شهرستان ها می شود، 

گفت: براساس آمار، تمام حوزه های ما بیش از ظرفیت 
صندلی ها داوطلب دارد.

همه ثبت نام کنندگان وارد گردونه
 رقابت نمی شوند

عرف افزود: در خود تهران برای صندلی های ۳0 گانه 
بیش از 4 هزار نفر ثبت نام کردند و سایر حوزه ها نیز 
همین گونه است؛ لذا از این حیث مشکلی نیست و در 
مرحله صلاحیت ها این بحث ها بیشتر مطرح می شود.

معاون وزیر کشور ارائه آمار از ترکیب و آرایش سیاسی 
داوطلبان یازدهمین دوره انتخابات مجلس را زود دانست 
و گفت: فعلا تحلیلی از 16 هزار ثبت نام کننده اتفاق 
نیفتاده است، از سوی دیگر همه ثبت نام کنندگان، وارد 
گردونه رقابت نمی شوند. باید اجازه دهید تا در مراحل 

بعد به این سوالات راحت تر پاسخ بدهیم.
ستاد  نظارت  درباره  کشور  انتخابات  ستاد  رئیس 
انتخابات بر صدا و سیما به دلیل رفتار انتخاباتی و انتشار 
ثبت نام برخی داوطلبان خاص اظهار داشت: قاعدتا 
ارزیابی تبلیغات قبل از زمان برگزاری انتخابات در دستور 
کار ماست و دستگاه های ناظر هم جهت پیشگیری در 

قوه قضاییه هستند و بررسی خواهند کرد،
وی ادامه داد: اگر مواردی از این دست مشاهده شود 
ابتدا تذکر می دهیم و اگر به لحاظ قانونی جواب ندهد به 

مراکز قضایی معرفی خواهند شد.

رئیس ستاد انتخابات کشور:

 بیش از ۱۶ هزارنفر داوطلب نمایندگی مجلس شدند

مصطفی د اننده*

احسان محمدی*

استاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: کار ایران با زنده باد و مرده باد جلو نمی رود بلکه 
با آگاهی، مسوولیت پذیری و توسعه جلو می رود. 

فرشاد مومنی عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی در سخنانی در مراسم 
گرامیداشت 16 آذر که از سوی انجمن اسلامی دانشجویان آزادی خواه دانشگاه شهید 
بهشتی برگزار شد گفت: اساس ماجرای 16 آذر و سه آذر اهورایی، ماجرای عنصر زمان 
آگاهی و مسوولیت شناسی است و حرکت دانشجویی زنده این است که تفسیرهای روز 
آمد از این عناصر را در دستور کار قرار دهند. در سایه چنین جنبش دانشجویی جامعه 
این توفیق را پیدا می کند که به آینده خود امیدوار باشد و از دسیسه های منفعت طلبان 

اصحاب قدرت کنار بماند.
وی ادامه داد: در قرن بیستم ایران از نمونه های تاریخی بود که سه جنبش فراگیر را 
تجربه کرد. اول انقلاب مشروطیت بود، دوم نهضت ملی شدن نفت و سوم انقلاب اسلامی 
بود و مساله اساسی این است که هر سه این تلاش های توسعه خواهانه با این که هر سه در 
معرض بی سابقه ترین فشارهای داخلی و خارجی بودند اما در استمرار آن حرکت و درونی 
سازی دستاوردهایشان ناکام و نافرجام بودند. وظیفه جامعه علمی ما این است که چرایی 

و چگونگی این مساله را تحلیل و رمزگشایی کنند.
مومنی گفت: در گزارش وضعیت اجتماعی کشور از سه بحران بنیادی نام برده، کارایی 
حکومت، نابرابری های فزاینده و اعتماد. ما در این زمینه مسوولیت بزرگی داریم و برای 

آسیب شناسی و ارائه راه حل برای برون رفت از این مسائل هیچ عنصری به اندازه آگاهی و 
مسوولیت پذیری جامعه موثر نیست.

این استاد دانشگاه معتقد است: بزرگترین کفران نعمت در کشور این است که سهم 
دانایی در فرایندهای تصمیم گیری و تخصیص منابع ما بسیار ناچیز است و مثل هر حقی 

که گرفتنی است باید در این زمینه برای خود مسوولیت تعریف کنیم.
مومنی ادامه داد: سلطه مناسبت های فسادساز و رانتی باعث شده توسعه خواهی در 
سطح بالای تصمیم گیری جای خود را به روزمرگی و کوته نگری داده است، از این رو 
نیاز است تا آگاهی و مسوولیت پذیری را به جامعه تزریق کنیم و پرچم توسعه خواهی را  
همچنان برافراشته نگه داریم. در این هنگام تعدادی از دانشجویان با فریاد و قطع سخنان 

مومنی خواستار سخنرانی وی درباره حوادث اخیر شدند نه بحث توسعه ملی.
استاد دانشگاه علامه طباطبایی در پاسخ به فریادهای اعتراضی دانشجویان سخنانش 
را با بیان این جمله تمام کرد که "کار ایران با زنده باد و مرده باد جلو نمی رود بلکه با آگاهی، 

مسوولیت پذیری و توسعه جلو می رود."
وی در ادامه خطاب به نمایندگان مجلس شورای اسلامی تصریح کرد:شان نماینده آن 
است که اهداف مردم را دنبال کند، اگر کسی از قانون اساسی پاسداری نکند و اتفاقی 
بیفتد که روند قانونی برای آن طی نشده نماینده مجلس نیست اگر نمی توانید این کار را 

انجام دهید استعفا دهید.

فرشاد مومنی در دانشگاه شهید بهشتی:

کار ایران با زنده باد و مرده باد جلو نمی رود
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یک روانپزشک کودک و نوجوانان :

علائم افسردگی نوجوانان را بشناسیم
یک روانپزشک کودک و نوجوانان گفت:  اختلال افسردگی در نوجوانان با بروز ناامیدی، 
پریشانی، عصبانیت، گریه مداوم،  دوری از خانواده و دوستان، بی علاقگی و در نهایت 

پرخاشگری های بی مورد ظاهر می شود. 
مهشید رابطیان اظهار داشت: نوجوانی، مرحله  گذر از کودکی به بزرگسالی است، بدین 
معنا که کودکی که تا دیروز همه گوش  به  فرمان او بودند، ناگهان با قوانین و محدودیت های 
دنیای بزرگسالان مواجه می شود و بطور طبیعی در مواجهه با مسائل ناخوشایند طغیان 
 می کند. اما اگر این خشم کنترل  نشود و یا با علایمی دیگر همراه باشد، هشداری برای 

ابتلا به اختلال افسردگی است.
 وی ادامه داد:  زمانی که جوانی گرفتار مشکلات خود خواسته و یا ناخواسته می شود 
و یا در نهایت دست به خودکشی می زند حتما در دوره نوجوانی دست به گریبان یکی از 
حالات ناامیدی، پریشانی، عصبانیت یا پرخاشگری، گریه  مداوم، دوری کردن از خانواده 
و دوستان، بی علاقگی به فعالیت های روزمره، عملکرد ضعیف در مدرسه، تغییر در عادت  
خورد و خوراک، بی قراری و بی حوصلگی، احساس گناه و بی ارزش بودن، نداشتن 
انگیزه، خستگی و کمبود انرژی، عدم تمرکز، درد بی دلیل و فکر کردن به مرگ و خودکشی 

بوده است که این علائم نشانه های بروز اختلال افسردگی در نوجوانان به شمار می رود.
این متخصص روانپزشکی افزود: کمک به فرد یا افراد افسرده کار آسان و ساده  ای 
نخواهد بود، فردی که به این اختلال مبتلا شده غمگین به نظر نمی رسد، بنابراین در 

تشخیص این مسأله باید مجموعه  علایم مطرح شده را درنظر گرفت.
رابطیان گفت: اختلال افسردگی با توجه به پیش زمینه های که اعلام شد به خودی 
خود بهبود نمی یابد و حتی امکان تشدید آن نیز وجود دارد از این رو در صورت شناخت 
علائم و نشانه های افسردگی که می تواند زندگی یک نوجوان را مختل و یا به احتمالِ 
زیاد به سمت خودکشی سوق دهد،  مراجعه به متخصص روانپزشک می تواند کارساز 

باشد.
این روان درمانگر با بیان اینکه اختلال افسردگی ممکن است به دلایل مختلفی مثل 
ترکیبات شیمیایی مغز، هورمون ها، رفتارهای ارثی، آسیب های دوران کودکی و یادگیری 
الگوهای تفکر منفی روی دهد،  افزود: وجود زمینه های خانوادگی و از طرفی مشکلاتی 
که اثر منفی بر عزت نفس نوجوان خواهد گذاشت، خشونت های فیزیکی و جسمی، ابتلا 
به مشکلات سلامت روان از جمله اختلال دو قطبی، بیماری های مزمن از جمله سرطان 
و دیابت و در نهایت مصرف مواد مخدر، به عنوان عوامل مخاطره آمیز و ریشه و پیش زمینه 

ابتلا به افسردگی در بین نوجوانان به  شمار می رود.
رابطیان،  کمبود خواب و یا پرخوابی نوجوانان را که اغلب با بدخلقی همراه است، عامل 
دیگر بروز اختلال افسردگی در میان این قشر عنوان کرد و اظهار داشت: علت بروز کمبود 
خواب و بدخلقی در اغلب نوجوان بیشتر به علت افزایش ناگهانی هورمون ها در دوران 
نوجوانی و بلوغ ارتباط دارد به نحوی که چنانچه جوان و یا نوجوانی ساعت زیستی بدن 
خود را حدود دو ساعت به عقب بیاندازد، بطور معمول دیر به خواب رفته و دیر از خواب 

بیدار می شود. 
وی برای نمونه گفت: وقتی از نوجوان 14 ساله می خواهید که ساعت هفت صبح بیدار 
شود درست مثل این است که از فردی 50 ساله بخواهید که ساعت پنج صبح بیدار شود. 
بنابراین باید گذاشت نوجوان  به غیر از زمان حضور در مدرسه،  مقداری بیشتر از دیگران 
بخوابد و نگران تنبل شدن  او نباشید. بعدها در زندگی، دوباره عادت های خواب و بیداری 

به دوران قبل از بلوغ باز می گردد.
این متخصص روانپزشکی به خانواده های که فرزند نوجوان و جوان در منزل دارند، 
توصیه کرد، برای اینکه بتوان یک خانواده سالم و شاداب داشت ضمن کوتاه کردن فاصله 
ها، همواره دلخوری ، نگرانی و یا دوست داشتن ها را به موقع با یکدیگر و با »کلام« مطرح 
کنید، نه با »رفتار«، زیرا از کلام همان برداشت می شود که می گویید، ولی از رفتار هزاران 

برداشت متفاوت می توان کرد.
 

مناسب ترین مکان برای نگهداری مسواک 

 چگونه مسواک را ضد عفونی کنیم؟ 
یک دندانپزشک گفت: مسواک محل مناسبی برای رشد میکروب های دهان و محیط 

بیرون است، بنابراین افراد باید هر چند وقت یکبار مسواک خود را به خوبی تمیز کنند. 
عزت الله خامسی دندانپزشک درباره تاریخچه مسواک اظهار کرد: چینی ها حدود 600 
سال پیش برای نخستین بار با موی حیوانات به ویژه موی خوک دندان های خود را تمیز 
می کردند و پیش از آن از آب یا الیاف پارچه ای مانند نخ برای تمیز کردن دندان ها استفاده 
می شد. به تدریج افراد متوجه شدند که موی حیوانات کثیف و زبر است، بنابراین تصمیم 

گرفتند از الیاف پلاستیکی مو های مسواک را تهیه کنند.
بهترین نوع مسواک

او درباره بهترین نوع مسواک بیان کرد: به طور کلی مسواک ها به سه دسته نرم، معمولی 
و زبر تقسیم بندی می شود.مسواک های زبر ممکن است دندان ها را بهتر تمیز کنند، اما 
این احتمال وجود دارد که لثه زخمی شود و حساسیت بروز پیدا کند، بنابراین امروزه 

دندانپزشکان دنیا استفاده از مسواک نرم را به همه افراد پیشنهاد می کنند.
این دندانپزشک افزود: افراد باید روزانه  حداقل دو بار )پس از صبحانه و شام( و اگر 
امکان داشته باشد پس از هر وعده غذایی دندان های خود را مسواک بزنند، زیرا در غیر 
اینصورت خرده های مواد غذایی به ویژه قند ها روی سطوح و بین دندان ها باقی می مانند 
و محل مناسبی را برای رشد میکروب ها فراهم می کنند؛ به طوری که پس از 20 دقیقه 
میکروب های مختلف مانند میکروب های از خانواده استرپتوکوک اسید ترشح می کنند 
که این اسید پوسیدگی دندان ها را موجب می شود. همچنین مواد سفید رنگ لزجی 
حاصل از ترشحات میکروب ها روی دندان ها تشکیل می شوند که به آنها »پلاک دندانی« 
می گویند و اگر شخص پس از هر وعده غذایی دندان های خود را مسواک بزند، این 

پلاک ها از بین می روند.
 مسواک برقی بهتر است یا دستی؟

بودن  گردشی  علت  به  که  است  شده  مشخص  بررسی ها  در  کرد:  تاکید  خامسی 
سر مسواک و سرعت آن، دندان ها با مسواک برقی بهتر پاک می شوند، ولی نمی توان 

مسواک های دستی را هم به طور کامل کنار گذاشت. 
چگونه بهداشت مسواک را رعایت کنیم؟

او تصریح کرد: مسواک محل مناسبی برای رشد میکروب های دهان و محیط بیرون 
است، بر اساس بررسی های انجام شده مسواک را نباید در محیط های مربوط مانند توالت 
و حمام نگهداری کرد. زیرا میکروب ها در محیط های مرطوب بهتر رشد می کنند، بنابراین 
پیشنهاد می شود مسواک را در فضایی خشک گذاشت. افراد همچنین باید هر چند وقت 
یکبار مسواک خود را با محلول های ضدعفونی کننده یا دهانشویه های گوناگون مانند 

»کلر هگزیدین« یا »لیسترین«، الکل خالص و صابون تمیز کنند.
 برای این منظور باید مسواک را خیس کرد سپس به آن صابون زد و 5 دقیقه صبر کرد تا  
کف روی مسواک باقی بماند سپس آن را زیر شیر آب گرفت. همچنین می توان مسواک 
را به مدت 5 دقیقه درون محلول های آنتی باکتریال یا دهانشویه های موجود در بازار قرار 
داد و پس از این مدت مسواک را به خوبی شست.  این دندانپزشک گفت: به طور کلی 
افراد باید مسواک های خود را هر 6 تا 12 ماه یکبار تعویض کنند، بنابراین اگر دوام مو های 

مسواک خوب بود می توان سالیانه یکبار آنها را تعویض کرد.
برای مسواک زدن نوع خمیر دندان چندان اهمیت ندارد.  یادآوری کرد:  خامسی 
برخی خمیردندان ها حاوی مواد ضد عفونی کننده بیشتر یا فلوراید هستند همچنین در 
تعدادی از آنها مواد ضد حساسیت مانند »پتاسیم نیتریت« وجود دارند. خمیردندان های 
حاوی فلوراید از پوسیدگی دندان کودکان جلوگیری می کنند. به طور کلی اشخاص 
می توانند با خمیردندان ها دندان های خود را مسواک بزنند و اگر خمیردندان به هر علتی 

در دسترس نبود از نمک یا جوش شیرین استفاده کنند.
 

محققان ادعا می کنند؛

استرس در اوایل زندگی موجب افزایش طول 
عمر می شود

محققان دریافته اند فشار اکسایشی در اوایل زندگی موجب افزایش مقاومت به استرس 
های متعاقب در طول عمر می شود.

 C. به گزارش مهر، محققان دانشگاه میشیگان با بررسی نوعی کرم حلقوی موسوم به
elegans دریافتند کرم های که اکساینده های بیشتری در طول رشدشان تولید می کنند، 

عمر طولانی تری دارند.
محققان دریافتند در طول مرحله رشد، کرم های C. elegans از لحاظ میزان تولید گونه 

های اکسیژن واکنشی متفاوت هستند.
گونه های اکسیژن واکنشی یا ROS، اکساینده های هستند که توسط همه ارگانیزم 
های تنفس کننده هوا، تولید می شود. محققان دریافتند کرم های که در طول رشد، 

ROS بیشتری تولید می کردند طول عمر بیشتری داشتند.
»دافنه بازوپولو«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »تجربه استرس و فشار 

در اوایل زندگی موجب می شود امکان رویارویی با استرس در سنین بالاتر بهتر باشد.«
محققان مشاهده کردند تولید موقتی ROS در طول مرحله رشد موجب بروز تغییراتی 
در اصلاح کننده هیستون در اوایل زندگی کرم ها شد. اینکه چگونه این تغییرات در 
طول عمر دوام داشته و چطور بر طول عمر و افزایش آن تاثیر می گذارند هنوز نامشخص 

است.
به گفته محققان، این مطالعه نشان می دهد که چقدر وقایع ابتدایی زندگی دارای 
تاثیرات عمیق و مثبت در سنین بالاتر هستند. با در نظرگرفتن وجود رابطه قوی بین 
استرس، روند پیری و بیماری های مرتبط با پیری، این امکان وجود دارد که وقایع ابتدایی 
زندگی بتوانند احتمال ابتلا به بیماری های مرتبط با سن نظیر زوال عقل و آلزایمر را پیش 

بینی نمایند.
فشار اکسایشی زمانی روی می دهد که سلول ها، اکساینده ها و رادیکال های آزاد 
بیشتری را تولید می کنند. این روند بخشی از فرایند افزایش سن است اما می تواند با 

شرایط استرس زا نظیر ورزش و محدودکردن کالری هم افزایش یابد.

سلامت 

هم مردان و هم زنان با افزایش سن تغییرات در سطوح هورمون 
های بدن خود را تجربه می کنند که می تواند توضیح دهد چرا 
میانسالی به عنوان دورانی برای افزایش وزن در نظر گرفته می 

شود.
با گذشته به تلاش  افزایش سن، بدن ما به روشی مشابه  با 
هایی که برای کاهش وزن انجام می دهیم، پاسخ نمی دهد. 
در حقیقت، افزایش وزن با افزایش سن شرایطی معمول است. 
اگرچه شاید میزان افزایش وزن در ابتدا چندان زیاد نباشد اما 
با گذشت زمان می تواند به چاقی، شرایطی که با شاخص توده 

بدنی ۳0 یا بیشتر مشخص می شود، در برخی افراد منجر شود.
کلید آغاز چاقی می تواند در دهه دوم زندگی یک فرد زده شود و 
در بازه سنی 40 تا 59 سالگی به اوج خود برسد و سپس کاهش 

اندک پس از 60 سالگی را تجربه کند.
همه افراد با افزایش سن دچار اضافه وزن نمی شوند زیرا وزن 
بدن به میزان قابل توجهی تحت تاثیر آرایش ژنتیکی، میزان 
فعالیت بدنی، و انتخاب های غذایی قرار دارد. برخی کارشناسان 
معتقدند که گاهی اوقات ژنتیک تفنگ چاقی را مسلح کرده و 
سبک زندگی ماشه آن را می کشد. با این وجود، همه ما دشواری 
در حفظ وزن مناسب و کاهش وزن را با افزایش سن خود تجربه 

می کنیم.
در ادامه با برخی دلایل دشوار شدن کاهش وزن با افزایش سن 

بیشتر آشنا می شویم.
از دست دادن توده عضلانی مرتبط با افزایش سن را 

تجربه می کنید
پس از عبور از مرز ۳0 سالگی، میزان توده عضلانی بدون چربی 
بدن به طور طبیعی کاهش ۳ تا 8 درصدی را در هر دهه تجربه 
می کند که به این فرآیند سارکوپنی گفته می شود. همچنین، اگر 
به واسطه مشکلات سلامت مرتبط با افزایش سن، مانند آرتریت، 
از نظر بدنی زیاد فعال نباشید، ممکن است از دست رفتن توده 
عضلانی را تجربه کنید. تمام این موارد به تنهایی موجب کاهش 
چشمگیر در میزان توده عضلانی نمی شوند، اما در کنار هم قطعا 

موجب چنین نتیجه ای خواهند شد.
چرا از دست دادن توده عضلانی اهمیت دارد؟ عضله کالری 
بیشتری نسبت به چربی استفاده می کند. از این رو، اگر به طور 
منظم تمرینات قدرتی را برای حفظ و ساخت توده عضلانی خود 
انجام ندهید، بدن به کالری های کمتری در هر روز نیاز خواهد 
داشت. اما اگر میزان کالری مصرفی شما همانند روزهایی باشد 
که جوان تر بوده اید، این می تواند احتمال افزایش وزن را تقویت 

کند.  
افراد بسیاری با افزایش سن اصلاح در میزان کالری مصرفی 

خود را انجام نمی دهند و به میزان مشابه با گذشته غذا می 
خورند، در شرایطی که از توده عضلانی کمتری برای سوزاندن 
این کالری ها داشته و فعالیت کمتری دارند که این شرایط با 

گذشت زمان به افزایش وزن منجر خواهد شد.
تغییرات هورمونی عادی را در بدن خود تجربه می کنید

هم مردان و هم زنان با افزایش سن تغییرات در سطوح هورمون 
های بدن خود را تجربه می کنند که می تواند توضیح دهد چرا 
میانسالی به عنوان دورانی برای افزایش وزن در نظر گرفته می 

شود.
برای زنان، یائسگی که در بازه سنی 45 تا 55 سال رخ می دهد، 
کاهش چشمگیر در هورمون استروژن را موجب می شود که می 
تواند افزایش وزن در قسمت میانی بدن را به همراه داشته باشد. 
این تغییر در ذخیره چربی ممکن است افزایش وزن را بسیار 
مشهودتر ساخته و خطر فشار خون بالا، بیماری قلبی، کلسترول 

بالا و دیابت نوع 2 را افزایش دهد.
افزون بر این، نوسانات در سطوح استروژن طی دوران پیش 
از قاعدگی، سال های منتهی به یائسگی، ممکن است موجب 
نوسانات خلقی شود و متعهد باقی ماندن به یک رژیم غذایی سالم 

و برنامه ورزشی را دشوارتر سازد.
از سوی دیگر، مردان با افزایش سن افت چشمگیر در سطوح 
هورمون تستوسترون را تجربه می کنند که از 40 سالگی به تدریج 
آغاز می شود. تستوسترون وظایف مختلفی مانند تنظیم توزیع 
چربی و حفظ قدرت و توده عضلانی را بر عهده دارد. به بیان 
دیگر، کاهش در سطوح این هورمون می تواند توانایی بدن در 

سوزاندن کالری را کاهش دهد.
همچنین، تولید هورمون رشد توسط غده هیپوفیز در بدن 
انسان از میانسالی کاهش می یابد. یکی از عملکردهای هورمون 
رشد ساخت و حفظ توده عضلانی است. با کاهش ترشح هورمون 
رشد، حفظ توده عضلانی برای بدن دشوارتر می شود که این 

شرایط نیز بر قدرت کالری سوزی بدن تاثیر منفی می گذارد.
سوخت و ساز بدن نسبت به گذشته کندتر می شود

و  سوخت  آهنگ  شدن  کند  احتمال  عضلانی  توده  کاهش 
ساز بدن، فرآیندی پیچیده که در آن کالری به انرژی تبدیل می 
شود، را افزایش می دهد. هرچه میزان چربی بیشتر شده و توده 
عضلانی کاهش یابد، قدرت کالری سوزی نیز کاهش می یابد. 
افزون بر این، افراد بسیاری با افزایش سن فعالیت بدنی کمتری 
نسبت به گذشته دارند که به کند شدن سوخت و ساز منجر می 
شود. سن تنها عامل تاثیرگذار بر نرخ سوخت و ساز بدن نیست 
و اندازه بدن و جنسیت نیز در این زمینه نقش دارند. همچنین، 
برخی مشکلات سلامت، مانند کم کاری تیروئید، می توانند بر 

نرخ سوخت و ساز بدن تاثیرگذار باشند.
کم تحرک تر شده و استرس بیشتری دارید

این که  و پنجم زندگی، احتمال  به دهه های چهارم  با ورود 
تحرک کمتری نسبت به گذشته داشته باشید، بیشتر می شود. 
شما ممکن است با وسیله نقلیه به محل کار خود رفته و به خانه 
بازگردید، برای هشت ساعت یا بیشتر در روز پشت میز بنشینید 
و غذای بیشتری بخورید، در شرایطی که زمانی را برای پیاده روی 
و ورزش اختصاص نمی دهید. همچنین، ممکن است استرس 
مرتبط با کار بیشتری را تجربه کنید که بنابر پژوهشی که در نشریه 
تواند  می  شد،  منتشر   International Journal of Peptides
سطح هورمون گرلین را در بدن افزایش دهد که موجب احساس 

گرسنگی بیشتر در انسان می شود.
تغییرات عمده در سبک زندگی خود را تجربه می کنید

برخی دلایل افزایش وزن در میانسالی ارتباطی با آنچه درون 
مرتبط  زندگی  تغییرات سبک  با  و  ندارند  رخ می دهند،  بدن 
هستند. یکی از بزرگ ترین تغییراتی که با افزایش سن رخ می 
دهد، تشکیل خانواده و بچه دار شدن است. به ناگاه ممکن است 
دیگر زمانی برای ورزش در باشگاه نداشته باشید زیرا باید از فرزند 
خود نگهداری کنید. با بزرگ شدن کودک نیازهای وی نیز بیشتر 
و بزرگ تر می شوند که می تواند زمان بیشتری از شما بگیرد. در 
نتیجه تغییر در رژیم غذایی و برنامه ورزشی ممکن است افزایش 

وزن را تجربه کنید.
روش های علمی برای مبارزه با افزایش وزن با افزایش سن

در ادامه برخی اقدامات که می توانید برای مقابله با افزایش وزن 
مرتبط با افزایش سن مد نظر قرار دهید، ارائه شده اند:

بر مصرف غذاهای سالم متمرکز شوید. به طور کلی، مصرف 
میوه ها و سبزیجات را افزایش داده و فست فود، شکر و دیگر 
غذاهای فرآوری شده را کمتر مصرف کنید. همچنین، مصرف 
سبزیجات،  مانند  هستند،  فیبر  از  سرشار  که  کامل  غذاهای 
لوبیاها، مغزدانه ها و میوه ها را در اولویت قرار دهید. مواد غذایی 
سرشار از فیبر به احساس سیری برای مدت زمانی طولانی تر 
کمک کرده و از پرخوری پیشگیری می کنند که می تواند میزان 

کالری مصرفی روزانه را کاهش دهد.
فراگیری  کنید.  کوچک  را  خود  غذایی  های  وعده  اندازه 
چگونگی تنظیم رژیم غذایی بر اساس نیاز کمتر بدن به کالری 
یک فرآیند تدریجی است. شما می توانید با کاهش 100 تا 200 
کالری از رژیم غذایی روزانه خود این روند را آغاز کرده و در ادامه 
اصلاحات بیشتر را بر اساس نیازهای خود انجام دهید. مشاهده 

نتایج این تغییرات کوچک می تواند شما را شگفت زده کند.
آب مورد نیاز بدن خود را تامین کنید. اشتباه گرفتن احساس 

تشنگی با گرسنگی بسیار آسان است. هیدراته نگه داشتن بدن با 
کمک آب به جای نوشیدنی های سرشار از کالری، مانند نوشابه 
های گازدار، به تسریع سوخت و ساز و افزایش تجزیه چربی کمک 

می کند.
استرس خود را کاهش دهید. برای افراد بسیاری استرس به 
معنای غذا خوردن بیشتر است. برای کاهش استرس می توانید 
انجام مدیتیشن، تکنیک های تنفس عمیق و یوگا را مد نظر قرار 

دهید.
گروه های عضلانی اصلی بدن خود را تقویت کنید. همانگونه 
که پیشتر اشاره شد، توده عضلانی بدن با افزایش سن کاهش 
می یابد. برای مقابله با این شرایط می توانید انجام تمرینات 
قدرتی را مد نظر قرار دهید. هرچه میزان توده عضلانی بدن شما 
بیشتر باشد، کالری بیشتری سوزانده می شود و به واسطه سطوح 

انرژی و استقامت بیشتر فعال تر خواهید بود.
تحرک بیشتری داشته باشید. برای این که بدن خود را فعال 
نگه دارید می توانید نیم ساعت در روز را به انجام تمرینات هوازی 
اختصاص دهید. شما می توانید هر تمرینی که موجب افزایش 
ضربان قلب شما می شود را کنید که از آن جمله می توان به 
دوچرخه سواری، شنا یا پیاده روی سریع اشاره کرد. اگر ۳0 دقیقه 
وقت آزاد ندارید می توانید آن را به سه بخش 10 دقیقه ای در 

طول روز تقسیم کنید.
خواب خوب شبانه را فراموش نکنید. اگر پس از بیدار شدن از 
خواب با احساس کمبود انرژی در بدن خود مواجه باشید، طی 
روز کمتر فعال خواهید بود و در نتیجه کالری کمتری نیز می 
سوزانید. هفت تا نه ساعت خواب با کیفیت شبانه برای بزرگسالان 

توصیه شده است.

برخلاف کمردرد مکانیکی که می تواند با ورزش تشدید شود، کمردرد التهابی معمولا 
پس از فعالیت بدنی درست و مناسب تسکین می یابد. 

مدیریت کمردرد التهابی )IBP( معمولا نیازمند مصرف برخی داروهای تجویزی - به 
طور معمول داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی است.

خبر خوب این است که اگر درمان توصیه شده توسط پزشک خود را دنبال کنید، 
معمولا مشکلی در مدیریت ناراحتی مرتبط با کمردرد التهابی وجود ندارد.

با داروهایی که در حال حاضر وجود دارند، متوقف کردن پیشرفت بیماری امکانپذیر 
است، اما عدم پیروی درست از روند درمان می تواند به از دست رفتن اثربخشی آن و در 
نهایت پیشرفت بیماری منجر شود. پیشرفت بیماری می تواند به بروز عوارض جدی، از 
جمله ناهنجاری های ستون فقرات و شکستگی ها منجر شود. افزون بر این، در صورت 
تشدید علائم کمردرد التهابی، فرد ممکن است در انجام فعالیت های عادی روزانه خود 
نیز ناتوان باشد. افزون بر دنبال کردن درست درمان تجویزی توسط پزشک، برخی 

اقدامات از جمله موارد زیر می توانند به زیر کنترل نگه داشتن کمردرد کمک کنند:
از نظر جسمانی فعال باشید تا کمردرد التهابی تسکین یابد 

برخلاف کمردرد مکانیکی که می تواند با ورزش تشدید شود، کمردرد التهابی معمولا 
پس از فعالیت بدنی درست و مناسب تسکین می یابد. برای فراگیری ورزش ها و حرکات 
کششی که می توانند به تسکین درد و افزایش قدرت عضلات اطراف کمر کمک کنند، 

پزشک می تواند شما را به یک فیزیوتراپ ارجاع دهد.
اگر کمردرد التهابی دارید باید از نظر بدنی فعال باقی مانده و ورزش های تقویت کننده 
عضلات را برای حفظ وضعیت خوب و مناسب ستون فقرات انجام دهید. اما از ورزش 

هایی با شدت اثر بالا که می توانند برای ستون فقرات مضر باشند، پرهیز کنید.
حرکت کشش قفسه سینه در حالت نشسته یکی از گزینه هایی است که می توانید 
در این زمینه مد نظر قرار دهید. برای انجام این حرکت، روی یک صندلی با پشتی کوتاه 
بنشینید، در شرایطی که کف پاها صاف روی زمین قرار دارند و کمر را صاف به پشتی 
صندلی تکیه داده اید. سپس، دست های خود را بالا آورده و پشت سر قرار دهید یا اگر 

این کار برای شما دشوار است می توانید دست ها را روی سینه خود جمع کنید. سر را 
صاف نگه دارید و بالا تنه خود را به آرامی به سمت عقب حرکت دهید تا قسمت بالایی 
ستون فقرات از روی پشتی صندلی عبور کند. این وضعیت را برای 10 ثانیه حفظ کنید 
و سپس به وضعیت اولیه باز گردید. توجه داشته باشید که پیش از آغاز هرگونه برنامه 
ورزشی یا حرکات کششی با پزشک خود در این زمینه مشورت کنید تا از ارائه برنامه ای 

درست برای تسکین کمردرد التهابی اطمینان حاصل شود.
برای حفظ ظرفیت ریه های خود تمرینات تنفس عمیق انجام دهید 

تمرینات تنفسی نوعی ورزش است که پزشک یا فیزیوتراپ شما ممکن است برای 
بهبود کمردرد التهابی توصیه کند. تمرینات تنفسی ساده معمولا شامل دم و بازدم های 
عمیق می شوند که نه تنها ظرفیت ریه ها را افزایش می دهد، بلکه التهاب در مفاصل 

دنده - مفاصلی که دنده ها را به ستون فقرات متصل می کنند - را کاهش می دهد.
اگر کمر درد التهابی به اسپوندیلیت آنکیلوزان یا روماتیسم ستون فقرات تبدیل شود، که 
در بسیاری موارد این اتفاق رخ می دهد، ممکن است بر مفاصل دنده فرد تاثیرگذار باشد. 
این می تواند توانایی قفسه سینه برای انبساط و انقباض هنگام تنفس را محدود کند که 

می تواند ارائه عملکرد درست ریه ها به ویژه هنگام فعالیت های شدید را دشوار سازد. 
روش درست بلند کردن اجسام سنگین را فرا بگیرید 

فعال باقی ماندن برای مقابله با کمردرد التهابی اهمیت دارد، اما بلند کردن وزن های 
سنگین آن چیزی نیست که مد نظر قرار دهید. پزشک یا فیزیوتراپ شما احتمالا پرهیز 
از بلند کردن و جابجایی اجسام سنگین را توصیه خواهد کرد. اما اگر باید چیزی سنگین 
مانند یک مبل یا کیسه خرید را بلند کنید باید تکنیک هایی که توسط فیزیوتراپ توصیه 

شده اند، مانند استفاده بیشتر از عضلات پا به جای کمر، را بکار بگیرید.
هنگام رانندگی مراقب باشید 

عمل رانندگی شاید به خودی خود موجب تشدید کمردرد التهابی نشود اما اگر یک 
تصادف را تجربه کنید، شرایط شما ممکن است خطر آسیب دیدگی جدی، از جمله 

شکستگی ستون فقرات را افزایش دهد.

از این رو، به بیمارانی که با کمردرد التهابی مواجه هستند همواره توصیه می شود تا 
دقت بیشتری هنگام رانندگی داشته و از حرکات ناگهانی گردن یا ستون فقرات پرهیز 

کنند. هر ضربه ای چه سبک یا سنگین می تواند به مشکلاتی جدی منجر شود.
اگرچه حادثه هیچگاه خبر نمی کند، اما اگر به کمردرد التهابی مبتلا هستید می توانید 
اقداماتی را برای کمک به پیشگیری از آن انجام دهید. به عنوان مثال، از رانندگی برای 
مدت زمان طولانی یا در مسافت های طولانی بدون استراحت پرهیز کنید. نشستن 
طولانی مدت در خودرو می تواند درد و سفتی را تشدید کند و اگر با احساس خستگی 

مواجه هستید، در مکانی مناسب توقف کرده و به میزان کافی استراحت کنید.
همچنین، اگر مجبور به استفاده از تلفن همراه خود هستید یا قصد دارید سیستم 
ناوبری خودرو را دوباره راه اندازی کنید، ابتدا در مکانی امن کنار جاده توقف کرده و 

سپس این کار را انجام دهید.
کالای خواب مناسب انتخاب کنید 

استفاده از کالای خواب مناسب نمی تواند کمردرد التهابی را درمان کند، اما ممکن 
است به حفظ وضع اندامی خوب هنگام استراحت کمک کند.

در همین راستا، استفاده از تشکی که نه بیش از اندازه سفت و نه بیش از اندازه نرم 
است، توصیه شده است.

همچنین، افراد مبتلا به کمردرد التهابی می توانند هر شب برای تقریبا ۳0 دقیقه روی 
شکم خود دراز بکشند تا به حفظ وضع اندامی خوب کمک شود.

در کل، خواب کافی می تواند به شکل گیری احساس بهتر در فرد کمک کند. مطالعه 
ای که در ژوییه 2019 در نشریه Scandinavian Journal of Pain منتشر شد، نشان داد 

که خواب بی کیفیت با کمردرد مزمن پیوند خورده است.
شرایط خانه خود را برای پیشگیری از زمین خوردن اصلاح کنید

ایمن کردن خانه به منظور کمک به پیشگیری از زمین خوردن برای افراد مبتلا به 
کمردرد التهابی اهمیت دارد. از آنجایی که کمردرد التهابی خطر شکستگی های ستون 

فقرات را افزایش می دهد، پرهیز از زمین خوردن تا حد امکان اهمیت ویژه ای دارد.
به عنوان مثال، هنگام ورود به حمام و دستشویی با احتیاط این کار را انجام دهید و از 
فرش یا کفپوش های ضد لغزش در این مکان ها و همچنین آشپزخانه استفاده کنید. 
اتاق های خانه را نیز مرتب نگه دارید و از پخش کردن وسایل مختلف روی زمین که می 

توانند احتمال زمین خوردن را افزایش دهند، پرهیز کنید.
برای راحتی بیشتر از توالت هایی با ارتفاع بیشتر استفاده کنید 

توالت های فرنگی ویژه که نشیمنگاه آنها از ارتفاع بیشتری نسبت به نمونه های عادی 
برخوردار هستند، ممکن است به تسکین ناراحتی هنگام استفاده از توالت و کاهش 
خطر زمین خوردن کمک کنند. استفاده از این توالت های خاص، به ویژه برای بیماران 
مبتلا به کمردرد التهابی که با سفتی شدید و ناهنجاری ستون فقرات مواجه هستند، 

توصیه می شود.
فضای کار خود را برای حفظ وضع اندامی خوب بهینه سازی کنید

اگر به کمردرد التهابی مبتلا هستید، در صورت امکان بهتر است روش هایی را برای 
بهبود وضع اندامی در محل کار خود مد نظر قرار دهید. در همین راستا، شما می توانید 
از یک میز ایستاده، یک صندلی ارگونومیک یا هر دو مورد استفاده کنید. ممکن است 
متوجه شوید که تغییر وضعیت بین حالت ایستاده و نشسته نتایج بهتری نسبت به انجام 
فقط یکی از آنها داشته باشد. تلفن یا نمایشگر و صفحه کلید رایانه را به گونه ای قرار دهید 
که مجبور نباشید هنگام کار روی میز خم شوید یا وسایل دیگر را به گونه ای قرار دهید 
که مجبور نباشید زیاد خم و جابجا شوید. این شرایط می تواند به کاهش فشار بر ستون 

فقرات شما کمک کند.
اگر مجبور هستید زمان زیادی را پشت میز خود در حالت نشسته سپری کنید، زمان 
های استراحت کوتاه برای خود در نظر بگیرید. طی این زمان های استراحت از جای 
خود بلند شده و مقداری پیاده روی کنید تا فشار روی کمر و بخش های دیگر بدن کاهش 
یابد. اگر به کمردرد التهابی مبتلا هستید، ترجیحا بیشتر از ۳0 دقیقه را در حالت نشسته 

سپری نکنید.

8نکته برای مدیریت کمردرد التهابی 

5دلیل دشوار شدن کاهش وزن با افزایش سن

فقط از دست رفتن مواد مغذی نیست که پخت غذا در دمای 
بالا را مضر می کند، بلکه ترکیباتی که با دمای زیاد در مواد 
غذایی شکل می گیرند نیز بسیار خطرناک اند. بعضی از این 

ترکیبات منجر به پیری زودرس و سرطان می شوند.
یکی از دلایل این که کارشناسان توصیه می کنند غذا را 
با حرارت بسیار زیاد نپزید این است که در معرض دمای 
می کند.  نابود  را  مغذی  مواد  از  برخی  گرفتن،  قرار  بالا 
می روند  بین  از  زیاد  حرارت  با  که  مغذی  مواد  بیشترین 
شامل برخی از ویتامین های گروه ب از جمله ریبوفلاوین، 
تیامین و اسیدفولیک می شود. ویتامین C نیز یکی دیگر از 
ویتامین هایی است که با قرار گرفتن در معرض نور و حرارت 
زیاد تخریب می شود. اما این فقط از دست رفتن مواد مغذی نیست که پخت غذا در دمای بالا را مضر می کند، بلکه ترکیباتی که با دمای 

زیاد در مواد غذایی شکل می گیرند نیز بسیار خطرناک اند. بعضی از این ترکیبات منجر به پیری زودرس و سرطان می شوند.
گلیکاسیون پیشرفته و محصولات نهایی گلیکاسیون یا گلیکاشن پیشرفته و محصولات نهایی که به نام AGEs نیز معروف اند، زمانی 
شکل می گیرند که پروتئین ها با قند و چربی ها ترکیب می شوند. بنابراین عجیب نیست که غذاهای فرآوری شده ی پروتئین و چربی دار، 
حاوی این ترکیبات هستند مانند هات داگ. AGE ها ترکیباتی تشکیل می دهند که با سلول ها و سایر پروتئین ها در بدن جفت شده 
و زنجیره هایی تشکیل می دهند که نحوه ی عملکرد پروتئین را تغییر می دهند. AGE ها با التهاب و استرس اکسیداتیو که دو فاکتور 
دخیل در پیری اند، مرتبط  هستند. بیشتر غذاهای حیوانی در وضعیت خام و نپخته AGE دارند و پخته شدن در دماهای بالا آن را بیشتر 
نیز می کند. مارگارین، مایونز و پنیر خامه ای نیز منابع قابل توجهی از AGE ها هستند. نگرانی که وجود دارد این است که آکریلامیدها 
سرطان زا هستند و خطر ابتلا به سرطان را افزایش می دهد. مطالعه ای نیز نشان داد میان مصرف آکریلامید زیاد و آسیب به هموگلوبین 
داخل گلبول های قرمز خون در انسان ارتباط وجود دارد اما میوه ها و سبزی ها و غلات سبوس دار دارای گلیکاسیون و محصولات نهایی 
بسیار کمی هستند. بنابراین، یکی از راه ها این است که بیشتر از غذاهای گیاهی استفاده کنید. همچنین می توانید با سرخ نکردن، 
گریل نکردن یا استفاده از سایر شیوه های پخت و پز، میزان AGE بدنتان را کاهش دهید. گوشت را باید به اندازه ای بپزید که سمی 
نشود، بنابراین تعادل را رعایت کنید. شیوه های خشک پخت و پز نیز، تشکیل AGE را افزایش می دهند. بنابراین بخارپز کردن یا آب پز 

کردن بهترین انتخاب ممکن است. مغزها و دانه ها نیز اگر به صورت خشک برشته شوند، حاوی مقدار زیادی AGE خواهند بود.

چرا نباید غذاها را با دمای خیلی بالا پخت؟

سم هایی که با پختن غذا در حرارت خیلی بالا تولید می شوند
یک متخصص بیماری های عفونی، گفت: احتمال خطر 
چرخش ویروس آنفلوانزا و ویروس های مشابه در پاییز و 

زمستان وجود دارد.
معمولا  عفونت  یک  آنفلوانزا  افزود:  افهمی،  شیرین 
تنفسی و ناشی از ویروس آنفاوانزاست که از سال ها قبل 
شرایط  و  فصلی  اپیدمیولوژی  اساس  بر  و  داشته  وجود 
بیماران با شدت متفاوت علائم خود را معمولا به صورت 

تنفسی نشان می دهد.
وی ادامه داد: چند نوع ویروس داریم که علائم تنفسی 
می دهند و آنفلوانزا یکی از آنها است که در فصول سرد 
سال با آن مواجه می شویم. بیماری که مبتلا به ویروس 

آنفلوانزاست دچار عفونت تنفس فوقانی و تب بسیار بالاست و با کوفتگی و درد شدید عضلات ساق پا و یا تمام بدن روبه روست. این 
علائم ممکن است در سایر ویروس ها هم مشاهده شود ولی در آنفلوانزا شدت آن بیشتر است. البته این علائم اختصاصی آنفلوانزا 

نیست ولی در فصول سرد سال یک احتمال جدی را به سمت آنفلوانزا می برد.
این متخصص بیماری های عفونی، افزود: نکته مهم بحث اپیدمیولوژی و خطر چرخش ویروس آنفلوانزا و ویروس های مشابه در پاییز 
و زمستان است. از این رو همه ساله از سوی وزارت بهداشت، با توجه به آخرین یافته های پزشکی جهان در این حوزه دستوالعمل 
هایی برای مهار این بیماری به دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ و برای آموزش همگانی برای پیشگیری و شناسایی علائم این بیماری 
برنامه ریزی می شود. وی گفت: قطعا پیشگیری همواره مقدم بر درمان است. رعایت اصول احتیاط استاندارد)بهداشت دست و آداب 
سرفه( و رعایت اصول احتیاط مبتی بر روش انتقال عفونت یا میکروب ها به روش رعایت احتیاط قطرات )بهداشت دست و رعایت 
فاصله یک متری از فرد مبتلا برای کارکنان بهداشتی و درمانی مرتبط با بیمار مبتلا به آنفلوانزا( وجود دارد. بنابراین برای اینکه در 
فصل های شایع دچار عفونت های تنفسی نشویم یا میزان انتقال بیماری را کم کنیم همه افراد جامعه چه در محیط های بهداشتی 
درمانی و چه در سایر مراکز جمعی )خانه، مهد کودک، مدارس، دانشگاه ها، ادارات و...(، مصرف مایعات فراوان )به شرط اینکه 
منعی نداشته باشد(، استراحت کافی، رعایت بهداشت دست و آداب سرفه، حفظ فاصله یک متری با افردی که علائم تنفسی بیماری 
آنفلوانزا یا ویروس های مشابه را دارد، جلوگیری از دست دادن و روبوسی از راه کارهای موثری است که باید به طور جدی مورد توجه 

همگان قرار گیرد.

یک متخصص عفونی مطرح کرد؛ 

خطر چرخش ویروس آنفلوانزا در فصول سرد سال
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مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت استان قم  خبرداد

پرداخت ۱900 فقره وام کارگشایی به 
نیازمندان در قم

مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت استان قم گفت: در نیمه نخست 
سال جاری به هزار و 900 نفر در استان وام کارگشایی پرداخت کرد که کل مبلغ این 
تسهیلات بیش از 9 میلیارد و 400 میلیون تومان بود.  امیر باوندپوری با اشاره به سابقه 
صندوق قرض الحسنه امداد ولایت اظهار کرد: این صندوق فعالیت خودش را با مجوز 
بانک مرکزی از سال 1۳95 شروع کرد و فعالیت آن در استان قم از سال 1۳96 آغاز شد، 
صندوق قابلیت هایی همچون عضویت در شبکه شتاب، صدور کارت هدیه، همراه بانک 
و اینترنت بانک را دارد. وی ادامه داد: فعالیت هایی که در یک بانک یا صندوق قرض 
الحسنه قابل ارائه است، به بهترین شکل ممکن و در کوتاه ترین زمان ممکن در صندوق 
این  ارائه می شود، جامعه هدف اصلی  نیازمند  افراد  به  امداد ولایت  الحسنه  قرض 
صندوق، مددجویان زیرپوشش کمیته امداد ولایت و افراد نیازمند معرفی شده از سوی 
این نهاد است. مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت استان قم افزود: 
تسهیلات ارائه شده از سوی این صندوق شامل وام های کارگشایی، ودیعه مسکن، 
اشتغال، تعمیرات و خرید مسکن است، تسهیلات گیرندگان صندوق، دهک های پایین 
جامعه هستند، به همین دلیل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت به گرفتن حداقل 
ضمانت همچون یک چک ساده یا جواز کسب بسنده کرده است و الزامی به گرفتن 
گواهی کسری حقوق ندارد. باوند پوری پرداخت تسهیلات در کمترین زمان ممکن را 
از ویژگی های صندوق قرض الحسنه امداد ولایت دانست و تصریح کرد: تسهیلات به 
محض تکمیل مدارک به نیازمندان در این صندوق پرداخته می شود، تامین بخشی از 
منابع صندوق از طریق سپرده گذاری خیرین برای پرداخت تسهیلات به نیازمندان 
است، ولی عمده منابع صندوق از طریق کمیته امداد تامین می شود. وی ادامه داد: 
ساز و کاری وجود دارد که موسسات خیریه در صندوق قرض الحسنه امداد ولایت سپرده 
گذاری کنند و از محل این سپرده با 20 درصد تشویقی به جامعه هدف معرفی شده از 
سوی این موسسات تسهیلات پرداخت شود. مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه 
امداد ولایت استان قم خاطرنشان کرد: صندوق قرض الحسنه امداد ولایت در نیمه 
نخست سال جاری به هزار و 900 نفر در استان وام کارگشایی پرداخت کرد که کل مبلغ 

این تسهیلات بیش از 9 میلیارد  و 400 میلیون تومان بود.
  

معاون  توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم:

2200 نابینا زیر پوشش بهزیستی قم هستند
 معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم گفت: حدود 2 هزار و 200 فرد نابینا و 

کم بینا تحت پوشش این اداره کل هستند و خدمات دریافت می کنند.
محمدعلی مقدم خواه   افزود: افرادی که به دلیل ژنتیکی و یا حادثه دچار نابینایی 
مطلق باشند و یا افرادی که از یک چشم کاملا نابینا و چشم دوم از یک یا 2 متر تار باشند، 
تحت پوشش قرار می گیرند. به گفته وی،  افرادی که یک چشم بینا و یک چشم نابینا 
باشند، خدماتی از سوی بهزیستی دریافت نمی کنند. وی خاطرنشان کرد: نابینایان به 
کمیسیون تشخیص شدت و ضعف و نوع معلولیت ارجاع می شوند و با نظر این کمیسیون 
سطح بندی می شوند تا بر اساس سطح بندی ارائه خدمات مددکاری به فرد معلول انجام 
می شود. مقدم خواه با اشاره به این که علت نابینایی افراد زیرپوشش بررسی نشده 
و مغفول مانده،  بیان کرد: تا پایان امسال ۳00 فرد نابینا که بر اساس مدارک پزشکی 
علت نابینایی آن ها ژنتیکی تشخیص داده شده به مراکز ژنتیک معرفی خواهند شد و 
به صورت رایگان مشاوره دریافت نمایند تا از تولد فرزندان با معلولیت مشابه پیشگیری 
شود. وی گفت: معاینه های اولیه بینایی از بدو تولد از طریق پزشک در زایشگاه انجام 
می شود تا اگر نوزاد مشکل خاصی داشته باشد به بهزیستی ارجاع  گردد. وی افزود: 
طرح غربالگری بینایی نیز هر سال برای کودکان بین سنین سه تا 6 سال توسط معاونت 
پیشگیری بهزیستی انجام می شود. معاون بهزیستی قم اضافه کرد: سال گذشته بیش 
از 50 کودک دچار تنبلی چشم بودند که اگر شناسایی نمی شدند به نابینایی منجر 
می شد. وی با بیان این که خدمات مربوط به تحصیل نابینایان توسط آموزش وپرورش 
استثنایی ارائه می شود، ادامه داد: وسایل کمک آموزشی و توانبخشی از جمله به دید و 
کاغذ بریل و کتاب کمک آموزشی توسط کانون نابینایان قم به جامعه هدف ارائه می شود. 
وی اضافه کرد: امسال 2 نفر نابینا و نیمه بینا از قم توانستند در کنکور رتبه زیر هزار کسب 
کنند و 2۷0 نفر از نابینایان نیز در مقطع لیسانس و فوق لیسانس تحصیل می کنند که 
1۷0 نفر از آن ها هزینه های کمک تحصیلی دریافت می نمایند. مقدم خواه بیان کرد: 
سال گذشته حدود 40 نفر از نابینایان که برای دریافت وام خوداشتغالی معرفی شده 
بودند توانستند از این تسهیلات استفاده نمایند. وی افزود: نابینایان معمولا در صنایع 
داخل منزل و یا اپراتوری پیام گیر مشغول به کار می شوند. وی با بیان این که مشکلات 
نابینایان نسبت به معلولیت های دیگر بیشتر است، گفت: به همین علت وابستگی آن ها 
به بهزیستی و نیاز به خدمات توانبخشی بیشتر است و سازمان های دیگر باید در این 
زمینه خدماتی را برای نابینایان در نظر بگیرند. مقدم خواه خاطرنشان کرد: خدمات 
آموزشی به نابینایان از جمله تایپ بریل، استفاده از عصای سفید، تردد در معابر و 
مهارت هایی از جمله نمایشنامه نویسی توسط کانون نابینایان ارائه می شود. وی افزود: 
کتابخانه آیت الله خامنه ای نیز خدماتی از جمله تولید کتاب های صوتی، بریل در زمینه 

درسی و داستانی و کتاب های قرآنی و مذهبی به نابینایان ارائه می دهد.
  

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم :

استقرار صنایع روستایی و شهری در 
شهرک های صنعتی قم اولویت دارد

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم از استقبال این شرکت از حضور صنایع 
روستایی و شهری مناطق مختلف استان در شهرك های صنعتی خبرداد. شعاعی در 
دیدار با شهردار و اعضاء شورای شهر اسلامی قنوات اظهارداشت: مناطق مختلف 
اگر در کنار  پتانسیل هایی است که  و  استان دارای ظرفیت ها  و شهری  روستایی 
زیرساخت های شهرك های صنعتی قرار گیرند فرصت های زیادی در اشتغالزایی پایدار و 
رونق تولید ایجاد می شود. وی افزود: شهر و روستاهای قنوات نیز در بخش های مختلف 
کشاورزی، دامداری و صنایع وابسته دارای پتانسیل فراوانی است که بایستی برای رونق 
و توسعه آن ها کارکارشناسی و برنامه ریزی مناسب صورت گیرد، هدف ما هم تلاش برای 
زمینه سازی و بستر سازی تحقق اقتصاد مقاومتی است. مدیرعامل شرکت شهرك های 
صنعتی قم اضافه کرد: برای رونق تولید و صنعتی مناطق روستایی بخصوص قنوات 
طرح ها و پیشنهاداتی عنوان شده است که در کارگروه های مربوطه در حال بررسی 
است تا با به نتیجه رسیدن آنها در دستور کار این شرکت و سایر مسئولان قرار گیرد ولی 
برای پیشبرد و به هدف رسیدن لازم است تمام مسئولان اجرایی منطقه ای و استانی این 
شرکت را یاری دهند. در ابتدای این دیدار شهردار و اعضاء شورای اسلامی شهر قنوات 
طی سخنانی با اشاره به ظرفیت های این شهر در بخش های کشاورزی، دامداری و 
صنایع تبدیلی مربوطه خواستار فراهم شدن زمینه ایجاد ناحیه صنعتی جدید و یا 

تسهیل استفاده از ظرفیت شهرك صنعتی موجود شدند.
 

 در حرم حضرت معصومه)س(؛

یادواره شهدای خادم مدافع حرم در قم 
برگزار می شود

 مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( از برگزاری 
یادواره شهدای مدافع حرم که خادم کریمه اهل بیت)ع( بودند در حرم مطهر خبر داد.

اظهار داشت: مراسمی در حرم مطهر حضرت  پور  بهشتی  حجت الاسلام جواد 
معصومه)س( از شنبه تا جمعه هر شب بعد از نماز مغرب و عشاء با سخنرانی حجج  اسلام 
حسینی قمی، ماندگاری، تراشیون، مؤمنی رضایی اصفهانی و میرباقری برگزار می شود.
وی گفت: برنامه نیایش صبحگاهی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( هر روز از ساعت 6 
صبح در شبستان امام خمینی)ره( و با حضور خادمان آستان مقدس بانوی کرامت برگزار 
خواهد شد. مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( با 
بیان اینکه قرائت دعای توسل با همکاری هیئت جانباران استان قم روز سه شنبه بعد 
از نماز مغرب و عشا برگزار می شود، افزود: روز پنجشنبه مراسم زیارت عاشورا بعد از نماز 
صبح با نوای حجت الاسلام قدرتی و دعای کمیل نیز با قرائت حسن شالبافان بعد از 
نماز عشا برگزار می شود. وی بیان کرد: زیارت جامعه کبیره طی هفته جاری ساعت 22 
پنجشنبه توسط حجت الاسلام شهیدی قرائت می شود و روز جمعه پانزدهم آذرماه نیز 
مراسم دعای ندبه همزمان با طلوع آفتاب با سخنرانی و قرائت دعا توسط حجت الاسلام 
سید بهاءالدین ضیایی برپا خواهد شد. بهشتی پور گفت: یادواره شهید مهدی ایمانی 
روز  که  است  جاری  هفته  برنامه های  دیگر  از  نیز  حرم  مدافع  شهید  خادم  هفت  و 
پنجشنبه 21 آذرماه بعد از نماز مغرب و عشاء و با حضور زائران و مجاوران حرم حضرت 

معصومه)س( برگزار می شود.
 

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم  خبرداد

بهره مندی 2 هزار و ۶۶4 نفر از خدمات بانک 
تجهیزات پزشکی امانی 

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم گفت: از ابتدای امسال تاکنون 2 
هزار و 664 نفر از خدمات بانک تجهیزات پزشکی امانی جمعیت هلال احمر قم بهره مند 
شده اند. امیرحسین علیمردانی اظهار داشت: از ابتدای امسال تاکنون 2 هزار و 664 نفر 
از خدمات بانک تجهیزات پزشکی امانی جمعیت هلال احمر قم بهره مند شده اند. وی با 
اشاره به اجرای پروژه بانک تجهیزات پزشکی امانی از سال 1۳84 در معاونت داوطلبان، 
افزود: کپسول اکسیژن، مانومتر، ساکشن، اکسیژن ساز، عصا، واکر، تخت بیمارستانی و 

ویلچر از جمله تجهیزاتی است که در اختیار مراجعان قرار گرفته است.

اجتماعی

معاون شهردار تهران:

کارکرد اجتماعی محلات پایتخت با مدیریت 
محله تقویت می شود

 معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهردار تهران با بیان اینکه ثبت نام داوطلبان مدیریت 
محله تا 20 آذر ادامه دارد، گفت: هدف از این برنامه ارتقای کیفی نهاد مدیریت محله و 

تقویت کارکرد اجتماعی محلات است.
به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی معاونت امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران، 
محمدرضا جوادی یگانه اظهارداشت: تلاش داریم با ارتقای کیفی نهاد مدیریت محلات، 

احساس تعلق محله ای و مشارکت های اجتماعی را در محلات تهران افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه مشارکت های محلی کاهش یافته و شهروندان تمایل دارند ناشناس 
بمانند، افزود: هرگونه مشارکت مردم در امور اجتماعی سبب تجمیع توانمندی ها و انجام 
اقدامات مثبت می شود. جوادی یگانه با اشاره به نبود انسجام اجتماعی در شهرهای 
جدید گفت: به  ویژه در تهران و کلانشهرها نوعی بیگانه انگاری ایجاد شده و محلات کارکرد 
اجتماعی خود را از دست داده اند. معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهردار تهران، تقویت 
حس تعلق محله ای و محله محوری را یکی از اهداف این معاونت عنوان کرد و افزود: در 
این راستا تصمیم گرفتیم افراد شایسته احراز سمت مدیریت محله را از طریق فراخوان 
عمومی  و بررسی صلاحیت علمی  و اجرایی شناسایی و برای انتخاب به هیات امنای هر 
محله معرفی کنیم. وی بیان کرد: تمامی ۳52 محله تهران دارای سرای محله هستند اما 
مشارکت مردم در آنها آنگونه که باید و شاید نیست. جوادی یگانه با اشاره به آغاز ثبت نام 
داوطلبان مدیریت محله از 12 آذر افزود: اگر بتوانیم حس تعلق محلی را افزایش دهیم، 
می توانیم با استفاده از ظرفیت سرای محلات و مشارکت شهروندان حرکت های خوبی را 
رقم بزنیم. معاون شهردار تهران خاطرنشان کرد: با احیای رویکرد محله محوری و پیوستن 
اهالی محلات به سرای محله می توان نسبت به آموزش شهروندی در سطح خُرد اقدام 
کرد تا به  تدریج در سطح کلان هم شاهد تغییرات مثبت و حل معضلات اجتماعی باشیم. 
به گزارش ایرنا، »مدیریت محله« ستاد راهبری مشارکت های اجتماعی در محلات شهر 
تهران، در راستای شعار »تهران؛ شهری برای همه« در نظر دارد افراد شایسته احراز سمت 
مدیر محله را از طریق فراخوان عمومی و بررسی صلاحیت علمی و اجرایی این افراد از 
طریق یک فرایند ارزیابی تخصصی شناسایی و برای انتخاب به هیات امنای هر محله 
معرفی کند. هدف از این کار ارتقای کیفی نهاد مدیریت محله، ایجاد فرصت برابر برای همه 
افراد شایسته این سمت، مهیاکردن امکان برای فعالان اجتماعی و فرهنگی برای فعالیت 
در مقیاس محله ای و نیز شفافیت هر چه بیشتر در فرایند انتخاب مدیران محله است. 
داشتن حداقل 22 و حداکثر 6۳ سال سن، مدرک تحصیلی کارشناسی یا بالاتر، سکونت 
در منطقه ای که محله مورد نظر در آن واقع است، داشتن کارت پایان خدمت یا معافیت 
دائم از خدمت نظام وظیفه برای آقایان، نداشتن محکومیت کیفری مستلزم سلب حقوق 
اجتماعی از شرایط اولیه احراز سمت مدیر محله است. شهروندان واجد شرایط می توانند 
با مراجعه به نشانی اینترنتی www.mahalle.tehran.ir اقدام به بارگذاری مدارک خود و 

ثبت نام به عنوان داوطلب سمت مدیریت محله های مختلف کنند.
 

مدیرکل راهداری کرمانشاه  خبرداد

انجام بیش از ۷۶ کیلومتر روکش آسفالت در 
راه های کرمانشاه

 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه از انجام بیش از ۷6 کیلومتر 
روکش آسفالت در محورهای مواصلاتی این استان خبر داد.

فریبرز کرمی درباره اجرای عملیات روکش آسفالت در محورهای مواصلاتی استان، 
اظهار داشت: در محور ازگله ۷.5 کیلومتر، بزمیرآباد هشت کیلومتر،  قصرشیرین-سرپل 

ذهاب شش کیلومتر، محور تپانی 4.۷ کیلومتر روکش آسفالت انجام شده است.
وی افزود: همچنین میزان انجام عملیات روکش آسفالت در محور کرند - خسروآباد 
6.8 کیلومتر، سراب کرند یک کیلومتر، قلاجه 4.2 کیلومتر، محور حسن آباد-شیان سه 

کیلومتر، شمشیر-دره بیان-پاوه 1.5 کیلومتر، پاوه-نوسود یک کیلومتر  بوده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه بیان کرد: محور بیستون-
سنقر، سنقر-قروه نیز هفت کیلومتر، کمربندی ریخک-قصرشیرین دو کیلومتر روکش 
آسفالت شده است. این مسئول گفت: محور کمربندی کنگاور -کرمانشاه پنج کیلومتر  
لکه گیری و روکش آسفالت شده همچنین در این محور یک کیلومتر آسفالت رگلاژی 
انجام شده، ۳.5 کیلومتر لکه گیری و روکش آسفالت در محور بیدسرخ-صحنه و 1۳ 
کیلومتر لکه گیری و روکش آسفالت کمربندی ریخک محور سرپل ذهاب-قصرشیرین 
صورت گرفته است. وی بیان داشت: علاوه بر انجام یک کیلومتر لکه گیری و روکش 
آسفالت راه روستای حریر شهرستان دالاهو، در محور قلاجی- روتوند شهرستان اسلام 
آبادغرب 2 کیلومتر ، در گردنه عین الکش 400 متر و در راه روستایی زاوله سه کیلومتر 
اجرای آسفالت انجام گرفت. کرمی خاطرنشان کرد: مجموع روکش آسفالت انجام شده 
در سطح محورهای مواصلاتی استان ۷6.55 کیلومتر بوده است. مدیرکل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه تصریح کرد: همچنین 2 کیلومتر لکه گیری 
محور هلشی- ماهیدشت، 2۷ کیلومتر لکه گیری و چاله پرکنی محور سومار، سه کیلومتر 
لکه گیری محور کرمانشاه- ماهیدشت و هشت کیلومتر لکه گیری محور سراب هرسم-

شاهبداغ انجام شده است.
 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان البرز اعلام 

تغییر کاربری عامل کوچک شدن اراضی 
کشاورزی البرز

 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان البرز اعلام کرد که تغییر کاربری ها سبب شده تا 
بخش عمده اراضی کشاورزی این استان به قطعه های کوچک تبدیل شود.

سید مجید موسوی روز یکشنبه در آیین آغاز به کار یگان حفاظت امور اراضی کشاورزی 
استان البرز و معرفی فرمانده این یگان که در موسسه تحقیقات علوم دامی کشور واقع در 
کرج برگزار شد، افزود: با وجود این شرایط در استان دیگر کمتر اراضی یکپارچه با متراژ 

بالا پیدا می شود و این کار باعث تخریب اراضی کشاورزی شده است.
وی با بیان اینکه این وضعیت در استان های دیگر دیده نمی شود، گفت: اکنون زمان 
زیادی صرف رسیدگی به مشکلات امور اراضی استان البرز می شود که چنین وضعیتی 
بریک استان پهناور حاکم نیست. موسوی افزود: خرد شدن اراضی کشاورزی و تغییر 
کاربری فقط مربوط به بعد از پیروزی انقلاب نیست بلکه اسناد زیاد تفکیک شده ای را 
می بینیم که مربوط به دهه های 40 و پیش از انقلاب اسلامی است. وی بیان داشت: 
بعضی از مردم حجم پول زیادی در جیب دارند که اولین کاری که با آن می کنند حمله به 
اراضی خوش آب و هوای کرج، ساوجبلاغ، لواسانات و دماوند است زیرا می خواهند از 
پول هایشان استفاده کنند. وی با اشاره به اینکه ما ملزم به اجرای قانون هستیم، گفت: 
یگان حفاظت کمک به بخش کشاورزی، کشاورزان و دامداران استت برای اینکه از زمین 
های موجود استفاده بهتری داشته باشیم. رییس سازمان جهاد کشاورزی استان البرز 
افزود: به دلیل بعضی از کمبودها همچون نیروی انسانی این یگان راه اندازی می شود 

و اگر نیرو و امکانات به اندازه کافی داشتیم نیازی به راه اندازی یگان حفاظت نداشتیم.

مدیرکل میراث فرهنگی استان اصفهان:
ترک پانزدهم گنبد مسجد امام در حال مرمت است 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی استان اصفهان گفت: در پنج ساله 

اخیر 14۷ کارگاه مرمتی در مساجد تاریخی استان اصفهان دایر شده است.
فریدون الله یاری با اشاره به اینکه بالغ بر سه هزار مسجد تاریخی در استان اصفهان 
شناسایی شده است، اظهار داشت: تعداد 24۳ مسجد تاریخی در فهرست آثار ملی ایران 
به ثبت رسیده است که تعداد مساجد تاریخی استان اصفهان که در فهرست آثار جهانی 
ثبت شده است شامل سه مسجد شیخ لطف اله، مسجد امام )ره( و مسجد جامع عتیق 
اصفهان است. وی تعداد کارگاه های مرمتی دایر شده در مساجد تاریخی استان اصفهان 
در پنج ساله اخیر را 14۷ کارگاه برشمرد و افزود: مرمت کاشی کاری های ایوان جنوبی  
و کف فرش ایوان شمالی از مهمترین کارگاه های مرمت استان اصفهان در مسجد امام 
)ره( اصفهان در پنج سال اخیر بوده است. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان اصفهان ساماندهی سرویس های بهداشتی مجموعه را از اتفاق های خوب 
مسجد جامع عباسی دانست و بیان داشت: عملیات مرمت کاشی کاری های سطح 
گنبد مسجد امام اصفهان که از سال 1۳91 با مرمت کاشی های دو ترک از شانزده ترک 
گنبد آغاز شده بود طی شش سال اخیر با مرمت دوازده ترک دیگر ادامه یافته است. وی 
اضافه کرد: در حال حاضر ترک پانزدهم این گنبد رفیع در دست مرمت است و امیدواریم 
در سال آینده این عملیات با مرمت ترک شانزدهم که دشوارترین بخش کار به لحاظ 

اجرایی خواهد بود به پایان برسد. 
 

 معاون استاندار لرستان تاکید کرد؛
ضرورت استفاده از ظرفیت واحدهای فناور و دانشگاه ها

 معاون استاندار لرستان بر ضرورت استفاده از ظرفیت واحدهای فناور و دانشگاه ها 
توسط ادارات این استان تاکید کرد.

قاسم ولی زاده  در حاشیه افتتاح نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فن بازار در دانشگاه 
لرستان، اظهار داشت: خوشبختانه وضعیت پژوهش در لرستان روند رو به رشدی دارد.

وی با بیان اینکه دستاوردها و تولیداتی که در این نمایشگاه به نمایش گذاشته شده 
است نشانه این بوده که برنامه ریزی های سال های گذشته متولیان امر در حوزه پژوهش،  
دانشگاهها و پارک علم و فناوری روند رو به رشد بوده است، تصریح کرد: دانشگاههای ما 
این توانمندی را دارند که نیازهای بخش های مختلف جامعه در حوزه سلامت، صنعت و 
... رفع کند. معاون استاندار لرستان با تاکید بر اینکه این امر نیازمند همگرایی و همکاری 
بخش های مختلف است تا بتوانند نیازهای خود را به دانشگاهها اعلام کنند، گفت: 

همچنین دانشگاهها با توان و امکاناتی که در اختیار دارند نیازهای استان را رفع کنند.

علی جواهری

بی قرار رفتن است. چشم در چشم چراغ قرمز چهارراه 
رانندگی  و  راهنمایی  افسر  حرکات  زیرچشمی  دارد. 
آن طرف چهارراه را زیر نظر دارد و به محض پرت شدن 
به  می کند.  عبور  چهارراه  از  برق  مثل  افسر،  حواس 
گره ترافیکی که می رسد مسیرش را در پیاده رو ادامه 
می دهد و عابران پیاده را همچون کله قندی های شهرک 
راه  از هیچ  در مسیرش  آزمایش پشت سر می گذارد. 
فرعی و خلاف، حتی شاخ به شاخ شدن و عبور از میان 
اتوبوس های غول پیکر هم ابایی ندارند. خلاصه، راکبان 
می دهند  انجام  بخواهند  هرکاری  موتورسیکلت ها 
برابر هیکلشان  آن هم چند  بار  از جابه جایی  و حتی 
اجتناب نمی کنند. گویی متخلف بودن و انجام کارهای 
شده  فرهنگ  یک  به  تبدیل  آنها  برای  مخاطره آمیز 
است. اما این فرهنگ یا هرچیزی دیگری که اسمش را 
بگذاریم، هرسال تلفات جانی بسیاری به جا می گذارد. 
حوادث  تلفات  کل  از  درصد   21.8 گذشته  سال 
رانندگی را به خود اختصاص داده است. این تصویری 
از موتورسیکلت هایی است که راکبانش با وجود تمام 
اطلاع رسانی ها، برخوردها و آگاهی نسبت به کارهایشان 
چرا  واقعاً  دارند.  قانون شکنی  تکرار  به  اصرار  مصرانه 
وضعیت موتورسواران این گونه است؟ این سؤال باعث 
شد تا به یکی از پرترددترین مناطق شهر تهران برویم و در 
این رابطه با موتورسواران گفت وگو کنیم و با کارشناسان به 

بررسی این موضوع بپردازیم.
بار وانت، سوار موتورسیکلت

صدای قیقاژ موتورسیکلت ها از چهارراه های پر رفت وآمد 
کوچه پس کوچه های  تا  گرفته  اصلی  خیابان های  و 
باریک و پیچ درپیچ به گوش می رسد. موتورسیکلت ها 
حتی در پیاده روها و بازارچه ها هم به چشم می خورند. 
اما بی نظمی در تردد و تخلفات مرگبار موتور سواران در 
بازار تهران نمود بیشتری دارد. کمی بالاتر از میدان امام 
خمینی)ره( انبوه موتورسیکلت ها کنار هم پارک شده اند 
مسدود  خیابان  به  پیاده رو  از  افراد  عبور  برای  را  راه  و 
کرده اند و منتظر آماده شدن بار اجناس مغازه ها هستند. 
می خورد.  چشم  به  بزرگی  جعبه  موتورها  از  یک  روی 
راننده مشغول بستن جعبه به کمک طناب است. تقریباً 
روی زین موتور جایی برای نشستن موتورسوار نیست. 
»همه  می کند:  معرفی  معروفی«  »محمود  را  خودش 
این موتورها برای جابجایی بار اینجا پارک شده اند. این 
اطراف چند پارکینگ موتورسیکلت وجود دارد اما برای ما 
به صرفه نیست که در آن پارک کنیم. چون روزی چندین 
بار می رویم و می آییم و برای هر بار ورود به پارکینگ 5 
از موتورسوارها دریافت می کنند. ما  هزارتومان هزینه 
اینجا نیم ساعت یا یک ساعت منتظر بار می مانیم و بعد 
می رویم.« بار وانت را سوار موتورسیکلتش می کند و به 
زحمت جمعیت را می شکافد و در شلوغی خیابان ناپدید 

می شود.
خط ویژه تردد موتور

پر حادثه ترین حضور موتورسیکلت ها به مسیر خطوط 
ویژه اتوبوس و وسایل نقلیه امدادی برمی گردد. وضعیت 
در خطوط ویژه و مسیر بی.آر.تی هم بهتر از این نیست؛ 
مسیرهای  خروجی  و  ورودی  که  شرایطی  در  آن هم 
ویژه را در بسیاری از تقاطع ها با موانع فیزیکی مسدود 
کرده اند و مأموران راهنمایی و رانندگی رفت و آمد در این 
مسیرها را کنترل می کنند. »شریف رضایی« راننده یکی 
از این اتوبوس های تندرو می گوید: »نگه داشتن وسایل 
نقلیه سنگین مثل اتوبوس، آن هم وقتی داخل آن پر 
از مسافر است در سرعت های بالا کار ساده ای نیست. 
با این حال در خیابان مولوی موتورسیکلت ها ناگهان از 
پیاده رو، کوچه های اطراف، یا از مسیر خیابان وارد مسیر 
ویژه می شوند و ما مجبور به ترمزهای ناگهانی هستیم. 
همین موتورها مسیر ویژه را مسدود می کنند و باعث کند 
شدن سرعت ما می شوند. در همین خط روزی نیست 
که تصادف حادثه سازی توسط همین موتورسیکلت ها به 

وجود نیاید. کسی هم نمی تواند جلوی آن ها را بگیرد.«
وسیله ای که نانمان را می دهد

شغل 41 درصد تلفات موتورسواران در سال گذشته 
آزاد گزارش شده است که رقمی برابر با یک هزار و 5۳5 
نفر از کل تلفات است و بیشترین تعداد را در برمی گیرد. 
درصد   20.1( نفر  با ۷52  کارگران  همچون  مشاغلی 
از کل تلفات( و دانش آموزان با 405 نفر )10.8 درصد 
به ترتیب بیشترین تلفات موتورسواران  از کل تلفات( 
را بعد از شغل آزاد داشته اند. از نظر وضعیت تحصیلی 
درصد(   ۷۷( نفر   2886 با  تلفات  گروه  بیشترین  نیز 
تحصیلات زیر دیپلم داشته اند. 16.2 درصد از کشته 
بوده  دانشجو  نیز  درصد  و 5.2  دیپلم  مدرک  شدگان 
و یا مدارک بالای دیپلم داشته اند. وضعیت تحصیلی 
گزارش  نامعلوم  درصد(   1.6( درگذشتگان  از  نفر   59
علت  بیشترین  می دهد  نشان  آمارها  اما  است.  شده 

به سر است. »مهران موسی  مرگ موتورسواران ضربه 
ایمنی  کلاه  که  است  موتورسوارانی  معدود  از  زاده« 
او  است.  ایستاده  مولوی  خیابان  گوشه  و  دارد  سر  بر 
می گوید: »همه موتورسوارها خوب می دانند که وسیله 
خطرناکی زیر پایشان است. با کوچک ترین ضربه ای، 
موتورسوار به بیرون پرت می شود و دستش به هیچ بند 
است. بااین حال به خاطر شغلمان مجبور به استفاده از 
موتورسیکلت هستیم. اگر از دست جریمه ها و خواباندن 
کاسب  نمیری  و  بخور  برویم،  در  پارکینگ  در  موتور 
می شویم. بیشترین بار و سفارش کار در همین بازار است 
که آن هم در محدوده طرح ترافیک قرار دارد و با خودرو 

نمی توان در آن کار کرد.«
هوای  که  می گوید  سوارانی  موتورسیکلت  از 
همدیگر را دارند و اگر جایی پلیس راهور به جمع آوری 
خبر  همدیگر  به  باشد  مشغول  موتورسیکلت ها 
می دهند: »وقتی یک موتورسوار پلیس را می بیند که 
از همان مسیر برمی گردد  موتورها را توقیف می کند، 
نداشتن  را خبر می کند.  ببیند  که  موتورسواری  هر  و 
از  بار اضافه، عبور  گواهینامه، نداشتن کلاه ایمنی و 
از خلاف هایی است  چراغ قرمز، حرکت در خط ویژه 
توقیف  موتورش  باشد  داده  انجام  موتورسوار  اگر  که 
می شود.« می خندد: »حرکات نمایشی با موتور هم که 
کار ما نیست؛ این وسیله نان درآوردن ما است و وقت 

تفریح با آن را نداریم.«
همه تخلف می کنند

اگر بخواهیم این مسئله را از نظر مبلغ پرداختی بابت 
خرید موتور و قابل دسترس بودن این وسیله نقلیه برای 
همگان بررسی کنیم؛ باید گفت، اکنون می توان با مبلغ 
9 میلیون تومان یک موتورسیکلت صفر کیلومتر تهیه 
کرد. اما در بازار دست دوم، این رقم به نصف کاهش پیدا 
می کند. اما موضوع که ما بررسی می کنیم تخلف های 
موتورسواران با آگاهی خطرآفرین بودن آن است و دلیل 
بیان این آمارها هم به بیان همین موضوع برمی گردد. 
»احمد سلیمانی« موتورسواری است که به گفته خودش 
20 سال از این وسیله نقلیه استفاده می کند. به گفته او 
»اگر با موتور سیلکت زود به مقصد نرسم و نتوانم از کوچه 
ورودممنوع گذر کنم و از خط ویژه بگذرم، فایده ندارد و 
وسیله دیگری را ترجیح می دهد.« وقتی از او می پرسیم 
می دانید این کارها خطرآفرین است می گوید: »همه 
تخلف می کنند. واقعیت این است که من اگر تخلف 
کنم و موتورم را توقیف کنند، اگر گواهینامه نداشته باشم 
می توانم نام برادرم را بدهم که گواهینامه دارد. فرقی هم 
نمی کند گواهینامه هم داشته باشم با یک نصف روز 

دوندگی موتور را آزاد می کنم.«
قانون گریزی در حوزه کلان

شاید اگر همه موتورسوارها قوانین راهنمایی و رانندگی 
و حقوق شهروندی را رعایت کنند، بسیاری از مشکلات 
ترافیکی برطرف شود. اما حتی موانع آهنی پیاده روها هم 
نتوانسته مانع از حضور موتورسیکلت ها در پیاده روهای 
شود. اما این تنها راهکاری نیست که پلیس و مسئولان 
ناهنجاری های  کردن  کمتر  و  بخشیدن  نظم  برای 
پلیس  کرده اند.  موتورسیکلت ها  توسط  ایجادشده 
هرچند وقت یک بار طرح جمع آوری موتورسیکلت ها را 
اجرایی می کند و به طور مکرر، متخلفان را اعمال قانون 
می کند. رسانه ها هم از تأکید بر رعایت ایمنی و مرور 
بازهم  اما  نیستند.  رانندگی غافل  و  راهنمایی  قوانین 
»بیتا  مبهم است. دکتر  آگاهانه  تخلفات  پاسخ سؤال 
مدرس«، روان شناس اجتماعی می گوید: »اینکه فرد یا 
افرادی از هنجارشکنی لذت می برند و به کارشان ادامه 
می دهند، نشانه درستی نیست. آگاهی دادن نسبت 
به عمق تخلف می تواند در مرحله اول مؤثر باشد و در 
تأثیر  به اشکال مختلف  مراحل بعدی برخورد قانونی 
دارد. اما قانون گریزی در حوزه کلان در دو بخش ارزیابی 

می شود. مبحث نخست از منظر فردی و مبحث دیگر 
از منظر اجتماعی است. در مبحث نخست هر فرد باید 
یک سری مصادیق را یاد بگیرد. بنابراین خانواده ها باید 
آموزش ببینند و به فرزندان خود بیاموزند. مسئله اصلی 
این است که خانواده ها، خود با رفتارهایی که در کانون 
در  قانون گریزی  رواج  باعث  می دهند،  انجام  خانواده 
فرزندان می شوند. ناهنجاری های رفتاری دیگر از قبیل 
دوبله پارک کردن اتومبیل و پارک کردن موتورسیکلت 
در پیاده رو از سوی والدین چیزی جز پایمال کردن حق 
دیگران را به فرزندان نمی آموزد و آن ها تنها با مشاهده این 
موارد ساده، زمینه های قانون گریزی بیشتری را در ذهن 
خود می پرورانند. بنابراین تقلب آموزی از خود خانواده ها 
که  است  مواردی  مصادیق،  این گونه  می شود.  آغاز 
قانون گریزی  از  نمونه ای  به عنوان  هیچ گاه  خانواده ها 

نمی پذیرند و جامعه را مقصر تمام تخلفات می دانند.
گام بعدی مربوط به سازمان هایی است که باید بر روی 
این ساختارها کار کنند. مهم ترین اصل در این زمینه 
است.  اجتماع  حوزه  در  قوانین  عادلانه  کردن  رعایت 
نباشد، هزار سال هم  قانون عدالت محور  اگر  چراکه 
که خانواده ها فرزندان خود را آموزش دهند، آن فرزند 
در بیرون از فضای خانواده به نتیجه ای نخواهد رسید. 
قانون مشاهده  رعایت  از  که  عادلانه ای  رفتار  بنابراین 
شود، می تواند به میزان قابل توجهی مفید و مؤثر باشد. 
به طور مثال زمانی که یک نوجوان حرکت یک خودرو در 
خط ویژه را مشاهده می کند و هیچ واکنشی را از سوی 
پلیس در رابطه با آن نمی بیند، نمی تواند تشخیص دهد 
که قانون مند بودن یا قانون گریز بودن چه تفاوتی باهم 
دارند. عامل بعدی وضع قوانینی است که به نفع همگان 
باشد. درنهایت در این زمینه نیاز به یک فرهنگ سازی 

جامع وجود دارد.
موتورسواران باید رعایت قانون را بپذیرند

اجتماعی  فرهنگی  بابایی«،کارشناس  »مصطفی 
بابیان اینکه اصلاح فرهنگ ترافیک یک شبه و یک روزه 
اتفاق نمی افتد و باید برای آن برنامه ریزی کرد، می گوید: 
»آموزش برای کودکان یکی از مهم ترین قدم هایی است 
که می توان در این زمینه برداشت تا نسل آینده بیشتر از 
اینکه صرفاً خود را ببیند، نگاهی جامع به موضوعی مثل 
رعایت قانون داشته باشد و بتواند خود را جزئی از یک 
کل به نام جامعه بداند. مهم ترین دلیل قانون شکنی در 
موضوع ترافیک همین است که هر فردی به هر قیمتی 
شده به تنهایی می خواهد خودش از ترافیک نجات پیدا 
کند و توجهی به این موضوع ندارد که با زدن به جاده 
خاکی، حقوق عده دیگری را زیر پا می گذارد. »پارک 
ترافیک« فرصت خوبی است تا کودکان با موضوعات 
ترافیکی بیشتر آشنا شوند و کاربرد قوانین را بدانند. 
وقتی موضوعی به طور کامل برای آن ها شرح داده شود 
و آن ها بتوانند از نزدیک آن را لمس کنند، برای همیشه 
ترافیکی،  بی فرهنگی  سپرد.  خواهند  ذهن  در  را  آن 
به  سرایت  قابل  و  است  مسری  ترافیک  فرهنگ  مثل 
بقیه افراد جامعه. برای مثال اگر پشت چراغ قرمز عابر 
پیاده ای، تعدادی شهروند ایستاده باشند، نفرات بعدی 
هم به تبعیت از آن ها پشت چراغ قرمز می ایستند. اما 
در بسیاری از موارد اولین عابرانی که به چراغ زرد یا قرمز 
برمی خورند، با بی توجهی از آن عبور می کنند و نفرات 
بعدی هم خود را مجاز به انجام این رفتار می دانند. در 
همین راستا وسایل نقلیه هم خود را مجاز می دانند که 
وارد حریم عابران شوند تا به زعم خودشان، از حق خود 
دفاع کنند تا شلوغی را دور بزنند. میل به بی نظمی در 
جهان، وزنه تمایل به عدم رعایت قوانین را سنگین تر 
می کند. به همین دلیل باید گفت تا وقتی فرهنگ رعایت 
حقوق در ذهنیت استفاده از موتورسیکلت به عنوان یک 
وسیله نقلیه مناسب در شهر، رعایت نشود؛ هیچ اتفاقی 

مثبتی را شاهد نخواهیم بود.«

باید برای اصلاح فرهنگ ترافیکی برنامه ریزی کرد

چرا موتورسواران قانون را رعایت نمی کنند؟

رشد پدیده مهاجرت و سوق یافتن جوانان به سمت آن، اگر چه مساله ای بغرنج و 
پردغدغه در جهان به شمار می رود اما نباید فراموش کرد که چراغ سبز نشان دادن و 
افزایش کشش جوانان به سمت این پدیده نه چندان نوظهور، در بسیاری از موارد ریشه 

در کانون خانواده و جامعه دارد.
چندماهی است که کابوس های شبانه خواب از چشمانش برداشته و لحظه های آن 
روز شوم دقیقه ای از ذهن او دور نمی شود. روزی که سودای مهاجرت به امید یافتن 
مدینه فاضله و تحقق رویای کامله به هر قیمتی، گوش شنوایی برای شنیدن توصیه 
های والدین باقی نگذاشت و در کشتی شکسته قاچاقچیان، خود را به تلاطم اقیانوسی 

سپرد که هر جزری از آن، مدی بر رویاهایش کشید.
خوشحال از سفر بود اما غافل از این که سفری بی پایان همراه با چشمانی کبود 
و بدنی پر زخم و خراش در انتظار اوست. روزی که قاچاقچیان مروت را خورده و بی 
رحمی را قی کردند و علاوه بر این که حسابی او را مورد ضرب و شتم قرار دادند، تمام 

پول و مدارک او را به تاراج بردند.
کار به جایی رسید که در کشور غریب، افسردگی و فکر به خودکشی گریبانش را گرفت 
و والدین برای رهایی او از این وضعیت دوره اش کردند و به امید درمان، مطب های 
روانپزشک و مشاوره را پیمودند. اما دیگر سقف رویاها فروریخته و تجربه ای تلخ سراسر 
زندگی او را همراهی خواهد کرد، تجربه ای که شاید با اندک توجهی از سوی والدین و 

کاستن شکاف نسلی هرگز اتفاق نمی افتاد.
مهاجرتی سخت که رو به گسترش نهاده و بنا بر آخرین آمار اعلام شده از سوی مرکز 
اطلاعات سازمان ملل متحد در تهران، تعداد مهاجران بین المللی در سال 2019 به 
2۷2 میلیون نفر رسیده و 51 میلیون نفر نسبت به سال 2010 افزایش داشته است. 
طبق این برآورد، در حال حاضر مهاجران بین المللی ۳.5 درصد جمعیت جهانی را 

تشکیل می دهند که این عدد در سال 2000 حدود 2.8 درصد بود.
رهایی از فشار زندگی به هر قیمتی

در مورد سبب شناسی این پدیده، روانشناسان و جامعه شناسان متفق القول باور 
دارند که در سایه گسست نسلی میان اعضای خانواده، برخوردهای احساسی، بیکاری 
و حرف و حدیث دیگران، جوانان پا به دنیای ناشناخته ای می گذارند که با خراب 
شدن پل های پشت سرشان، بازگشتی ندارند و در نهایت غرق امواج ناملایمات و جزر و 

مدهای مهاجرت از نوع قاچاق می شوند.
موضوعی که حسن بهرامنی روانشناس بالینی در گفت و گویی به آن اشاره کرد و 
یادآور شد: یکی از نکاتی که امروزه بیش از همیشه در جامعه باب شده، بحث نارضایتی 
اجتماعی است؛ به این معنا که با توجه به تغییر و دگرگونی شکل اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی غالب جامعه، نارضایتی فراوانی به دلیل نبود ثبات ایجاد شده است. همین 

نبود ثبات باعث می شود که افراد برای ایجاد آن به هر عملی دست بزنند.
وی افزود: نسل جوان ما به جای این که با تحمل بیشتر و فکر بهتر به امور نگاه کنند، 

افرادی احساسی و هیجانی شده اند.

این روانشناس تاکید کرد: این قشر از جامعه، حوصله تحمل سختی مسیر رسیدن به 
موفقیت را ندارند در نتیجه برای این که به ثبات، تعادل و آرزوهای بر بادرفته برسند، در 
موقعیتی خود را قرار می دهند که سریعتر به آرزوها برسند. مضاف بر این که وضعیت 
خانواده ها در جامعه به سویی پیش می رود که کمتر می توانند آرزوهای فرزندان را 
برآورده کنند. برای همین جوانان تصمیم می گیرند که خود برای رفع آرزوها اقدام کنند. 
این فاکتورها برای قاچاقچیانی که فقط منافع اقتصادی برایشان مهم است، بهترین 
وسیله برای جذب نوجوانان و جوانان است. وی گفت: افزایش بیکاری، سرخوردگی 
جوانان بعد از ادامه تحصیل و نداشتن شغل و درآمد مناسب، باعث می شود که به گروه 
ها و ترفندهای فریبنده آنان مبنی بر گذراندن دوره های آموزشی آرایشگری و سپس 
شغل و حقوق مناسب، مسکن و اقامت و امثالهم جذب شوند و به این شکل به دام می 
افتند. اما خبر بد این که بعضی از این جوانان آگاهانه در این راه قدم می گذارند و به طور 

کامل می دانند چه اتفاقی در انتظار آنان است.
اغواگری شبکه های اجتماعی را جدی بگیریم

مدینه فاضله ساختن خارج از کشور، در شبکه های اجتماعی هم عامل تمایل به 
خفت و خواری افتادن برای خروج از کشور و در دام گروه های تبهکار اسیر شدن است.
بهرامنی در این باره توضیح داد: عمده ساختار فکری جامعه امروز ما را شبکه های 
اجتماعی می سازد یعنی طرح واره هایی که در اذهان در حال اتفاق افتادن است بیشتر 
نشات گرفته از شبکه هایی است که معمولا ایده و تفکرشان فانتزی ها و زیبایی هایی 

است که بدون کمترین دردسر و مشکل حاصل خواهد شد.
وی افزود: درواقع این شبکه ها، آرمانی را که یک نوجوان یا جوان انتظار دارد در طول 
زندگی به دست بیاورد، تصویرسازی و راه های رسیدن به آن را هم ترویج می کنند و 
نوجوانانی که به دلیل عدم صبوری دنبال راه های میانبر می گردند، این کوتاه ترین راه 

ها را انتخاب می کنند تا بیشترین نتیجه را به دست بیاورند.
 آموزش مهارت های زندگی راهکاری برای کاهش مهاجرت

این روانشناس بالینی در ادامه گفت و گو، درباره راهکار کاهش شوق جوانان به فضای 
برون مرزی گفت: به دلیل این که نتوانستیم تفاوت میان نسلی را درست بشناسیم و در 
جهت درست و سازنده از آن استفاده کنیم، تعارض میان نسلی به وجود آمده که باعث 

شکاف میان نسلی در وهله اول و گسست نسلی در مراحل بعدی شده است.
وی ادامه داد: برای جلوگیری از این روند، آموزش مهارت های زندگی به ویژه مهارت 
ارتباطی و »نه« گفتن، مهارت استقلال داشتن به والدین و  فرزندان الزامی است. 
همچنین والدین باید به شرایط روحی روانی فرزندان توجه کنند تا در دام قاچاقچیان 
و اغواگران نیافتند. وی درباره راهکار تقویت ثبات اجتماعی در جامعه هم خاطرنشان 
الزامی  نسل جدید  برای  مناسب  امن  ایجاد فضای  اجتماعی هم،  لحاظ  به  کرد: 
است. یکی از نیازهای جوانان در کنار اشتغال، نیاز به شادی و نشاط اجتماعی است 
تا احساس نکنند تمام امیدهایش در داخل کشور از بین رفته است و شاهد شکاف و 

گسست نسلی و اتفاق هایی همچون خروج غیرقانونی نباشیم.

 آموزش مهارت های زندگی راهکاری برای کاهش مهاجرت

 افزایش مهاجرت جوانان در سایه گسست بین نسلی 
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طرف  مالی  سال  پایان  و  اینستکس  به  جدید  کشورهای  پیوستن  بنزین،  گرانی   
حساب های خارجی، سه عامل موقتی هستند که موجب افزایش قیمت دلار در روزهای 
اخیر شده اند. عواملی که به گفته کارشناسان، موقتی هستند و نباید انتظار داشته باشیم 

قیمت دلار تحت تأثیر آنها، نوسانات شدید دوره قبل را تجریه کند.
بازار ارز از حدود سه ماه پیش به ثبات نسبی رسیده بود و قیمت دلار نیز در نرخ های 
پایین تر از 11 هزار و 500 تومان روند ثابتی را دنبال می کرد و حتی در برخی مقاطع، 
شیب کاهشی را تجربه می کرد. اولین افزایش در نرخ دلار در سه ماه اخیر، با اعلام 
سهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین همزمان شد. دلار که پایان سومین هفته آبان را با 
نرخ تقریباً 11 هزار و 500 تومانی پشت سر گذاشته بود، شنبه 25 آبان روی نرخ 11 
هزار و 900 تومانی ایستاد و در روزهای بعد نیز نرخ های بالای 12 هزار تومان را ثبت کرد.
دلار، هفته گذشته را با نرخ 12 هزار و ۷00 تومانی پشت سر گذاشت و اما در زمان 
تنظیم این گزارش در بازار تهران با نرخ هایی نزدیک به 1۳ هزار و 200 تومان معامله 

می شود که بالاترین قیمت در سه ماه اخیر است.
تأثیرگذاری بر نرخ ارز داشتند،  مهم ترین رویدادهای یک ماه گذشته را که امکان 
می توان در سه مورد خلاصه کرد؛ سهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین، تغییر در اعضای 
سازوکار مالی اروپا یا اینستکس و شروع تسویه حساب های صادرکنندگان. این عوامل در 
حالی بین برخی فعالان بازار مطرح می شود که یک کارشناس اقتصادی معتقد است 
تأثیر آنها موقتی است و باید سایر نیروهایی را که در شکل دهی بازار ارز دخیل هستند، 

تحلیل کنیم.
اثر بنزین بر نرخ دلار

میثم رادپور، کارشناس اقتصادی درباره تأثیر افزایش قیمت بنزین بر نرخ ارز توضیح 
داد: افزایش قیمت بنزین می تواند بر قیمت ارز اثر بگذارد، اما اینکه این اثربخشی در چه 
مقیاسی است، جای بحث دارد. افزایش قیمت بنزین اثر تورمی به دنبال دارد و برخی 

مطالعات، آثار تورمی افزایش قیمت بنزین را بین 10 تا 25 درصد تخمین زده اند. فارغ 
از دقت و صحت این برآوردها، جای تردیدی نیست که افزایش قیمت بنزین، تورم زاست.
وی در ادامه گفت: افزایش نرخ تورم، با فرض اینکه قیمت دلار را ثابت در نظر بگیریم، 
موجب می شود واردات کالا نسبت به گذشته جذاب تر شود؛ چراکه با فرض ثبات قیمت 
دلار و افزایش قیمت سایر کالاها و خدمات، حاشیه سود واردکنندگان بیشتر می شود. در 

نتیجه افزایش نرخ دلار از مسیر افزایش قیمت بنزین، قابل توجیه است.
این کارشناس اقتصاد افزود: ما کشوری با تورم بالا هستیم و بعد از چند سال تثبیت 
قیمت ارز، این فشارهای تورمی تجمیع می شود و در یک جایی، موجب جهش نرخ ارز 
می شود. پس به نوعی می توان گفت فشار از ناحیه تورم، می تواند موجب افزایش نرخ 

دلار شود.
اینستکس با دلار چه کرد؟

رادپور درباره پیوستن شش عضو جدید به اینستکس و آثار آن بر نرخ ارز گفت: سازوکار 
مالی اروپا یا اینستکس از مدت ها پیش مطرح شده و تاکنون نتیجه روشنی نداشته است. 
صرفاً شرکتی تأسیس شده و توافقاتی صورت گرفته، اما اقدام اجرایی به دنبال نداشته 
است. به  نظر نمی رسد حساب ویژه ای روی آن شده باشد که حالا در این مورد خاص، 
اثرگذار بوده باشد. اگر خبرهای مثبتی از اجرایی شدن اینستکس منتشر می شد، 
می توانست بر بازار ارز اثرگذار باشد، ولی تاکنون چنین خبری را از سازوکار مالی اروپا 

نشنیده ایم.
رادپور درباره شروع تسویه حساب تجار با شرکای خارجی و تأثیر آن بر افزایش نرخ ارز با 
اشاره به اثر تقویمی توضیح داد: در همه بازارها کمابیش آنچه در ادبیات مالی به عنوان 
آثار تقویمی شناخته می شود، وجود دارد. در ماه آخر میلادی، معمولًا طرف  حساب های 
خارجی شرکت ها و اشخاص ایرانی از آنها می خواهند که حساب های خود را تسویه 
کنند، چرا که عموماً سال مالی آنها در آخر دسامبر به پایان می رسد و می خواهند سال 

مالی خود را با مانده تجاری صفر یا با یک رقم کوچک پشت سر بگذارند و حساب های 
دریافتی خود را که ناشی از مبادلات با طرف ایرانی است، صفر کرده یا به حداقل 

برسانند.
وی ادامه داد: این مورد در سال های قبل هم وجود داشته و یک اثر تقویمی است که 
به صورت موقت و فنی، بازار ارز را تحت تأثیر قرار داده است. بازار ارز ایران پیش از این هم 
چنین تجربه ای داشته و اگر تاریخچه نرخ ارز را بررسی کنیم، می بینم که این اثر تقویمی 

در دوره های قبلی نیز وجود داشته است.
احتمال برگشت ثبات به بازار ارز

این کارشناس اقتصادی درباره رویدادهای اخیر و تأثیر آنها گفت: افزایش نرخ ارز را در 
روزهای اخیر نمی توان تنها به این سه عامل نسبت داد. اینستکس یک عامل بلندمدت 
است. ضمن اینکه در بحث روابط خارجی، اخباری بدتر از گذشته نداشتیم و این مورد 
نمی تواند عامل افزایش نرخ ارز باشد. علاوه بر این، در حال حاضر معیار مشخصی 
نداریم که محاسبه کنیم چه میزان از افزایش نرخ ارز، ناشی از افزایش قیمت بنزین و چه 

میزان از آن ناشی از اثر تقویمی بوده است.
وی افزود: اگر بپذیریم مسئله بنزین و اثر تقویمی، بنیادین و دائمی نیستند و افزایش 
قیمت ارز ناشی از این دو عامل بوده است؛ در اثر گذار زمان انتظار نخواهیم داشت 
قیمت ارز به طور جدی روند رو به رشدی داشته باشد و این افزایش  قیمت ها در روزهای 

آینده متوقف خواهد شد.
رادپور با تأکید بر اینکه عواملی غیر از عوامل فنی، در حال شکل دهی به بازار ارز 
هستند، گفت: بعد از جهش بیش از 250 درصدی قیمت ارز که از اواخر سال 1۳96 
آغاز شد، قدرت خرید نقدینگی به طور جدی کاهش یافت. بعد از هر جهش، ریال قدرت 
خرید گذشته خود را از دست می دهد و تقاضا برای همه کالاها و خدمات از جمله دلار، 

کاهش پیدا می کند. این کاهش تقاضا، می تواند موجب کاهش قیمت دلار شود.
وی کاهش عرضه دلار به دلیل کاهش فروش نفت را مهم ترین عامل در مقابل کاهش 
تقاضا دانست و ادامه داد: انتظار کاهش عرضه ارز که به واقعیت تبدیل شده، نمی گذارد 
روندهای نزولی را در بازار ارز تجربه کنیم. کاهش جدی فروش نفت بیش از آنچه بود که 
انتظار می رفت و حتی در بدترین سناریوها هم پیش بینی نمی شد که فروش نفت ایران 

تا این میزان کاهش پیدا کند.
این کارشناس اقتصادی افزود: این دو نیروی عمده در مقابل هم وجود دارند. کشور، 
بحران ارزی را به تازگی پشت سر گذاشته و بازار به تازگی به ثبات نسبی رسیده، اما مسئله 
این است که کاهش فروش نفت در چند ماه اخیر بسیار جدی بوده و عامل بلندمدت 

تأثیرگذار بر بازار ارز است.
وی با توجه به شرایط فعلی گفت: با این شرایط انتظار نمی رود نرخ ارز کاهش قابل 
ملاحظه ای داشته باشد یا در قیمت های کاهش یافته، تثبیت شود. حتی زمانی هم که 
بازار روند نزولی خیلی ملایمی در پیش گرفته بود، این انتظار وجود نداشت. به ویژه به 
این دلیل که بعد از جهش ارزی، قیمت کالاها و خدمات تعدیل شدند و تورم ناشی از 
این کالاها و خدمات، قیمت ها را کمابیش با قیمت دلار تعدیل کرده است. در نتیجه، 

فشارهای جدی برای کاهش قیمت ارز وجود ندارد.
بازار نوسان عمده ای نخواهد داشت

رادپور درباره احتمال ادامه رشد نرخ ارز توضیح داد: شرایط به گونه ای نیست که انتظار 
جهش قیمت ارز را داشته باشیم و علت عمده اش این است که بعد از جهش بزرگ قبلی، 
قدرت خرید نقدینگی به شدت کاهش پیدا کرده و اقتصاد ما وارد دوره رکودی جدیدی 
شده و انواع تقاضا برای ارز، اعم از تجاری، خروج سرمایه و مصرفی )مانند مسافری و 
تحصیلی( در این فضا کاهش پیدا کرده اند. در نتیجه، به نظر نمی رسد جابه جایی عمده 

دیگری در بازار ارز به سمت نرخ های بالاتر رخ دهد.
وی در ادامه گفت: از آنجایی که نیروی دیگری هم در مقابل تقاضای تضعیف شده 
وجود دارد و آن عرضه تضعیف شده به دلیل کاهش چشمگیر فروش نفت است؛ نباید 
انتظار داشته باشیم جابه جایی های رو به بالا قابل توجه باشند. اگر بپذیریم بازار ارز در 

دوره  قبل، بازار پرنوسانی بوده، انتظار نوسانات عمده قبلی را نخواهیم داشت.

انتظار نوسانات عمده ارزی قبلی  پیش بینی نمی شود

مدیرکل تعاون آموزش وپرورش:رکوردشکنی پاییزه دلار؛ آینده چه می شود؟

فرهنگیان فاقد مسکن از وام های ثانویه حمایتی 
 بهره مند می شوند

مدیرکل تعاون و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش از ارائه وام های ثانویه حمایتی به 
فرهنگیان فاقد مسکن خبر داد.

گودرز کریمی فر  درباره وامی که این وزارتخانه برای خرید مسکن در اختیار فرهنگیان 
قرار می دهد، اظهار کرد: تفاهم نامه ای وزارت آموزش و پرورش با وزارت راه و شهرسازی 
دارد که بر اساس آن مسکن برای 1۷0 هزار فرهنگی فاقد مسکن تأمین می شود و دارای 

ویژگی ها و شرایط وام است.
وی ادامه داد: جدا از این تفاهم نامه، وام های ثانویه برای حمایت از فرهنگیان تعریف 
و تدوین شده است. به عبارت دیگر علاوه بر وام مسکن که در تفاهم نامه با وزارت راه 
و شهرسازی پیش بینی شده، وام های دیگری در نظر گرفته شده است. به گزارش روز 
یکشنبه وزارت آموزش و پرورش، کریمی فر با بیان اینکه مبلغ وام های ثانویه افزایش 
خواهد یافت، گفت: این طرح، وام های ثانویه حمایتی آموزش و پرورش از فرهنگیان 
فاقد مسکن برای مسکن دار شدن آنها است. وی تصریح کرد: مبلغ این وام ها به زودی 

اعلام می شود و فرهنگیان فاقد مسکن می توانند از این وام ها بهره مند شوند. 
پیش از این محمد اسلامی، وزیر راه پس از امضای تفاهم نامه همکاری در حوزه 
مسکن که بین وزارت راه و شهرسازی و وزارت آموزش و پرورش به امضا رسید، گفته 
بود: برای نخستین بار به صورت انبوه برای حل مساله خانه فرهنگیان اقدام می شود. 
از تمام دستگاه ها تقاضا داریم دو وزارتخانه راه و آموزش و پرورش را برای رسیدن به 
هدف ساخت 1۷0 هزار واحد مسکونی حمایت کنند. اسلامی با اعلام این خبر که 
فرهنگیان فاقد خانه تا سه سال آینده صاحب خانه می شوند، تصریح کرده بود: آن دسته 
از فرهنگیان که در استان های مختلف در سامانه اقدام ملی مسکن ثبت نام کرده اند، در 
اولویت قرار دارند. وی ادامه داد: وزارت آموزش و پرورش دو هفته فرصت دارد تا اسامی 
دقیق فرهنگیان فاقد مسکن را به وزارت راه اعلام کند و همچنین اطلاع دهد که در 
کدام استان ها کارکنان آموزش و پرورش بیشتر فاقد مسکن هستند. وزیر راه همچنین با 
اعلام اینکه الگوی موفق ساخت شهرک های فرهنگیان در نقاط مختلف کشور بر اساس 
این تفاهم نامه تکرار می شود، افزود: تعاونی های مسکن وزارت آموزش و پرورش که دچار 

مشکل حقوقی نباشند، نیز برای ساخت و احداث مسکن به کار گرفته می شوند.
اسلامی اضافه کرد: در این طرح از ظرفیت تعاونی های مسکن فرهنگیان خوشنام و 
دارای پرونده مشخص، استفاده خواهد شد. وی با بیان اینکه مردم از ما سوال دارند که 
آیا این 1۷0 هزار واحد مسکن فرهنگیان منهای 400 هزار واحد مسکونی طرح اقدام 
ملی مسکن است، گفت: در صورتی که فرهنگیان فاقد مسکن در طرح مسکن ملی 
ثبت نام کرده باشند شناسایی شده و اگر فرهنگیان متقاضی بیشتری وجود داشته باشد 
به سقف 400 هزار واحد مسکونی اضافه می شود. به گفته اسلامی، شرایط ثبت نام 
برای مسکن فرهنگیان همان شرایط مسکن ملی است و هیچ تفاوتی در شرایط ثبت نام 

مسکن ملی و مسکن کارکنان دولت وجود ندارد.

به دنبال تصمیم جدید اوپک

سرنوشت بازار نفت چه می شود؟
اوپک و متحدانش که به گروه اوپک پلاس معروف اند در نشست رسمی روز جمعه 
در وین با کاهش تولید به میزان 500 هزار بشکه در روز موافقت کردند که طبق اعلام 
کارشناسان، با تعهد عربستان برای کاهش بیشتر تولید می توان شاهد بازار متعادلی در 

بازار نفت بود.
وزیران انرژی برخی از بزرگ ترین تولیدکنندگان نفت جهان با افزودن 500 هزار بشکه 
در روز، با کاهش تولید تا مارس سال 2020 موافقت کردند و به این ترتیب، تصمیم 
گرفتند سیاست محدودیت عرضه خود را تشدید کنند. توافق محدودیت عرضه جدید 
بسیار بزرگ تر از آنچیزی است که بسیاری از تحلیلگران پیش بینی کرده بودند و طبق 
آن، مجموع تولید اوپک پلاس به میزان 1.۷ میلیون بشکه در روز کاهش پیدا خواهد 

کرد.
قیمت های نفت اما مدت کوتاهی پس از اعلام تصمیم اوپک پلاس، صعود کردند. 
قیمت نفت برنت با دو درصد افزایش، 64 دلار و ۷0 سنت در هر بشکه معامله شد. قیمت 
وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با بیش از دو درصد افزایش، به 59 دلار و 6۳ سنت در 
هر بشکه رسید. با این حال نفت برنت حدود 15 درصد و وست تگزاس اینترمدیت حدود 

12 درصد نسبت به رکوردی بالای خود در آوریل پایین ترند.
در این راستا بود که وزیر انرژی عربستان سعودی روز جمعه به خبرنگاران گفت: 16۷ 
هزار بشکه در روز به سهمیه کاهش تولید این کشور تا مارس سال 2020 اضافه شده 
است. عبدالعزیز، توضیح داد که کشورش کاهش داوطلبانه تولید به میزان 400 هزار 
بشکه در روز را انجام خواهد داد که به معنای کاهش تولید 2.1 میلیون بشکه در روز از 
سوی گروه اوپک پلاس است و تاکید کرد اوپک پلاس تنها با بهبود پایبندی خود به توافق 

قادر خواهد بود به این رقم دست پیدا کند.
اما طبق گزارش شبکه سی ان بی سی، الکساندر نواک، وزیر انرژی روسیه هم گفته 
که سهمیه کاهش تولید روسیه در سه ماه نخست سال 2020 به میزان ۳00 هزار بشکه 

در روز خواهد بود و میعانات گازی از محاسبه تولید نفت این کشور حذف شده است.
بازار نفت متعادل می شود برآوردهای کارشناسی نشان می دهد که سال آینده غیر 
اوپکی ها حدود دو میلیون ۳00 هزار بشکه افزایش تولید خواهند داشت و این درحالی 
است که تقاضای جهانی حدود یک میلیون و 200 هزار بشکه خواهد بود؛ بنابراین تقاضا 
می تواند نصف این میزان را جذب کند و مابقی به صورت مازاد در بازار باقی می ماند که 

این مساله به قیمت ها فشار خواهد آورد و قیمت ها را به شدت تضعیف می کند.
در این باره خطیبی - کارشناس ارشد حوزه انرژی - با تاکید به این مساله که لازم 
بود اوپک در این حوزه به عنوان مدیریت بازار تصمیم گیری کند، به ایسنا اظهار کرد: 
تصمیمی که اوپک گرفت این بود که حدود 500 هزار بشکه به کاهش قبلی اضافه کند 
که مجموع  کاهش ها به یک میلیون ۷00 هزار بشکه رسید که از این مقدار یک میلیون 
1۷0 هزار بشکه مربوط به اوپک و 5۳0 هزار بشکه مربوط به غیر اوپک است که مجموعا 

یک میلیون ۷00 هزار بشکه را رقم می زند. اما به اعتقاد من این میزان کافی نبود.
وی افزود: این تصمیم نگرانی برای تضعیف قیمت ها را به وجود آورد اما اظهارنظری که 
عربستانی ها کردند مبنی بر این که علاوه بر اجرای تعهدی که در اوپک گرفتند، 400 
هزار بشکه دیگر نیز کاهش تولید داشته باشند البته به شرط آنکه همه اعضا تعهد کاهش 

تولید را رعایت کنند، می تواند نقش زیادی در تعادل بازار داشته باشد.
این کارشناس با بیان این که اگر تعهد عربستان عملی شود، بازار متعادل و اثر مازاد 
عرضه ها خنثی می شود، گفت: در صورت تحقق این مساله کسی نگران کاهش 

قیمت ها نیست و قیمت ها حدود 60 دلار باقی خواهد ماند.

جزئیات لایحه بودجه ۹۹؛

حقوق سه میلیون تومان و پائین تر، از مالیات 
معاف هستند

دولت در تبصره 6 لایحه بودجه سال آینده سقف معافیت مالیاتی را سه میلیون تومان 
پیشنهاد کرد. مالیات حقوق های بیشتر،  به صورت پلکانی محاسبه می شود.

بند الف تبصره 6 لایحه بودجه سال آینده به سقف معافیت های مالیاتی اختصاص 
دارد. در این بند آمده است افرادی که سالیانه ۳6 میلیون تومان حقوق می گیرند معاف 
از مالیات هستند. بر اساس این بند نرخ مالیات بر کل درآمد کارکنان دولتی و غیردولتی 
اعم از حقوق و مزایای فوق العاده و کارانه مازاد بر آن تا 1.5 برابر مشمول 10 درصد 
مالیات، 2.5 برابر مشمول 15 درصد مالیات و 2.5 برابر تا چهار برابر آن مشمول مالیات 

20 درصد مالیات تعیین شد.
همچنین در ادامه این بند مالیات برای نسبت به مازاد چهار برابر تا 6 برابر مشمول 
مالیات 25 درصد و نسبت به مازاد 6 برابر ۳5 درصد است. میزان معافیت مالیاتی 
اشخاص نیز براساس قانون مالیات های مستقیم سالیانه 28 میلیون و 800 هزار تومان 
پیش بینی شده است. در قانون بودجه امسال حقوق کارکنان دولت تا 2 میلیون و ۷50 
هزار تومان معاف از مالیات بود و مبالغ بیش از آن به صورت پلکانی تا ۳5 درصد به آن 

مشمول مالیات می شد.

جزییات لایحه بودجه سال آینده منتشر شد؛ لایحه ای که تقریبا 
11 هزار میلیارد تومان فاصله دارد تا 2 هزار هزار میلیارد تومانی 

شود.
بررسی جزییات لایحه بودجه سال آینده نشان می دهد که از 
حیث منابع بالغ بر یک هزار و 988 هزار میلیارد است؛ این بودجه 
از دو بخش بودجه عمومی و بودجه شرکت های دولتی، موسسات 

انتفاعی وابسته به دولت و بانک ها تشکیل می شود.
واگذاری  و  درآمدها  لحاظ  از  دولت  عمومی  بودجه  منابع 
دارایی های سرمایه ای و مالی و مصارف بودجه عمومی دولت از 
حیث هزینه ها و تملک دارایی های سرمایه ای و مالی بالغ 56۳ هزار 
میلیارد است.به این ترتیب، منابع عمومی بالغ بر 484 هزار میلیارد 
تومان است. درآمد اختصاصی وزارتخانه ها و موسسات دولتی نیز 

بالغ بر ۷9 هزار میلیارد تومان اعلام شده است.
از سوی دیگر، بودجه شرکت های دولتی، بانک ها و موسسات 
انتفاعی وابسته به دولت از لحاظ درآمدها و سایر منابع تامین اعتبار 
بالغ بر یک هزار و 48۳ هزار میلیارد تومان و از حیث هزینه ها و سایر 

پرداخت ها بالغ بر یک هزار و 48۳ هزار میلیارد تومان است.
سهم صندوق توسعه ملی چقدر است؟

براساس تبصره یک لایحه بودجه سال آینده، سهم صندوق توسعه 
ملی از منابع حاصل از صادرات نفت و میعانات گازی و خالص 

صادرات گاز 20 درصدتعیین می شود.
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مکلف است در طول سال 
و متناسب با وصول منابع، بلافاصله نسبت به واریز این وجوه و 
سهم 14.5 درصد شرکت ملی نفت ایران از کل صادرات نفت خام 
و میعانات گازی )معاف از تقسیم سود سهام دولت( و سهم 14.5 
درصد شرکت دولتی تابعه وزارت نفت از محل خالص صادرات گاز 
طبیعی )معاف از تقسیم سود سهام دولت و مالیات با نرخ صفر( و 
همچنین سهم ۳ درصد موضوع ردیف درآمدی ٢١٠١٠٩ جدول 
شماره 5 این قانون اقدام کند. به این ترتیب، مبالغ مذکور به صورت 

ماهانه واریز و از ماه یازدهم سال محاسبه و تسویه می شود.
در این میان، گزارش هزینه کرد وجوه سهم 14.5 درصد مربوط 
به سهم شرکت ملی نفت ایران هر سه ماه یکبار توسط وزارت نفت 
و  بودجه  و  »برنامه  و کمیسیون های  اسلامی  به مجلس شورای 

محاسبات« و »انرژی« مجلس شورای اسلامی و سازمان برنامه و 
بودجه کشور ارائه می شود.

درآمد مالیاتی 2 هزار میلیارد تومان بالا رفت
دولت در لایحه بودجه سال آینده حدود 195 هزار میلیارد تومان 
مالیاتی پیش بینی کرده است.مجموع منابع عمومی در  درآمد 
لایحه بودجه سال آینده 484 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
است که از این منابع، حدود 261 هزار میلیارد تومان در بخش 
درآمدها تعیین شده و از این رقم 195 هزار میلیارد تومان را مالیات 
تشکیل می دهد. درآمد مالیاتی پیش بینی شده برای سال 1۳99 
در مقایسه با رقم مصوب سال جاری 2۳ هزار میلیارد تومان افزایش 
هزار  حدود 1۷2  سال 1۳98،  در  که  است  حالی  در  این  دارد. 
میلیارد تومان درآمد مالیاتی مصوب شده بود که تا پایان هشت 

ماهه اول سال حدود 89 هزار میلیارد تومان آن محقق شد. افزایش 
درآمدهای مالیاتی براساس پایه های جدید جزو برنامه های دولت در 

سال آینده بوده است.
۴0 هزار میلیارد تومان اموال مازاد دولت

 فروخته می شود
بررسی لایحه بودجه 99 کل کشور نشان می دهد که دولت به 
وزارت امور اقتصادی و دارایی اجازه داده تا در سال آینده تا سقف 
40 هزار میلیارد ریال اموال و دارایی های منقول و غیرمنقول مازاد 
دولت به استثنای انفال و موارد مندرج در اصل 8۳ قانون اساسی 
را بدون رعایت تشریفات مربوط به تصویب هیات وزیران مندرج در 
ماده 15 قانون محاسبات عمومی کشور با رعایت قوانین و مقررات 
از طریق مزایده عمومی به فروش رسانده و وجوه حاصل را به ردیف 

سال 99  بودجه  لایحه  با  مطابق  کند.  واریز  درآمدی 210221 
کل کشور، تمامی دستگاه های اجرایی مکلف به همکاری با این 

وزارتخانه هستند.
سال آینده چقدر یارانه پرداخت می شود؟

تبصره 14 لایحه بودجه سال 1۳99 به بخش هدفمند کردن 
از لایحه بودجه، وزارت  ارتباط دارد. براساس این بخش  یارانه ها 
تمامی  از  استفاده  با  است  موظف  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون، 
بانک های اطلاعاتی در اختیار و براساس معیارها و ضوابطی که 
توسط این وزارتخانه تعیین می شود، نسبت به شناسایی و حذف سه 
دهک بالای درآمدی از فهرست یارانه بگیران اقدام کند. در تبصره 
هدفمندی یارانه ها در سال آینده مجموع 250 هزار میلیارد تومان 
یارانه پیش بینی شده که در بخش های مختلف توزیع خواهد شد. 
این در حالی است که برای توزیع یارانه نقدی و غیرنقدی رقم 42 
هزار و 800 میلیارد تومان تعیین شده که در قیاس با سال جاری 
تفاوت چندانی ندارد و این رقم برای پرداخت یارانه به حدود ۷8 
هزار نفر در سال اختصاص پیدا می کند. همچنین ۳1 هزار میلیارد 
تومان برای طرح حمایت معیشت خانوارها پیش بینی شده که 
همان طرحی است که اخیرا با اجرای سهمیه بندی بنزین به تناسب 
اعضای خانوار در هر ماه مبلغی به حساب آنها واریز می شود. طرح 
حمایت معیشتی خانوار حدود 60 میلیون نفر را در بر می گیرد 
که مجموع 18 میلیون خانوار است.در این میان، براساس تبصره 
14 لایحه بودجه سال آینده، منابع حاصل از اصلاح قیمت بنزین 
نسبت به قیمت قبل از سهمیه بندی در سال 98 مشمول عوارض و 
مالیات بر ارزش افزوده و سهم 14.5 درصد شرکت ملی نفت ایران 
از فروش حامل های  نیست.  عوارض شهرداری ها و دهیاری ها 
انرژی موضوع ماده ۳8 قانون مالیات بر ارزش افزوده و جداول 
پرداختی )مصارف( این تبصره، پس از وصول ظرف مدت یک سال 
به حساب تمرکز وجوه وزارت کشور واریز می شود تا به شهرداری ها 
و دهیاری ها پرداخت شود. همچنین بر اساس لایحه بودجه سال 
99 کل کشور، بدهی سازمان هدفمندی یارانه ها به بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران بابت تنخواه دریافت بابت اجرای قانون 
هدفمندی یارانه ها در سال 89 تا سقف 5۷ هزار میلیارد ریال به 

عنوان بدهی دولت به بانک مرکزی محسوب خواهد شد.

راه اندک بودجه تا 2 هزار هزار میلیارد تومانی شدن

جزییات بودجه سال آینده منتشر شد

یک تحلیلگر اقتصادی در رابطه با مصوبه اخیر هیات دولت 
گفت: اگر این مصوبه در حوزه گارسوز شدن خودروها به 
درستی اجرا شود، با توجه به اینکه  کمک دولت بلاعوض 
بیمه  بنزین  قیمت  تغییر  هرگونه  مقابل  در  مردم  است 
می شوند. سعید لیلاز در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
گازسوز  راستای  در  دولت  اخیر  مصوبه  اینکه  علی رغم 
کردن خودروها می تواند نتایج بسیار مطلوبی را به دنبال 
داشته باشد اما متاسفانه این مساله در هیاهوی افزایش 
قیمت بنزین و اتفاقات اخیر پنهان شد و آنطور که باید مورد 

توجه قرار نگرفت.
انقلاب در حوزه کاهش آلایندگی ها

وی با بیان اینکه مصوبه اخیر دولت می تواند یک انقلاب در حوزه کاهش آلایندگی ها و استفاده بهینه از ذخایر سوخت های فسیلی به 
وجود آورد، اظهار کرد: این مصوبه می تواند یک گام بزرگ برای بهبود وضعیت زندگی اقشار محروم جامعه نیز باشد چراکه این طرح 

می تواند صدها هزار شغل ایجاد کند.
ایجاد صدها هزار شغل

وی با بیان اینکه دولت 6500 میلیارد تومان کمک بلاعوض برای گازسوز کردن خودروهای موجود کشور اختصاص داده که یا بیش از 
ظرفیت جذب کل خودروهای موجود کشور و یا معادل کل ظرفیت فنی خودروها در کشور اس، گفت: این مساله منجر به ایجاد صدها 

هزار شغل می شود و می تواند از سوختن ده ها هزار سوخت فسیلی که تبدیل به دود، آلایندگی و سرطان می شود، جلوگیری کند.
بهبود وضعیت ترافیکی و آلایندگی

وی افزود: علاوه بر این، این موضوع به بهبود وضعیت ترافیکی، آلایندگی و زیست محیطی کشور کمک می کند و از همه مهمتر 
کاملا به نفع اقشار فرودست جامعه است؛ چراکه اساساً گازسوز شدن خودروها در خودروهایی همچون وانت بارها و یا خودروهای 

ارزان قیمت و متوسط صورت می گیرد که این موضوع می تواند به نفع مصرف کنندگان نیز باشد.
اثرگذاری بر حمل ونقل عمومی

وی با بیان اینکه حمل ونقل عمومی کشور نیز در پی اجرای این مصوبه بیمه می شود، افزود: فرض کنید تمام مسافرکش ها و همه 
خودروهای اینترنتی مشمول این طرح قرار بگیرند. با توجه به اینکه اکنون نیز اقدامات بزرگی در صنایع خودروسازی بزرگ و در 
قسمت های پایین دستی این صنایع یعنی قطعه سازها انجام می شود این مصوبه می تواند نقش بسیار بالایی در جهت تحقق اهداف 
مدنظر باشد. به گفته وی، این مصوبه یک انقلاب کامل است که در هیاهوی گران شدن بنزین و تحولات بعدی آن دیده نشد به همین 
دلیل لازم است که رسانه ها به این مصوبه توجه ویژه ای داشته باشند. چراکه این مصوبه گام بسیار بزرگی در جهت کاهش آلایندگی ها 
برمی دارد. وی افزود: علاوه بر اینها این مصوبه هدف اصلی افزایش قیمت بنزین را تحت پوشش قرار می دهد که باید منابع آن به 
چنین پروژه هایی اختصاص می یافت. علاوه بر این 10 هزار شغل از طریق این مصوبه ایجاد می شود و در کنار ایجاد عدالت اجتماعی 

حرکتی بزرگ در بهبود وضعیت حمل ونقل عمومی کشور محقق می شود.

مصوبه دوگانه سوز کردن رایگان یک میلیون و ۴۶0 هزار خودرو

لیلاز: مردم دیگر نگران قیمت بنزین نباشند
نمایندگان مجلس تصویب کردند: مؤدیانی که ظرف 
و  پایدار  درآمد  قانون  شدن  لازم الاجرا  تاریخ  از  یکسال 
تعیین تکلیف نحوه  به  هزینه های شهرداری ها، نسبت 
پرداخت عوارض نوسازی معوق خود اقدام کنند مشمول 

بخشودگی جرائم عوارض می شوند.
نمایندگان در ادامه جلسه علنی امروز- یکشنبه- مجلس 
شورای اسلامی بخش هایی از لایحه درآمد پایدار و هزینه 

های شهرداری ها را بررسی و تصویب کردند.
بنابر ماده 5 این لایحه نرخ عوارض نوسازی موضوع ماده 
)2( قانون نوسازی و عمران شهری مصوب ۷ آذر 1۳4۷،   
با اصلاحات و الحاقات بعدی هر سال به میزان 2.5 درصد 

ارزش معاملاتی موضوع صدر ماده )64( قانون معافیت های مستقیم مصوب 1۳ اردیبهشت 1۳66 با اصطلاحات و الحاقات بعدی 
آخرین تقویم تعیین می شود. نمایندگان با 118 رای موافق، 16 رای مخالف و 8 رای ممتنع از مجموع 225 نماینده حاضر این لایحه 
را تصویب کردند. برمبنای تبصره این ماده؛ مؤدیانی که از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون ظرف مدت یک سال نسبت به تعیین 

تکلیف نحوه پرداخت عوارض نوسازی معوق خود اقدام نمایند مشمول بخشودگی جرائم عوارض می شوند.
غلامرضا کاتب رییس کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس در مخالفت با این لایحه گفت: مجلس باید با توجه به گرانی های اخیر در 
کشور به دنبال ثبات نرخ ها و قیمت عوارض باشد نه اینکه آن را افزایش دهد. افزایش 2.5 درصدی عوارض دریافتی از ارزش معاملات 
مسکن یعنی اینکه این موضوع باعث افزایش قیمت مسکن و ساخت و ساز و خرید و فروش ها خواهد شد در حالی که این نرخ هم 

اکنون نیم درصد است و قرار است با پیشنهاد اخیر برخی نمایندگان عوارض نوسازی در شهرها 5 برابر شود.
وی افزود: افزایش نرخ عوارض نوسازی در شهرها و دریافت درصد بیشتری از ارزش معاملات منجر به ایجاد رکود مسکن می شود 
و در نهایت به فقیرتر شدن مردم مستضعف می انجامد.  ما از یک طرف مسکن مهر و مسکن ملی را برای اقشار ضعیف جامعه اجرا 

می کنیم و بعد به دنبال افزایش درصد دریافتی از ارزش معاملات و عوارض نوسازی ها هستیم.
کاتب گفت: در قانون موجود نیم درصد ارزش معاملاتی را عوارض می گیریم که اگر این موضوع به 2.5 درصد افزایش یابد فاجعه 
بزرگ رخ  میدهد، باید متناسب با نقاط مختلف کشور و استان های متفاوت شورای عالی استان ها ورود کرده و درصد عوارض نوسازی 

و ارزش معاملاتی را بین نیم تا 1.5 درصد شناور در نظر گیرد که البته تصمیم گیری نهایی آن بر عهده شورای عالی استان ها است.
علی اصغر یوسف نژاد نماینده ساری نیز به عنوان موافق با طرح  افزایش نرخ عوارض نوسازی گفت: این افزایش نرخ برای مردم 
عادی نیست بلکه باید عده خاص آن را پرداخت کنند. در مرکز شهر تهران و شمال این شهر کل عوارض پرداختی به صورت میانگین 
سالانه فقط 100 هزار تومان است ضمن اینکه در برخی نقاط به اندازه یک پفک است اما تصویب این افزایش نرخ عوارض منجر به 
درآمد بیشتر برای شهرداری ها و دهیاری ها خواهد شد. وی گفت: نمی توانیم ارائه خدمات به مردم را بدون درآمد پایدار شهرداری ها 
ادامه دهیم.  افزایش درصد پرداختی عوارض معاملاتی تاثیری در افزایش نرخ مسکن ندارد در حالی که این موضوع بیش از این 
۳.5 درصد بوده و در کمیسیون مشترک این رقم به 2.5 درصد رسیده است و درنهایت هم کمک کننده به درآمد شهرداری ها است.

با تصویب مجلس؛

جرایم عوارض مسکن بخشیده می شود

آگهی فقدان
مورخ   4۳9۷9 شماره  نامه  وکالت  با  اشکذری  ذاکری  عباسعلی  آقای 

24/05/1۳98 تنظیمی دفتر خانه 82 کرج از جانب وراث مالک )مرحوم بمانعلی 
افخمی عقدا که عبارتند از : نادیا و امیر عباس و احمد و ناهید همگی افخمی 
عقدا فرزندان و فاطمه افخمی عقدا همسر متوفی میباشد ( ضمن تسلیم دو برگ 
استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت سه دانگ مشاع از 
ششدانگ  یک قطعه زمین  به مساحت 25/۳۷9 متر مربع قطعه 2 تحت پلاک 
ثبتی 1۳240/16۳ مفروز از پلاک 1۳064 فرعی از 16۳ اصلی ذیل صفحه 565 
و دفتر 1080 به شماره ثبت 191028 به نام احمد روستا ثبت و سند ۷۳660۷ 
صادر شد و سپس سه دانگ مشاع از ششدانگ مع الواسطه برابر سند 49904 
مورخ 2۷/0۷/1۳66 دفترخانه 16 کرج به بمانعلی افخمی عقدا منتقل گردید و 
سپس وکیل مالک اعلام نموده که سند به علت سهل انگاری مفقود گردیده و سپس 
تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی 
ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور می باشد از تاریخ 
انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این 
اداره تسلیم نماید بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در 
صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی برابر مقررات به متقاضی 

تسلیم خواهد شد. 
محمد سلیمانی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک فردیس
از طرف محسن هدائی-۱8۹7/ز



دوشنبه -هجدهم آذرماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4936 ورزشی۶

محمدحسن انصاری فرد:

 بازیکنان خارجی جدید را انتخاب کرده ایم
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: بازیکنان خارجی جدید را انتخاب کرده ایم و در 

صورت موافقت کامل گابریل کالدرون، آنها را جذب می کنیم.
باشگاه  شرایط  درباره  رادیویی  برنامه  یک  با  گفت وگو  در  انصاری فرد  محمدحسن 
پرسپولیس اظهار کرد: شرایط تیم بعد از 12 هفته لیگ خوب است. سرمربی ترکیب اصلی 
را شناخته و اکنون به مسائل فنی نیز تسلط کامل دارد. بازگشت بشار رسن به تیم و حضور 

بازیکنان در پست های تخصصی خود باعث شده تیم به شرایط مطلوبی برسد.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در ادامه به جذب بازیکن جدید اشاره کرد و گفت: دیروز 
جلسه ای با گابریل کالدرون داشتیم و درباره این موضوع نیز  صحبت شد. او یکی از 
بازیکنانی که مورد نظر ما را به صورت کامل تایید کرد. 2 بازیکن دیگر هم در صورت موافقت 

کالدرون جذب می شوند.
خرج  به  زیادی  وسواس  کنیم  جذب  باکیفیتی  بازیکنان  اینکه  برای  داد:  ادامه  وی 
می دهیم. در نیم فصل بازیکن خوب و با کیفیت که آزاد باشد به ندرت پیدا می شود. قرار 
است یک یار قرضی و یک بازیکن آزاد را جذب کنیم. تا به ایران نیایند کشور و قاره آنها را 

اعلام نمی کنیم.
انصاری فرد درباره پرداخت دستمزد سرمربی تیم بیان کرد: تا جایی که لازم بوده پول 
کالدرون پرداخت شده است. تا نیم فصل هم به تعهداتمان عمل می کنیم. پول بازیکنان به 
غیر از بشار رسن، بوژیدار راداشوویچ و بدهی قبلی برخی بازیکنان پرداخت شده است. پول 

کالدرون را هم به حسابش واریز می کنیم و مشکلی نخواهیم داشت.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس درباره صحبت های موجود مبنی بر اختلاف بین اعضای 
هیات مدیره باشگاه نیز تصریح کرد: همیشه در یک جمع چندنفره اختلاف سلیقه و نظر 
وجود دارد. با توجه به اینکه شرایط تیم خوب است سعی می کنیم کارها را با تفاهم انجام 
بدهیم و اجازه نمی دهیم مسائل به خارج از جلسه کشیده شود. اختلاف طبیعی است 
اما مهم این است که  کار را با توافق پیش می بریم و اختلاف ها را برای موفقیت تیم کنار 

گذاشته ایم.
وی درباره قرارداد بازیکنان خارجی تیم نیز گفت: سقف قراردادی برای بازیکنان خارجی 
نداریم. قرارداد با بازیکن خارجی بستگی به کیفیت او و وضعیت قرضی یا آزاد بودنش دارد. 
فاکتورهایی مدنظر داریم. براساس کیفیت قرارداد می بندیم و نمی خواهیم که پول زیاد 

بدهیم.
انصاری فرد درباره وضعیت پرونده برانکو ایوانکوویچ نیز تاکید کرد: شکایت برانکو در 40 
صفحه به ما رسیده و ما نقطه نظراتمان را در به فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( ارائه 
داده ایم. او به گردن باشگاه حق دارد، هواداران این مربی را دوست دارند و به هیچ وجه 
نمی خواهیم از او شکایت کنیم. چند بار به برانکو پیام داده ایم و امیدوارم که این مساله در 

فضایی دوستانه حل شود و به تفاهم برسیم.
وی افزود: بحث تخفیف هم نیست. طلب برانکو باید پرداخت شود و از طرفی باشگاه هم 
به دلیل حق فسخ یک طرفه حقی دارد. در نهایت امیدوارم که با بهترین شرایط به توافق 

برسیم.
انصاری فرد در ادامه صحبت هایش به بلیت فروشی اشاره کرد و گفت: بلیت فروشی 
اینترنتی برای اولین بار انجام می شود و مشکلاتی دارد. مسؤولان در حال حل این مشکل 
هستند با این حال تاکنون سودی نکرده ایم. با رییس شرکت توسعه و تجهیز نیز صحبت 
کردم و قرار شده تیم های فنی باشگاه و شرکت جلسه ای داشته باشند تا در نیم فصل دوم، 

باشگاه بلیت فروشی را در اختیار بگیرد.
وی در ارتباط با شکایت شرکتی که در زمان مدیرعاملی ایرج عرب از باشگاه پرسپولیس 
مطرح شده بود، گفت: هفت میلیارد تومان طلب شرکت ریحان فیلم بود. در حال مذاکره 
با آنها هستیم و امیدواریم به تفاهماتی برسیم که پولشان را بدهیم و از شکایت صرف نظر 

کنند.
خصوصی سازی موضوع دیگر صحبت های انصاری فرد بود که درباره آن گفت: یکشنبه 
هر هفته جلسه داریم تا این کار عملی شود. با توجه به اینکه وقت کمی داریم جلسات را 

مرتب برگزار می کنیم.
وی در مورد شایعه ای مبنی بر پیشنهاد اماراتی به گابریل کالدرون تصریح کرد: از این 
صحبت ها زیاد می شود اما بعید می دانم رسمی باشد. نمی دانم چنین پیشنهادی شده اما 

در مورد تیم ما اتفاقی نیفتاده و اصلا به این صحبت ها اهمیت نمی دهیم.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

زیرساخت های اسکواش قم مطلوب است
وضعیت  استان  در  رشته  این  زیرساخت های  گفت:  قم  جوانان  و  ورزش  مدیرکل   
مطلوب تری نسبت به بسیاری از استان ها دارد و این موضوع شرایطی فراهم کرده تا  زمینه 

برای توسعه اسکواش در قم فراهم باشد.
رسول منعم روز یکشنبه در مجمع سالیانه هیات اسکواش قم در سالن جلسات اداره کل 
ورزش و جوانان بابیان اینکه اسکواش ازجمله رشته هایی است که به دلیل نیاز به احداث 
زیرساخت های جدید، امکان توسعه آن با شرایط موجود با مشکل مواجه است، افزود: باید 

از زیرساخت های موجود برای توسعه این رشته ورزشی به خوبی استفاده شود.
وی بابیان اینکه ظرفیت لازم برای ورود بخش خصوصی برای توسعه اسکواش قم وجود 
دارد، گفت: بررسی لازم برای امکان سنجی واگذاری زمین مجموعه شهید حیدریان برای 

احداث زمین انجام می شود.
منعم اظهار  داشت: ازجمله ظرفیت های موجود در استان برای توسعه زیرساخت های 
اسکواش، استفاده از ظرفیت باشگاه های خصوصی است تا کمبود سالن کورت در هسته 

مرکزی قم برطرف شود.
وی ادامه داد: انتظار از هیات این است که با همکاری شهرداری و استفاده از ظرفیت 
دستگاه های مختلف، بستر لازم برای توسعه زیرساخت های موردنیاز این هیات، فراهم 
شود. مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت: سیاست ها و برنامه های هیات باید در راستای 

ترغیب دانش آموزان و دانشجویان برای فعالیت در این رشته باشد.
منعم، حضور مربیان ملی در این رشته را ضروری دانست و افزود: حضور مربیان ملی 
در استان باید به گونه ای برنامه ریزی شود که از ظرفیت های آن به خوبی برای ارتقای سطح 

کیفی اسکواش استفاده شود.
و  دانشگاه ها  ظرفیت  از  استفاده  بخش ها،  در  اسکواش  توسعه  داد:  ادامه  وی 
آموزش وپرورش و همچنین حضور فعال در جشنواره های فرهنگی ازجمله اقدام هایی 

است که در توسعه این رشته ورزشی می تواند موثر باشد.
مدیرکل ورزش و جوانان قم با انتقاد از عدم حضور رییس فدراسیون اسکواش در این 
مجمع گفت: از روسای فدراسیون ها توقع داریم که سالانه دست کم یک بار در استان ها 
این حضور می تواند موجب رفع مشکل ها و چالش های مبتلابه  یابند، چراکه  حضور 
رشته های مرتبط شود. وی ادامه داد: مسئولان فدراسیون باید بدانند که اسکواش تنها 
متعلق به مرکز کشور نیست بلکه باید ظرفیت اسکواش استان ها نیز مورد تاکید و توجه 
هیات ها باشد. منعم بابیان اینکه حضور ورزشکاران استان در عرصه های ملی و بین المللی 
در  حضور  محوری،  برنامه  افزود:  می شود،  پیگیری  بیشتری  جدیت  با  اخیر  سال  در 
لیگ های معتبر کشوری و همچنین تقویت عملکرد هیات ها ازجمله اولویت هایی است که 

مورد تاکید این اداره کل است.
مدیرکل ورزش و جوانان قم ادامه داد: حضور تیم های استان در لیگ های معتبر ورزشی 
می تواند سهم خوبی در معرفی ورزش قم در کشور داشته باشد که گام های خوبی در این 
زمینه در رشته های مختلف ازجمله بسکتبال، هندبال، والیبال و کبدی برداشته شده است.

 رئیس هیات ورزش همگانی استان قم :

امکان توسعه ورزش همگانی در۸00 نقطه قم 
وجود دارد

رئیس هیات ورزش همگانی قم با تاکید بر اهمیت عمومی کردن ورزش گفت: امکان 
توسعه ورزش همگانی در بیش از 800 نقطه قم از جمله سالن های ورزشی،  بوستان ها و 

باشگاه های ورزشی وجود دارد.
اسماعیل زند افزود: وجود حدود ۳00 سالن و زیرساخت ورزشی، 200 باشگاه خصوصی 
و همچنین بیش از ۳00 بوستان کوچک و بزرگ در استان از جمله ظرفیت هایی است که 

می توان از آن ها برای توسعه ورزش همگانی استفاده کرد.
وی با بیان اینکه بر اساس آمارهای ارائه شده هم اکنون 21 درصد جمعیت استان مشغول 
فعالیت های ورزشی هستند که این آمار نزدیک به میانگین کشوری است گفت: چشم انداز 
فدراسیون افزایش جمعیت افراد فعال درحوزه ورزش همگانی به 50 درصد در افق سال 

1400 است که تحقق این چشم انداز نیازمند همت تمام دستگاه ها اجرایی را دارد.
رئیس هیات ورزش همگانی قم،  ادامه داد: با توجه به ظرفیت های موجود در استان 
امکان تحقق چشم انداز فدراسیون وجود دارد که این موضوع نیازمند برنامه ریزی بلندمدت، 

تقسیم وظایف دستگاه های مختلف و همچنین همکاری فعالانه در این زمینه است.
زند با تاکید بر اینکه ورزش همگانی ارتباط مستقیم با ارتقای نشاط اجتماعی، افزایش 
سطح سلامت جامعه و کاهش آسیب های اجتماعی دارد، افزود: فرهنگ سازی از جمله 
الزام ها برای توسعه همگانی ورزش درقم است که در این زمینه ایجاد بسترهای مناسب 

فرهنگی و اجتماعی در بوستان های استان ضروری می باشد.
وی با بیان اینکه متأسفانه بستر لازم برای فعالیت ورزشی در برخی بوستان های قم 
وجود ندارد اظهار داشت: توسعه ورزش همگانی با تاکید بر توجه به ویژگی های فرهنگی و 

مذهبی استان نیازمند برنامه ریزی همه جانبه است.
رئیس هیات ورزش همگانی قم، با تاکید بر اینکه تا زمانی که اهمیت و ضرورت ورزش 
همگانی به دغدغه ای برای مسئولان استان تبدیل نشود،  امکان همگانی کردن فعالیت 
ورزشی در قم وجود ندارد، گفت: درسال های اخیر توجه ویژه ای به توسعه ورزش همگانی 
درمیان مسئولان ورزش و مدیران استان تبدیل شده است که باید این موضوع اولویتی برای 

تمام دستگاه ها باشد.
زند افزود: به طور قطع هر میزان درحوزه ورزش همگانی سرمایه گذاری شود، هزینه های 

تحمیلی برای درمان بیماری های ناشی از کم تحرکی کاهش می یابد.

گفت وگو و گزارش از مجید روان ستان

شود،  پرسپولیس  سکان دار  کالدرون  گابریل  شد  قرار  وقتی  نوزدهم  لیگ  شروع  در 
خیلی ها بر این عقیده بودند که این مربی 59 ساله بعد از جام های متوالی که برانکو برای 
این تیم کسب کرده، کار سختی برای جانشینی او دارد؛ هر چند که گفته شد تفکرات 
کالدرون خیلی دور از برانکو نیست. آرایش تیم های این مربی آرژانتینی خیلی نزدیک به 
آرایشی است که برانکو در پرسپولیس پیاده می کرد، با این تفاوت که خط دفاع تیم های 
کالدرون استحکام تیم برانکو را نداشتند؛ اتفاقی که شاید مربوط به فوتبال پرریسک تری 
باشد که تیم های کالدرون ارائه می دادند. برانکو کارش را در پرسپولیس با سیستم 2-4-
۳-1 آغاز کرد؛ روشی که پرتکرارترین روش تیم های تحت هدایت کالدرون هم بود. تاکتیک 
غالب آخرین تیم او یعنی القطر هم همین روش بوده است. برانکو از هفته هشتم لیگ 
پانزدهم، با کم کردن یک هافبک و اضافه کردن یک مهاجم به سیستم 4-4-2 لوزی 
روی آورد. کالدرون هر چند که در تیم هایی مانند رئال بتیس بازی با پنج دفاع را نیز تجربه 
کرده بود، اما اگر قصد تغییر تاکتیک داشت از سیستم 4-2-۳-1 به شیوه 2-2-2-4 
روی می آورد. او کار خود را در پرسپولیس با سیستم 4-۳-۳ آغاز کرد تا وعده ارائه فوتبال 

هجومی خود را به اجرا بگذارد.
اولین بازی هجومی، اما کم خطر

اندیشه کالدرون در اولین بازی پرسپولیس، حمله از کانال های کناری روی دروازه پارس 
جنوبی بود و نکته جالب اینکه در این ترکیب، امیری و عالیشاه به عنوان دو عنصر هجومی، 
در خط میانی حضور داشتند! حرکت ترابی و روستایی دو وینگر به مرکز زمین باعث می شد 
تا فضای لازم برای حرکت مدافع کناری و هافبک های پرسپولیس به وجود بیاید. در واقع 
شروع اول پرسپولیس کالدرون، هجومی اما کم خطر بود! اما در دیدار با تراکتور در یکی 
از بی برنامه ترین بازی های خود هیچ ترفندی برای رساندن توپ به باکس جریمه حریف 
نداشت و پاس های اشتباه و سردرگمی هافبک های این تیم باعث شد تا آنها تنها با سود 

بردن از ضربات ایستگاهی، حریف را در چند مرحله به دردسر بیندازند.
بازگشت به سیستم برانکو

گابریل کالدرون قصد داشت تیمش را با دو سیستم ۳-4-۳ و 2-5-۳ روانه میدان کند، 
اما خیلی زود متوجه شد که شاگردانش به بازی با سه دفاع عادت ندارند و مجبور شد همان 
سیستم مدنظر برانکو که 2-4-4 لوزی بود را در دیدارهای بعدی به اجرا بگذارد. دلایل 
نتیجه نگرفتن و نداشتن کار تیمی و تاکتیک مشخص پرسپولیس در بازی های این فصل 
را از زبان پنج پیشکسوت این باشگاه بررسی می کنیم. محمود خوردبین که از اول در این 
تیم حضور داشته، معتقد است بزرگ ترین ضعف پرسپولیس، نداشتن یک ترکیب ثابت بود.   

خوردبین: تنها در دو بازی خوب بودیم
مهاجم اسبق پرسپولیس در رابطه به ایرناپلاس گفت: »کالدرون در هر بازی از یک 
ترکیب استفاده کرد. یک تیم موفق، تیمی است که در بازی های خود با یک ترکیب ثابت 
به میدان برود که پرسپولیس کالدرون در این فصل این گونه نبود«. خوردبین درباره کار 
تیمی و تاکتیک بازی پرسپولیس عقیده داشت در یکی دو بازی بد نبود. »پرسپولیس تنها 
در دو بازی خوب کار کرد، اما نباید فراموش کنیم، شاید از نظر ما این تیم بدون برنامه بوده، 
اما باید دید از نظر مربی و کارهایی که در تمرینات انجام دادند، چقدر در بازی به اجرا 
گذاشته شده است؛ چون یک مربی برای هر بازی برنامه خاص خود را دارد، اما در مجموع 

از کالدرون چیز خاصی ندیدیم«.
علیپور افت کرده است

از  بسیاری  در  و  کرده  بازی  پرسپولیس  در  سال   16 حدود  که  خوردبین  محمود 
چنین  پرسپولیس  حمله  خط  عملکرد  باره  در  داشته،  حضور  تیم  این  قهرمانی های 
می گوید: »به عقیده من مهاجم های پرسپولیس خیلی موقعیت ها را از دست دادند. 

به عنوان مثال، همین جونیور چندان فرصت از دست داد و علیپور هم یک افتی داشته 
که کادر فنی باید دنبال علت آن باشد و یک زوج مناسب برای او انتخاب کند. باشگاه باید 
به دنبال یک مهاجم خوب باشد تا بتواند در آینده خط حمله این تیم و در کنار آن علیپور 
گلزنی نماید«. پیشکسوت پرسپولیس درباره تفاوت تیم زمان برانکو با پرسپولیس کالدرون 

فاصله زیادی می بیند.
فنونی زاده: چیدمان کالدرون در آغاز بازی ایراد دارد

»با  برانکو، پرسپولیس بهتر و تهاجمی تر بازی می کرد، چیدمان ترکیب و سیستم برانکو 
با کالدرون متفاوت بود«. مرتضی فنونی زاده که  6 سال برای پرسپولیس بازی کرده، 
به عنوان دومین پیشکسوت این باشگاه درباره عملکرد پرسپولیس و خط دفاعی این تیم به 
ایرناپلاس چنین گفت: »همان بازیکنانی که زمان برانکو بودند، الان هم همان ها حضور 
دارند و چند بازیکن خوب هم به تیم اضافه شده اند و زحمت خودشان را می کشند، اما 
چیدمان آقای کالدرون در آغاز مسابقه ایراد دارد و مشکل او در انتخاب یازده بازیکن اصلی 
برای شروع بازی است. از نظر من دلیل نتیجه نگرفتن پرسپولیس تا به امروز چیدمان غلط 

کالدرون بوده که باید تجدیدنظر کند.«
شجاع و سیدجلال مکمل خوبی هستند

مدافع اسبق پرسپولیس مدعی است که کالدرون بهترین نفرات خود را روی نیمکت جا 
می گذارد. »نفراتی مانند عالیشاه، نعمتی و ... هر زمان که وارد میدان شدند پرسپولیس 
بهتر ظاهر شده است. درباره خط دفاعی هم باید بگویم که شجاع و سیدجلال مکمل 
خوبی بعد از من و پنجعلی که بهترین خط دفاعی در پرسپولیس بودیم، هستند و چشم 
بسته یکدیگر را پوشش می دهند، وقتی تغییر می کند، باعث بر هم خوردن نظم دفاعی تیم 
می شود. هرگاه شجاع و سیدجلال در میدان حضور داشتند، پرسپولیس یا گل نخورده یا 
حداقل گل را دریافت کرده است. من عقیده دارم در پست دفاع راست که هم ماهینی را 

داریم و هم شیری، که هر دو خوب هستند.«
پرسپولیس مثل فصل های گذشته نیست

فنونی زاده عقیده دارد البته کنعانی زادگان هم ملی پوش است و بازیکن خوبی است و 
حق دارد بازی کند، اما نظرش این است که کالدرون از او در دفاع راست استفاده کند و با 
توجه به مصدومیتی که انصاری داشت و کمی افت کرده، نادری در دفاع چپ بازی کند، تا 
خط دفاعی پرسپولیس دوباره نقطه قوت تیم تبدیل شود. »پرسپولیس در این فصل مثل 
فصل های گذشته، آن مثلث ها و مربع های زمان آقای برانکو که بچه ها در هر نقطه زمین 
شکل می دادند، از 90 درصد به 10 درصد رسیده است. ما دیگر شاهد شکل گیری آن 
مربع ها و مثلث های تاکتیکی که به گل تبدیل می شد، نیستیم. به همین دلیل گل های ما 

را یا دفاع می زند یا هافبک ها.«
کلهر: افت پرسپولیس به خاطر غیبت کامیابی نیا است

پیشکسوت تیم پرسپولیس عقیده دارد که علیپور چون اشباع شده چند بازی باید 
به عنوان بازیکن جانشین به میدان بیاید تا دوباره اوج بگیرد. »مهم ترین تغییر باشگاه رفتن 
مدیرعامل های غیرورزشی است. یک مدیرعاملی آمده که خودش در زمان بازیگری یکی 
از نوابغ فوتبال ایران بوده است.« محمود کلهر هافبک اسبق پرسپولیس به عنوان سومین 
پیشکسوت درباره نتیجه نگرفتن پرسپولیس و به خصوص هافبک های این تیم در این فصل 
به ایرناپلاس گفت: »به نظر من نبود کمال کامیابی نیا بیشترین ضربه را به پرسپولیس 
زد. کمال هم خوب دفاع می کرد و هم خوب به خط حمله اضافه می شد و در غیاب او، 

پرسپولیس افت محسوسی داشت«.
مشکل پرسپولیس یک ترکیب و تغییر پست بازیکنان است

از نظر هافبک سال های 1۳۷0 تا 1۳۷۷ پرسپولیس، کامیابی نیا در جلوی مدافعان بازی 
و خیلی خوب دفاع می کرد و خیلی وقت ها با حضور به موقع خود در خط حمله، گل های 
حساسی هم می زد. »مشکل پرسپولیس در این فصل، نداشتن یک ترکیب و تغییر پست 

بازیکنان است. البته در فوتبال روز دنیا این تغییر پست بازیکنان یک تبحر خاص محسوب 
می شود که در فوتبال ما جا نیفتاده است. این نوع بازی، احتیاج به زمان بیشتری دارد و 
باید به کالدرون که مربی خوبی هم هست، فرصت داد، همان طور که به برانکو فرصت داده 

شد، باید به این مربی هم فرصت بدهیم تا سیستم موردنظر خود را در تیم جا بیندازد«.
پرسپولیس در زمان برانکو خیلی محتاطانه بازی می کرد

از نظر محمود کلهر اگر پرسپولیس بخواهد نتیجه بگیرد، زیاد نباید بازیکن تغییر دهد و 
یک ترکیب ثابت داشته باشد. »کالدرون نسبت به برانکو بازیکنان خوبی در تمام پست ها 
دارد. پرسپولیس در زمان برانکو خیلی محتاطانه بازی می کرد و در دقایق پایانی نتیجه 
می گرفت، اما کالدرون تیمش را هجومی می چیند و به همین دلیل خیلی راحت گل 
می خورد که اگر مشکل دفاعی حل شود، پرسپولیس بهتر خواهد شد؛ چون این تیم 
دارای بازیکنان خیلی باکیفیت است و هنوز نتوانسته اند با سیستم این مربی آرژانتینی 
کنار بیایند. اگر بازیکنان در این سیستم کالدرون جا بیفتند پرسپولیس می تواند دوباره 

قهرمان شود«.
ابوالقاسم پور: تا امروز کار تیمی مشخصی از کالدرون ندیدیم

بهنام ابوالقاسم پور به عنوان چهارمین پیشکسوت باشگاه پرسپولیس اعتقاد دارد که این 
تیم هنوز به هماهنگی لازم نرسیده است. »کالدرون هنوز نتوانسته مثل برانکو از بازیکنان 
بازی بگیرد. از طرفی، غیبت کامیابی نیا و نداشتن یک مهاجم تمام کننده، یکی دیگر 
از دلایل نتیجه نگرفتن پرسپولیس در این فصل است. تا به امروز کار تیمی مشخصی 
از کالدرون ندیدیم و مهم تر از همه، این مربی هنوز نتوانسته بازیکنان را در پست اصلی 
خودشان قرار دهد. بازیکنان را جابه جا می کند یا در ترکیب اصلی خود از سه بازیکن چپ 

پا همزمان استفاده می کند و دلایل دیگری که کم نیستند«.
فوتبال هجومی ندیدیم

مهاجم اسبق پرسپولیس درباره عملکرد ضعیف خط حمله این تیم در این فصل به 
ایرناپلاس چنین گفت: »همه نگاه ما به علیپور است! در این که او بازیکن خوبی هست، 
شکی وجود ندارد، اما دوندگی های بیش از حد علیپور و توقع کادر فنی و هواداران از او 
باعث شده تا کیفیت کارش پایین بیاید. به نظر من باید یک تمام کننده یا یک سرزن در 
کنار او باشد تا کیفیت کار علیپور دیده شود و موقعیت های پرسپولیس به گل تبدیل شود. 
با توجه به حرف های کالدرون در شروع فصل که قصد دارد پرسپولیس هجومی بازی کند، 
عملًا چنین چیزی را ندیدیم و این برمی گردد به ناآگاهی او از فوتبال ما و از طرفی، هیچ 

پلن دومی تاکنون از پرسپولیس در بازی هایی که انجام داده، ندیده ایم.« 
شاید کالدرون به حرف های دستیارانش اهمیتی نمی دهد

کالدرون  گابریل  که  بود  مدعی  صحبت هایش  ادامه  در  پرسپولیس  پیشکسوت 
تاکنون به ترکیب اصلی نرسیده و شاید این به ضعف دستیارانش برگردد یا اینکه او به 
حرف های دستیارانش اهمیتی نمی دهد. »اگر من جای کالدرون بودم از روش ۳-4-۳ 
یا 2-4-4 لوزی استفاده می کردم، البته در صورتی که کمال کامیابی نیا هم بود، چون 
او برای پرسپولیس یک وزنه به حساب می آمد. البته یکی دیگری از دلایل نتیجه نگرفتن 
پرسپولیس این می تواند باشد که شاید به کالدرون اطلاعات لازم را نداده باشند و چون تیم 
را آقای عرب بسته بود و بی دلیل یکسری بازیکن را جذب کرده بود. به نظرم پرسپولیس آن 
ابزار کافی برای قهرمان شدن را ندارد!« از نظر بهنام ابوالقاسم پور شرایط پرسپولیس برای 
قهرمان شدن با توجه به نتایجی که گرفته، بسیار سخت است. »تیم های سپاهان، تراکتور و 
استقلال خیلی خوب بازی می کنند و نتیجه می گیرند؛ خیلی سخت است که پرسپولیس 

بتواند قهرمان شود.«
مهدوی: کالدرون هنوز به یک ترکیب ثابت نرسیده است

آخرین پیشکسوتی که با او گفت وگو کردیم محمدرضا مهدوی بود. به عقیده او، کالدرون 
هنوز نتوانسته به یک ترکیب ثابت دست یابد. »چون در زمان برانکو شجاع و سیدجلال در 
کنار هم بازی کردند، اما کالدرون در بازی های مختلف از زوج کنعانی زادگان با سیدجلال 
یا کنعانی زادگان با شجاع استفاده کرده است. اکثر مربیان کمترین تغییر را در دفاع مرکزی 

می دهند، اما کالدرون خلاف این کار را انجام داده است!«
دفاع مرکزی یک پست تخصصی و قلب تیم است

پیشکسوت پرسپولیس که سابقه بازی در تیم های استقلال و سپاهان را در کارنامه 
خود دارد و به مدت سه فصل هم برای رویال شارلوا در لیگ بلژیک بازی کرده  است، در 
ادامه صحبت هایش به ایرناپلاس گفت: »دفاع مرکزی یک پست تخصصی و قلب تیم 
محسوب می شود. از نظر مربیان بزرگ دنیا، دفاع وسط باید از بامغزترین بازیکن داخل 
زمین باشد، چون کم ترین اشتباه را باید داشته و باید بی اشتباه بازی کند که متأسفانه آقای 
کالدرون امسال نتوانست این کار به خوبی جا بیندازد و تغییرات خیلی زیادی در ترکیب 
تیم به خصوص در این خط داده است. اول از همه با کنار گذاشتن سیدجلال و دوم، کنار 

نیامدن با شجاع این خط را دچار مشکل کرده است.«
زمان برانکو از همان جلو، تمام تیم ها را پرس می کردند

مهدوی موفقیت پرسپولیس در زمان برانکو را داشتن یک ترکیب ثابت دانست و اظهار 
داشت: »وقتی یک تیمی بازیکن جدیدی به خدمت می گیرد زمان می خواهد تا جا بیفتد. 
اگر پرسپولیس در سال های گذشته قهرمان شده و حرف اول را در فوتبال ایران می زده، 
به خاطر تداوم پیشرفتش بوده و اگر خوب دقت کرده باشید از همان جلو تمام تیم ها را پرس 
می کردند و اگر توپی را به دست می آورد، با کمترین شانس گل آن را تبدیل به گل می کرد. 
به همین دلیل هم به هافبک ها و دفاع کمتر فشار می آمد. به ندرت می توانستید یک اشتباه 
فردی ببینید. اما، اگر قرار باشد این چند بار تکرار، تکرار و تکرار شود و چهار باخت تا قبل 
از پایان نیم فصل برای تیم بزرگی مثل پرسپولیس، مطمئن باشید نشان دهنده این است 
که آقای کالدرون نتوانسته تفکر خود را در این تیم حاکم کند و متأسفانه ثمره آن را داریم 

می بینیم.«

تحلیل پنج پیشکسوت پرسپولیس درخصوص عملکرد گابریل کالدرون:

 بزرگ ترین ضعف پرسپولیس نداشتن ترکیب ثابت است

»آندره آ استراماچونی« با انتشار بیانیه ای، به همراه دستیاران خود به طور یک طرفه 
قرارداد خود را با باشگاه استقلال فسخ کردند. 

در بیانیه ای که در اختیار رسانه ها قرار گرفته، آمده است: »آندره آ استراماچونی«، به 
همراه دستیاران خود»مارکو کاسر«، »سباستین لتو« و »عمر دانسی« به طور یک طرفه 
فسخ کردند. بند فسخ قرارداد از تاریخ ششم دسامبر 2019 )روز جمعه 15 آذرماه( و 

تحت نظر فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( فعال شده است.
در این بیانیه تصریح شده است: استراماچونی و اعضای مذکور این فرصت را 
مغتنم شمرده تا از تمامی بازیکنان تیم اصلی و همچنین سایر اعضای مجموعه 
به واسطه عملکرد فوق العاده و همکاری حرفه ای شان قدردانی کنند؛ همکاری که 
این امکان را فراهم آورد تا تیم به رغم تمام مشکلات ماه های اخیر به صدر جدول 

رده بندی برسد.
در ادامه این بیانیه می خوانیم: و اما مهم تر اینکه سرمربی از هواداران فوق العاده 
استقلال به دلیل حمایت های باورنکردنی و منحصربفردشان در طول این مدت، تشکر 

ویژه کرده و برای آنان آرزو دارد تیم محبوبشان به تمام موفقیت هایی که شایسته آن 
است، دست یابد؛ او با قلبی شکسته مجبور به رفتن شد و امیدوار است روزی دوباره 

در کنار شما باشد.
- خداحافظی استراماچونی از استقلال باعث شد سفر »جواد زرینچه« به مالزی 
برای شرکت در قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا لغو شود و از وی به عنوان سرمربی 

موقت آبی پوشان یاد می شود. 
پس از این اتفاق، سفر جواد زرینچه به مالزی لغو شد. سرپرست استقلال قرار بود 
برای شرکت در حضور در قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا به مقر کنفدراسیون فوتبال 

آسیا برود.
امیر حسین فتحی پس از اعتصاب مربیان خارجی استقلال به محل تمرین این تیم 

رفت و با جواد زرینچه و بازیکنان استقلال جلسه ای را برگزار کرد.
اگر استراماچونی حاضر نشود و در دیدار مقابل پیکان بر روی نیمکت آبی پوشان 

بنشیند، زرینچه هدایت استقلال را در این جدال بر عهده خواهد گرفت.

زرینچه سرمربی موقت استقلال شد

» استراماچونی« با استقلال فسخ کرد

دارنده مدال طلای پیکارهای وزنه برداری قهرمانی جهان در سال های 201۷ و 2018 گفت: در بین وزنه برداران ایرانی شانس نخست 
کسب سهیمه بازی های المپیک 2020 توکیو هستم و بدون شک با تمام وجود برای رسیدن به این هدف تلاش خواهم کرد.

»علی هاشمی« اظهار داشت: در پیکارهای وزنه برداری قهرمانی سال 2019 جهان در تایلند، عملکرد خوبی نداشتم و این به خاطر 
مصدومیت کمر و انگشت دستم بود، اما با این وجود در بین وزنه برداران ایرانی شانس نخست کسب سهمیه المپیک هستم و بدون 
شک تمام تلاشم را برای این کار انجام خواهم داد.  این وزنه بردار ایلامی که سابقه حضور در بازی های المپیک 2016 ریو را نیز دارد 
همچنین با گلایه از شرایط اردوهای تیم ملی گفت: اینکه بخواهیم فقط بحث مشکلات تغذیه وزنه برداران در اردوی تیم ملی را برجسته 
کنیم، بدون شک نمی تواند گویای مشکلات موجود در اردوهای این تیم باشد، زیرا در اردوهایی که به صورت کوتاه مدت و چند روزه 
برگزار می شود، کاستی های زیادی وجود دارد. با وجود تلاش »محمد حسین برخواه« سرمربی تیم اما جای بسیاری از کارشناسان 
در کنار ملی پوشان وزنه برداری دیده می شود. او با بیان اینکه  اردو تنها وزنه زدن و کارهای بدنسازی نیست عنوان کرد: وزنه برداری 
رشته سنگینی است که تمرینات سخت آن خستگی جسمی و روحی را به دنبال دارد. لذا برای گذر از این مشکلات باید در کنار تیم 
هم روانشناس و هم فیزیوتراپ حضور داشته باشد. اما در اردوهای تیم که برگزار می شود، هیچکدام از کارشناسان حضور ندارند و این 

می تواند برای تیم آسیب زا باشد.

وزیر ورزش و جوانان گفت: با توجه به زمان کمی که تا المپیک باقی مانده هیچ کوتاهی در خصوص قهرمانان کشورمان قابل پذیرش 
نیست. مسعود سلطانی فر در دویست و بیست و سومین نشست شورای معاونان وزارت ورزش و جوانان گفت: کشور با همه وجود 
و توان در مقابل تحریم ها ایستاده است. کشورمان اکنون در معرض ناجوانمردانه ترین و ظالمانه ترین تحریم های آمریکا قرار دارد و 
جامعه ورزش کنار ملت ایستاده است و افتخار همه ما بدون منت باید سربلندی ایران و شادی دل مردم باشد. وزیر ورزش و جوانان 
اظهار داشت: قهرمانان پرچمدار عزت و سربلندی نام ایران و ایرانی هستند و نباید به گونه ای عمل کنیم که روحیه عمومی کشور و 
نشاط مردم با حرف های حاشیه ای و دلسرد کننده دچار خدشه شود. سلطانی فر با تاکید بر حمایت و پشتیبانی رییس فدراسیون 
های المپیکی از قهرمانان خود گفت: در اتاق من روی قهرمانان و المپیکی ها همیشه باز است و گاهی از عملکرد روسای فدراسیون 
ها گلایه هایی مطرح می شود. وزیر ورزش و جوانان افزود: ریاست فدراسیون یک کار تمام وقت و برنامه دار است. رییس فدراسیون در 
فاصله 200 روز تا المپیک چه برنامه مهم تری جز حمایت و پشتیبانی از قهرمانان و سهمیه داران المپیکی دارد؟ بعنوان وزیر ورزش 
و جوانان هیچ کوتاهی در این زمینه نمی پذیرم. وی با اشاره به جلسات منظم و کارشناسی ستاد عالی بازیهای المپیک و پارالمپیک 
گفت: خوشبختانه همراهی و همگرایی خوبی با کمیته ملی المپیک داریم و برنامه ها و عملکرد تک تک فدراسیون های المپیکی را 

مرتبا رصد می کنیم و بزودی بازدیدهای خود را از اردوهای آمادگی تیم های ملی برای کسب سهمیه المپیک از سر خواهم گرفت.

ملی پوش وزنه برداری:

 شانس نخست کسب سهمیه المپیک هستم
سلطانی فر: 

کوتاهی در حمایت از قهرمانان قابل پذیرش نیست

پیشکسوت فوتبال ایران با بیان اینکه انتخاب 
برانکو ایوانکوویچ در تیم ملی باعث دودستگی 
می شود، گفت: اگر من سرمربی تیم ملی بودم 

عراق و بحرین را شکست می دادیم! 
شرکت  مراسم  حاشیه  در  پروین  علی 
خیلی  گفت:  پرسپولیس  کهن  پیشکسوتان 
خوشحالم که توانستیم سرمایه های واقعی فوتبال 
توانایی های  از  تا  را کنار هم جمع کنیم  ایران 

آنها استفاده کنیم. وی یادآور شد: خوشبختانه 
باشگاه استقلال هم شرکتی را برای پیشکسوتان 
خود ایجاد کرده که می تواند اتفاق خوبی باشد. 
سرمربی پیشین تیم ملی درباره اتفاقات پیش 
بارها  گفت:  ویلموتس  کار  پایان  پیرامون  آمده 
گفته ام که اگر گزینه دیگری می خواهند بیاورند، 
ایرانی باشد. همین الان یک مربی ایرانی بیاورند. 
امثال مظلومی، قلعه نویی و حتی همین تارتار 
برعهده  را  ملی  تیم  هدایت  سکان  توانند  می 
بگیرند. همین آقای تارتار با تیمش یک باخت 
هم در لیگ برتر نداشته است. وی افزود: اگر قرار 
است بازیکن و مربی خارجی بیاوریم، باید یک سر 
و گردن از ایرانی ها بالاتر باشد. نباید آنها را بزرگ 
امیدوارم  داریم.  خوبی  ایرانی  مربیان  ما  کنیم. 

آقای تاج که چند بار به او زنگ زدم و جواب تلفن 
به حضور مربی  امروز تصمیم  نداد، همین  مرا 
ایرانی بگیرد. پروین درباره انتخاب برانکو به عنوان 
سرمربی تیم ملی هم تاکید کرد: اگر برانکو بیاید 
یک  الان  همین  می شود.  ایجاد  دستگی  دو 
برخی می گویند  نباشد،  برانکو  عده می گویند 
باشد ولی مربی ایرانی از جنس خودمان است. 
پیشکسوت فوتبال ایران در پایان با گلایه از نتایج 
تیم ملی با ویلموتس، گفت:  40 میلیارد پول 
دادیم که تیم ملی به جام جهانی برود یا به بحرین 
و عراق ببازد؟ حتی اگر من سرمربی ایران بودم، 
عراق و بحرین را شکست می دادم. الان هم اگر 
مربی تیم ملی باشم در ایران با سه مهاجم بازی 

می کنم و عراق را می بریم!

دروازه بان ملی پوش تیم فوتبال پرسپولیس اعلام کرد که شاید وحید هاشمیان هدایت تیم ملی فوتبال ایران 
را در بازی با هنگ کنگ و کامبوج بر عهده داشته باشد. 

علیرضا بیرانوند در حاشیه مراسم تقدیر از برخی پیشکسوتان  که خودش نیز مورد تقدیر قرار گرفت، در 
واکنش به احتمال حضور برانکو در تیم ملی به جای مارک ویلموتس گفت: برانکو یکی از بهترین گزینه ها 

برای تیم ملی ایران است.
وی ادامه داد: زمانی که کی روش سرمربی تیم ملی بود پرسپولیس هشت تا 9 بازیکن داشت. اگر قرار است 
یک مربی خارجی بیاروند به نظرم برانکو می تواند به تیم ملی کمک کند. او از نظر حرفه ای می تواند کمک 

حال باشد.
دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران درباره احتمال انتخاب مربی ایرانی هم یادآور شد: فدراسیون فوتبال  4 ماه 
وقت دارد تصمیم درست و حسابی بگیرد. هر تصمیمی می گیرند باید برای تیم ملی خوب باشد. تمام مربیان 

ایرانی به جز علی دایی تیم دارند.
بیرانوند گفت: اگر قرار است مربی خارجی بیاورند، کسی جز وحید هاشمیان نمی تواند کنار او باشد. شاید 
هم دو بازی هنگ کنگ و کامبوج وحید هاشمیان سرمربی شود که اگر اتفاق هم رخ بدهد می تواند موفق 

باشد. 

علی پروین:

من بودم عراق و بحرین را می بردیم
علیرضا بیرانوند:

شاید وحید هاشمیان سرمربی تیم ملی شود
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رئیس جمهور تاکید کرد: می دانیم در این شرایط صادارت و واردات ما با مشکلات زیادی 
توام است، همه ما می دانیم در صادرات نفت با مشکلاتی روبرو هستیم اما تلاش ما این 

است که سختی معیشت مردم را کاهش دهیم.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه هنگام تقدیم لایحه بودجه سال 
1۳99 کشور به مجلس شورای اسلامی در جمع نمایندگان با بیان اینکه بودجه سال 
آینده، بودجه استقامت و مقابله با تحریم خواهد بود، گفت: دشمنان در طرح شکست 
اقتصاد ایران اسلامی ناکام مانده اند و دولت طبق خواست مردم و مجلس در اقتصاد کلان 

گام های قابل ملاحظه ای برداشته و کشور در مسیر توسعه و رونق است.   
رییس جمهوری با تشکر از هیأت رئیسه و نمایندگان مجلس شورای اسلامی، گفت: 
خداوند بزرگ را سپاسگزارم که همانند 2 سال گذشته،  امسال در سومین بودجه ای که 
تقدیم مجلس می شود، دولت توانست لایحه بودجه را در موعد قانونی مشخص آماده 
و تقدیم مجلس شورای اسلامی کند. روحانی همزمانی تقدیم لایحه بودجه سال 99 با 
ایام شعف ملت و نمایندگان آنان برای حضور در انتخابات یازدهمین دور مجلس شورای 
اسلامی را به فال نیک گرفت و اظهار امیدواری کرد با حضور پرشور مردم بهترین ها برای 
مجلس شورای اسلامی توسط ملت شریف انتخاب شوند و مجلس یازدهم همانند مجالس 

گذشته بتواند مسیر و راه خود را که قرآن مشخص کرده است، اجرا و عملیاتی کند.
رئیس جمهوری افزود: همه نمایندگان مجلس میراث دار شخصیت هایی چون شهید 
مدرس،  آیت الله هاشمی رفسنجانی، شهدای عزیز مجلس شورای اسلامی و همه خادمان 

و مخلصانی خواهند بود که طی این 10 دوره در مجلس خدمت کرده اند.
روحانی با بیان اینکه سال گذشته و هنگام تقدیم لایحه بودجه سال 98 در سخت ترین 
شرایط تحریم بودیم، خاطرنشان کرد: در محضر شما وعده دادیم که دولت همه توان و 
امکان خود را بکار خواهد گرفت و در کنار استواری ملت بزرگ ایران و ارکان دیگر نظام 
از جمله مجلس شورای اسلامی، خواهد توانست بودجه را محقق سازد و تا امروز چنین 

بوده است.
در ۹ماه گذشته بودجه های جاری به موقع پرداخت شده است

رییس جمهوری ادامه داد: در این 9 ماه، بودجه های جاری به موقع پرداخت شده و 
تاکنون ۳4 هزار میلیارد تومان از بودجه عمرانی نیز پرداخت شده است و طرح های مهم و 

اساسی که مد نظر دولت بوده، یا افتتاح شده و یا تا پایان سال افتتاح خواهد شد.
روحانی گفت: در شرایطی که دشمنان ما؛ آمریکایی ها و صهیونیست ها فکر می کردند 
که با تحریم شدید می توانند ملت را از ساخت کشور و دولت را از اجرای قانون و بودجه 

مصوب ناتوان خواهند کرد تا امروز ناامید شدند و درآینده هم ناامید خواهند بود.
رییس دولت دوازدهم خاطرنشان کرد: برمبنای آنچه خواست ملت و نمایندگان مجلس 
بوده است در طول 9 ماه گذشته، دولت توانسته است در اقتصاد کلان قدم های قابل 
ملاحظه ای  بردارد به رغم اینکه شرایط بودجه ای و اقتصاد ما به گونه ای بود که در سال 
گذشته تا اسفندماه شرایط ما از لحاظ اقتصادی بسیار نامساعد بود، از اسفند گذشته 
تقریبا اقتصاد ما مسیر و راه درست خود را آغاز کرد و در اردیبهشت امسال آثار آن را در 

شاخص های کلان اقتصادی مشاهده کردیم.
امیدوارم شاخص اقتصاد بدون نفت ما امسال مثبت باشد

روحانی افزود: همان گونه که مطلع هستید تورم 52 درصد نقطه به نقطه به 2۷ درصد 
رسید و رشد اقتصادی که سال گذشته منفی بود امیدواریم و علائم این چنین می گوید 
برآوردها این است اقتصاد منهای نفت ما امسال مثبت باشد و امیدوارم ما به این هدف 

امسال دست پیدا کنیم.
وی اضافه کرد: در سال آینده پیش بینی ما آن است که با کمک همدیگر می توانیم این 
راه را ادامه دهیم. در بخش صنعت و صنایع بورسی ما در ماه های گذشته، رشد ۳.۷ درصد 
در تولید و 14.5 نیم در ارزش و فروش داشته و این به این معناست که مسیر صحیحی در 

اقتصاد کشور آغاز شده است.
 وی ادامه داد:  آغاز امسال گرچه هم با رحمت و هم با نقمت توام بود. با رحمت پربارش 
آسمانی و  با مشکلاتی برای مردم در 21 استان بود. اما در عین حال آثار آن بارندگی لطف 

خداوند را در آن روزها مشاهده می کنیم.  
رییس جمهور یادآور شد: آمار برداشت محصولات خوزستان را که وزارت کشاورزی 
فرستاده بود، بسیار خوشحال کننده بود، در همه محصولات کشاورزی نسبت به سال 
گذشته رشد قابل ملاحظه ای دارد. در آمار دیدم که تولید شلتوک 900 هزارتن و برنج 
سفید 550 هزار تن،  ذرت و کلزا همه محصولات نسبت به سال گذشته رشد قابل ملاحظه 
داشته است.   روحانی با بیان این که این رشد از برکت دو امر است گفت: یکی بارندگی و 
رحمت خداوند، دوم اجرای طرح کانال کشی آب و زه کشی در خوزستان است.  ۳00 هزار 
هکتار برای خوزستان و ایلام که در این سایه این طرح عظیم و بزرگ امروز از این نعمت 
استفاده می کنند.   روحانی افزود: چند ماه پیش که در خوزستان در کنار مزارع عزیزان 
بودم همه آنها خوشحال بودند که اجرای این طرح چه مقدار توانسته بر ارزش زمین آنها 
افزوده کند علاوه بر محصولاتی که در سایه این طرح بدست بیاورند. این طرح کشاورزی 
را در خوزستان و ایلام ادامه خواهیم داد. در مناطق گرمسیری قدم های بسیار بزرگی 
برداشته شده و سدهای فراوانی در طول ماه های گذشته افتتاح شده و  در دولت یازدهم و 
دوازدهم مجموعا تاکنون ۳5 سد افتتاح شده که این به معنای حرکت درست اقتصاد کشور 
است. وی ادامه داد: 25 تصفیه خانه و 62 تصفیه خانه فاضلاب در دولت یازدهم و دوازدهم 
افتتاح شده که این به معنای آن است که در زمینه کشاورزی، آب و برق حرکت ما درست 
و مثبت بوده است. آنچه دشمنان ما دنبال می کردند و آن شکست اقتصاد بوده،  ناموفق 

بوده اند. ملت بزرگ و فهمیم ما توانسته در این شرایط سخت به پیش ببرد.
رییس جمهوری گفت: در این ماه های اخیر به هر استانی رفتم بین 10 تا 20 هزار 
میلیارد تومان طرح افتتاح شد و معادل آنها هم کلنگ زنی شد. این معنای آن است که همه 
استان های ما در مسیر رشد اقتصادی است. فقط در آب و برق در 6 ماهه دوم امسال ۳۳ 
هزار میلیارد تومان طرح و پروژه افتتاح خواهد شد. بنابراین روند اقتصاد ما هم در کلان و 

هم در بخش ها مثبت بوده است.  
سال گذشته تولید ما در پارس جنوبی  برای نخستین بار از قطر پیشی گرفت

روحانی اظهارداشت: سال گذشته برای نخستین بار در تاریخ توانستیم در پارس جنوبی 
تولیدمان از قطر بیشتر شود. در حالی که سال 92 تولید ما نسبت به قطر نصف بوده است 
و قطر دو برابر ما گاز تولید می کرد. این به معنای آن است که ما  زمینه گاز و نفت حرکت مان 
درست بوده است.   وی ادامه داد: ما در بخش میادین نفتی مرزی غرب کارون که هفتاد 
هزار بشکه در روز تولید می کردیم امروز ۳55 هزار بشکه تولید می کنیم این به معنای آن 
است که تولید ما حدود ۷ برابر شده است پس اقتصاد ما در بخش های مختلف مانند 
کشاورزی، آب و برق رشد و حرکت داشته است. در زمینه ارتباطات و گازکشی به روستاها  
در همه این زمینه ها حرکت مثبت بوده است.   رییس دولت دوازدهم افزود:   توانستیم 
یک مقدار کمبودی که در زمینه ساخت مسکن داشته باشیم با طرحی که وزارت راه و 
شهرسازی تدوین کرده و 180 هزار واحد را در طول یکی دو هفته پیش آغاز کرده برای اجرا 

و عملیات و 400 هزار واحدی که قول داده تا آخر دولت اجرایی و عملیاتی خواهد کرد.
روحانی گفت: حدود 10۷ هزار منزل مسکونی در بخش زلزله زده ترمیم یا احداث کردیم 
و در بخش سیل 14۷ هزار واحد مسکونی ترمیم و یا در حال احداث است که امیدواریم تا 
پایان سال تکمیل شود. بنابراین در همه این زمینه ها حرکت ما درست بود و برعکس آنچه 
که آمریکایی ها فکر می کردند که با فشار تحریم اقتصاد ما را دچار مشکل می کنند مسیر 

و راه درستی را انتخاب کردیم و پیش می رویم.
بودجه سال ۹۹ خیلی به نفت اتکا ندارد

روحانی در ادامه به ویژگی های بودجه سال آینده اشاره کرد و گفت: بودجه سال 99 
مانند امسال،  بودجه ایستادگی و استقامت برابر تحریم است این بودجه به دنیا اعلام می 

کند که به رغم تحریم، کشور را مخصوصا از لحاظ نفت اداره خواهیم کرد.
وی افزود: تقریبا بودجه سال 99 با شرایطی که پیش بینی کردیم خیلی به نفت اتکا ندارد 
و نمایندگان در جدول ها خواهند دید که درآمدی که برای نفت خام و گاز در نظر گرفته شده 

است با مقداری که در بودجه عمرانی پیش بینی کرده ایم اگر همه آنها حاصل شوند تقریب 
همه آنها نزدیک هم است.   

روحانی گفت: اگر هم حاصل نشود بودجه عمرانی ما جلو است، ۷0هزار میلیارد تومان 
اعتبار بودجه عمرانی برای سال آینده مد نظر قرار گرفته است؛ از ابتدای دولت تدبیر و 
امید از 11 هزارمیلیارد تومان اعتبار در سال 1۳91 به تدریج به هفتاد هزار میلیارد تومان 

در سال آینده رسیده ایم.
رییس دولت دوازدهم گفت: بودجه عمرانی کشور در 6 سال گذشته بیش از 6 برابر شده 

است و امیدوارم در بخش عمرانی طرح هایی که مد نظر است را اجرایی کنیم.
وی خاطرنشان کرد: همه طرح های مهم کشور در سال آینده اجرا و عملیاتی خواهد شد 
طرح هایی که برای غرب کشور و مناطق گرمسیری مد نظر داشتیم که بخش بیشتر  آن 
اجرا شد و بخشی از آن باقیمانده است که تا پایان دولت دوازدهم عملیاتی خواهد شد که 

به معنای یک تحول بزرگ در بخش کشاورزی است.
روحانی گفت: خودکفایی ما در زمینه  غذایی در آغاز دولت یازدهم 5۷ درصد بوده است 
و امروز بالای ۷۳ درصد است و پیش بینی ما این است تا پایان سال آینده خودکفایی ما در 

مواد غذایی به 82 درصد برسد.
رییس جمهوری در بخش دیگر از سخنانش با تاکید بر اینکه روند خودکفایی و خوداتکایی 
در بسیاری از محصولات کشاورزی را به عنوان یک تحول بزرگ در این بخش در سال  آینده 
ادامه می دهیم، گفت: ما طرح هایی را برای سامانه های نوین آبیاری کشور داریم، قبل از 
دولت یازدهم کل سامانه آبیاری نوین کشور یک میلیون و ۳00 هزار هکتار بوده  و امروز 
2 میلیون ۳00 هزار هکتار از این سامانه پیاده شده است و تا آخر دولت دوازدهم به 2 
برابر خواهد رسید که معنای انتخاب مسیر صحیح در بخش کشاورزی و آب و سد سازی و 

فاضلاب و در بخش های زیرساختی کشور است.
پنج استان را به ریل سراسری کشور متصل کردیم

روحانی اظهارداشت:  در زمینه ریل سازی که در بودجه امسال و سال آینده تاکید شد 
که ریل به عنوان مسیر حمل و نقل اساسی در کشور مد نظر قرار گرفته است. تا پیش از 
دولت یازدهم کل ریل کشور حدود 10هزار و اندی کیلومتر بوده است اما امروز 11 هزار و 
۳00 کیلومتر است و اگر با خط دوم و سوم محاسبه کنیم طول آن حدود 14 هزار کیلومتر 
می شود که یک حرکت سریع و خوبی داشتیم و در سال آینده نیز این روند ادامه خواهد 
داشت. وی بیان کرد: در طول سال گذشته و امسال پنج استان را به ریل سراسری کشور 
متصل کردیم برای سال آینده نیز امیدواریم راه آهن یزد – اقلید و رشت – بندر انزلی و چابهار 
– زاهدان تکمیل شود که امسال تلاش مضاعفی انجام داده ایم تا این مسیر تا آخر دولت 

دوازدهم به ثمر برسد که برای ما بسیار حائز اهمیت است.
رییس جمهوری با بیان این که مسیر ریل خواف – هرات نیز در دست اجرا و فعالیت است 
گفت: امیدواریم به عنوان یک طرح بسیار بزرگ و مهم زیر ساختی برای کشور نسبت به 
ریل گذاری تا جایی که توان داشته باشیم این طرح ها را اجرایی و عملیاتی خواهیم کرد و 

این مسیر ادامه مانند سایر طرح هایی که اعلام کرده ایم ادامه خواهد داشت.
روحانی با اشاره به این که  در زمینه انرژی امروز به خودکفایی رسیده ایم بیان کرد: خود 
کفایی در انرژی تا آن حد مهم است که حتی در زمستان گاز را به کشورهای مختلف صادر 
می کنیم که در گذشته نمی توانستیم این کار را انجام دهیم. در زمستان تقریبا قطع می 
شد اما امروز این صادرات به کشورهای دیگر در شرایط سرمای زمستان ادامه دارد، در 

زمینه نفت گاز و بنزین امروز نه تنها خودکفا شده ایم بلکه صادرات هم داریم.
تولید بنزین به ۱۱0 میلیون لیتر در روز می رسد 

روحانی گفت: بر اساس آخرین گزارش وزارت نفت در پایان سال 98، تولید بنزین به  
110 میلیون لیتر در روز می رسد در حالی که در آغاز دولت یازدهم تولید آن 52 میلیون 
لیتر در روز بوده؛ یعنی این مقدار بیش از دو برابر شده است که امیدواریم که با اجرای 
طرح مدیریت مصرف سوخت تا سال های آینده خودکفایی بنزین ادامه پیدا کند و در 
زمینه مسائل محیط زیست قدم های بسیار مهم دولت برداشته است و این روند را نیز در 
سال 1۳99 ادامه خواهیم داد. وی گفت:  به غیر از مساله دریاچه ارومیه که شرایط آن 
بسیار امیدوار کننده است و وضعیت تالاب ها که شرایط آن نسبت به سال های گذشته 
بهبود یافته است، و این روند هم ادامه خواهد داشت. رییس جمهوری ادامه داد: در زمینه 
بنزین و گازوییل بزرگترین طرح ها را برای مسائل محیط زیست کشور اجرا کردیم و حدود 
۷5 میلیون لیتر بنزین و 45 میلیون لیتر گازوئیل یورو 4 و 5 است. بنابراین در زمینه محیط 

زیست دولت قدم های بسیار خوبی برداشته و ما این طرح را ادامه می دهیم.
وی افزود: به رییس سازمان برنامه و بودجه تاکید کردم که برای برخی از طرح های زیست 
محیطی مخصوصا بحث پسماندها که یک مشکل بزرگ در شمال کشور، البته در بقیه 
کشور هم مشکلاتی فراوان است، یک بودجه خاصی پیش بینی شود برای اینکه ما بتوانیم 

این مشکلات را حل کنیم و مردم بتوانند در سلامت بیشتر زندگی بکنند.
رییس دولت دوازدهم بیان کرد: نکته بعد طرح تحول سلامت است، این طرح را مانند 
گذشته در سال آینده هم به حول و قوه الهی ادامه می دهیم. این طرح از افتخارات بزرگ 
دولت یازدهم و دوازدهم است و ان شاءالله تا پایان دولت دوازدهم در کنار این طرح خواهیم 
بود. روحانی عنوان کرد: در آغاز دولت یازدهم همه تخت های بیمارستانی اعم از تخت 
بستری، تخت اورژانس، تخت موقت، 96 هزار تخت در سراسر کشور وجود داشت. امروز 

تخت های کشور 12۳ هزار تخت است و تا پایان سال 8 هزار تخت اضافه می شود.
وی یادآورشد:تا پایان سال 1۳1 هزار تخت بیمارستانی و تا پایان سال 99 به جای 96 

هزار، ان شاءالله 1۳۷ هزار تخت بیمارستانی خواهیم داشت.
 برای کالاهای اساسی ارز ۴200 تومانی اختصاص خواهیم داد 

رییس دولت دوازدهم گفت: همانطور که می دانید از لحاظ پرداخت مردم ۳۷ درصد 
هزینه به گردن مردم بود، امروز به جای ۳۷ درصد در شهر 10 درصد و در روستا 5 درصد 
به عهده مردم است و این خدمت بزرگی است که طرح تحول سلامت انجام می دهد و ما 
این طرح تحول سلامت را ادامه می دهیم. وی افزود: نکته دیگری که برای ما بسیار حائز 
اهمیت است مساله قدرت خرید و شرایط زندگی مردم است. این موضوع هم در سال 98 

یک مساله اساسی بوده و هم در بودجه سال 99 یک مساله اساسی ما بوده است.
روحانی اضافه کرد:  می دانیم در شرایط تحریم و فشار مردم در سختی هستند و قدرت 
خرید مردم کاهش پیدا کرده است. می دانیم در این شرایط صادرات و واردات جابجایی 
پول و ارز ما در دنیا با مشکلات زیادی توام است و می دانیم که در صادرات نفت با مشکلاتی 

مواجه هستیم. اما در عین حال تلاش ما این است سختی معیشت مردم را کاهش بدهیم.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: همه تلاش ما این است که سختی ها مقداری کاهش 
پیدا کند و بیشتر قابل تحمل باشد. به همین دلیل ما برای کالاهای اساسی ارز 4200 
تومانی اختصاص دادیم و برای بودجه سال 99 هم برای کالاهای اساسی اختصاص 
خواهیم داد. همانند اینکه در این ماه پرداخت می کنیم در ماه آینده هم پرداخت می کنیم، 
سال آینده هم مانند، همین آذرماه امسال خواهد بود و باز هم 4200 تومانی برای کالاهای 

اساسی بود.
وی ادامه داد: طرح های مختلفی در این زمینه در ذهن ما و نمایندگان مجلس بود. 
بحث های فراوانی کردیم فقط به خاطر رفاه مردم و به خاطر اینکه مشکلات معیشتی 
کاهش پیدا کند.   می دانید ارز چند نرخی و جلوگیری از سوءاستفاده و فساد چقدر 
مشکل است. اما در عین حال دولت تحمل می کند به خاطر اینکه مردم در فشار نباشند. 
بنابراین کالاهای اساسی سال آینده همانند امروز و امسال باز هم به قیمت 4200 تومان 

خواهد بود.
رییس جمهوری اضافه کرد: حتی کالاهای غیراساسی هم با ارز نیمایی خواهد بود که 
در این بودجه ما ارز نیمایی را 8500 تومان مدنظر قرار دادیم. بنابر این تلاش ما این است 

که معیشت مردم در سختی نباشد.
روحانی در بخش دیگری از سخنانش گفت:  تلاش کردیم حقوق و مستمری افرادی 
که در جامعه ما آسیب پذیرتر هستند به مقداری که در توان دولت است افزایش بدهیم. 
در همین یکی دو هفته گذشته ما بیش از یک هزار میلیارد تومان - علاوه بر آنچه که در 
سال های پیش و اوایل سال پرداخت می شد- برای کمک به معلولین اختصاص دادیم. در 
واقع در اجرای قانون حمایت از معلولین که به عنوان قانون مجلس شورای اسلامی بر ما 

ابلاغ شده است،  را آغاز کردیم.
حقوق کارمندان و کارمندان ۱۵ درصد افزایش می یابد

روحانی ادامه داد:  در زمینه مستمری بگیران نیز شرایط ما به شکلی است که نسبت به 
یکی دو سال گذشته بیش از سه برابر افزایش پیدا کرده است. همچنین برای آنها که حقوق 
ثابت دارند مانند کارمندان و کارگران ما بسیار سخت خواهد بود، در سال جاری 20 درصد 
افزایش دادیم و مستمری ثابت و در سال آینده هم 15 درصد افزایش بدهیم. یعنی در 
این دو سال، ۳5 درصد بر حقوق و مستمری ها اضافه کردیم و این به معنای آن است که 

اقشاری که تحت فشار هستند از فشار کمتری برخوردار بشود.
رییس دولت دوازدهم عنوان کرد: در همین طرح اخیر هم تلاش ما بر این بوده که آنهایی 
که دارای فشار بیشتری روی آنها است و مشکلات بیشتری دارند بتوانیم به آنها کمک 
معیشتی را هم در ماه های باقی مانده امسال پرداخت کنیم که نسبت به ماه آذر و در آخر 
آبان انجام دادیم و نسبت به ماه های بقیه هم ان شاءالله انجام می دهیم که این طرح شامل 
60 میلیون نفر از اعضای خانواده ایران است. ممکن است مقداری هم در اثر درخواست 

مردم آنهایی که مدعی هستند که نیازمند هستند افزوده شود.
رییس جمهوری گفت: به هر حال ما این را اجرایی و عملیاتی می کنیم برای اینکه مردم 
ما در فشار کمتری قرار بگیرند این روند در سال 99 هم به حول و قوه الهی ادامه خواهد 
یافت. بنابراین شرایط اقتصادی ما بهتر خواهد بود و تلاش می کنیم شرایط مردم شرایطی 
نباشد که در فشار بیشتر باشند البته هر چه ما به دست آوردیم در سایه حمایت مجلس 
شورای اسلامی، در سایه هدایت های مقام معظم رهبری و در سایه حضور مستمر مردم در 
بخش های مختلف اجتماعی و اقتصادی بوده و این روند در سال آینده هم ادامه خواهد 

یافت.
وی ادامه داد: کمک به معلولان که اوایل سال پرداخت می شده است، به عنوان قانون 
مجلس شورای اسلامی آغاز کرده ایم.  در زمینه مستمری بگیرها به گونه ای است که 

نسبت به یکی دوسال پیش، بیش از ۳ برابر افزایش پیدا کرده است.
بودجه کشور بر مبنای فشار حداکثری و ادامه تحریم آمریکا است

روحانی گفت: بنابراین از لحاظ کمک به بیش از ۷ دهک جامعه دولت حرکت خوبی را 
آغاز کرده است که قشر متوسط و ضعیف ما است که این حرکت را باز هم ادامه خواهد داد.
رئیس جمهوری تاکید کرد: مبنای بودجه ما همچنان بر مبنای فشار حداکثری و ادامه 
تحریم آمریکا است که این به آن معنا نیست که دولت قدم های دیگری را بر ندارد اما در 

عین حال مبنای ما بر این است و بر این مبنا ما بودجه 99 را طراحی کردیم.  
وی ادامه داد: من به عنوان یک خبر خوشحال کننده به نمایندگان و ملت بگویم که 
روابط ما و روابط اقتصادی ما با کشورهای همسایه و چند کشور غیر همسایه در ماه های 
اخیر روند بهتری را طی می کند؛ امیدواریم در سال آینده شرایط بهتری با این کشور ها 

داشته باشیم.
رییس جمهور یادآور شد: صادرات ما رونق بیشتری خواهد یافت با ورود موقت ما در 
اتحادیه اوراسیا، صادرات ما با ارقام بهتر بدون تعرفه یا با تعرفه بسیار کم رونق می دهد 
همین طرح را با ترکیه به طور دیگر اجرا می کنیم و با آذربایجان به زودی اجرا خواهیم کرد 
و با کشورهای دیگر اجرا می کنیم.   وی اضافه کرد: آنچه که در سرمایه گذاری مدنظر ما 
بوده است از 5 میلیارد دلار سرمایه گذاری روسیه در ایران که بیش از 2 میلیارد آن  قبلا 
نهایی و اجرایی شده است بقیه آن در سال 2020 عملیاتی می شود. امیدواریم 5 میلیارد 
دلار سرمایه در سال بعد،  چه طرح هایی که قبلا نهایی شده و چه در سال آینده نهایی می 
شود  وارد کشور شود. البته مشابه این با کشورهای دیگر هم داریم بنابراین شرایط اقتصادی 
ما بهتر خواهد شد.   روحانی گفت: تلاش می کنیم شرایط مردم به گونه ای نباشد در فشار 
بیشتر باشند. البته هرچه به دست آوردیم در سایه حمایت مجلس شورای اسلامی، در 
سایه هدایت های  رهبری و در سایه حضور مستمر مردم در بخش های مختلف اجتماعی و 
اقتصادی بوده است و این روند در سال آینده ادامه خواهد یافت. وی در ادامه به رقم بودجه 
در سال 99 اشاره کرد و گفت: ویژگی های بودجه ما اصول سیاست های ما در بهداشت، 
درمان، ریل، محیط زیست،   کشاورزی، آب، برق، پهنای باند ما نسبت به آغاز دولت یازدهم 
قدرتش 20 برابر شده است بنابراین ما  این روند را ادامه می دهیم. رییس جمهوری گفت: 
در زمینه این که بتوانیم شبکه ملی اطلاعات داخلی را آنچنان تقویت کنیم که مردم بتوانند 
برای نیازمندی های خود نیازی به خارج نداشته باشند و اخیرا هم رهبر معظم انقلاب در 
این زمینه دستوری دادند که در شورای عالی فضای مجاری آن را دنبال می کنیم مردم 

شرایط بهتری را لمس خواهند کرد.  
گازسوز کردن خودروها اجرا می شود

روحانی افزود: مساله گازسوز کردن خودروهایی که مربوط به حمل و نقل عمومی از 
طرف دولت اعلام شد. ما در سال آینده آن را اجرا می کنیم و دولت بودجه آن را بر عهده 
می گیرد.   وی ادامه داد: طرح تحول سلامت استمرار پیدا می کند و  بودجه دستگاه 
های اجرایی برنامه محور خواهد شد و همچنین دولت برای کوچک سازی و عدم تصدی 
گری تلاش می کند بنابراین دارایی های مازاد در سال آینده  واگذار می شود. یکصد ردیف 
هزینه ای بودجه حذف شده است و بودجه شرکت های دولتی امسال یکماه زودتر  تقدیم 
مجلس شده است.   رئیس جمهوری گفت: در بودجه سال آینده شرکت های دولتی 200 
هزار میلیاردتومان سرمایه گذاری خواهند کرد و  ۷0 هزار میلیارد هم بودجه عمرانی است 
بنابراین 2۷0 هزار میلیارد تومان  در سال آینده اعم از دولت یا شرکت های دولتی در سال 

آینده سرمایه گذاری می کنند که باعث شکوفایی خواهد بود.  
وی افزود: لایحه بودجه سال 99 از حیث منابع و مصارف به میزان 19 میلیون و 88۷ 
هزار و ۳۷1 میلیارد ریال است که منابع بودجه عمومی دولت 5 میلیون و 6۳8 هزار  و29۳ 
هزار میلیارد ریال است و  منابع عمومی بودجه ما  484 هزار میلیارد تومان در سال 99 در 
نظر گرفته شده است که می شود 4 میلیون و 845 هزار و 968 هزار میلیارد ریال، درآمد 
اختصاصی وزارت خانه ها ۷92 هزار و ۳25 هزار میلیارد ریال در نظر گرفته شده است 
و بودجه شرکت های 14 میلیارد و 8۳9 هزار و 458 میلیارد ریال مدنظر قرار گرفته که  
این لایحه بودجه طبق اصل 52 قانون اساسی تقدیم مجلس شورای اسلامی خواهد شد 
امیدواریم نمایندگان امسال در نیمه بهمن بودجه را تحویل دهند که آیین نامه اجرایی را تا 

قبل از پایان سال نهایی کنیم.

رئیس جمهور هنگام تقدیم لایحه بودجه سال 99به مجلس:

تلاش دولت در بودجه کاهش سختی های معیشت مردم است
 بودجه سال آتی، بودجه استقامت و مقابله با تحریم است 

خطر نفوذ چهره های سفید با تفکر احمدی نژادی به پارلمان؟

ترافیک احمدی نژادی ها پشت درِ مجلس

مرجان احمدی

از ماه ها قبل که گمانه زنی ها در خصوص چند و چون فعالیت افراد، احزاب و گروهای 
مختلف در انتخابات مجلس یازدهم آغاز شده بود، گفته می شد که دولتمردان احمدی نژاد 
قصد دارند حضور گسترده ای در این کارزار داشته باشند. برخی نیز از برنامه های مشخص 
شخص محمود احمدی نژاد برای حضور تاثیرگذار در این انتخابات خبر می دادند. تا جایی 
که حتی احتمال کاندیداتوری احمدی نژاد در انتخابات مجلس هم مطرح شده بود، 

احتمالی که کمرنگ بود و غریب.
تهیه لیست با چهره های سفید و کمتر شناخته شده برای دور زدن فیلتر شورای نگهبان 
از جدی ترین احتمالات درباره حامیان تفکر احمدی نژاد بود، برخی براین اعتقاد بودند که 
شاید برخی نزدیکان او چون تمدن یا شیخ الاسلام و یا حتی شریف زاده اعلام کاندیداتوری 
کنند ولی با توجه به بالا بودن احتمال ردصلاحیت آنها، احمدی نژاد بازی خود را با چهره 
های سفید و از حوزه های انتخابییه کمتر شناخته شده و کوچک انجام خواهد داد. 

احتمالی که بعید به نظر نمی رسد رنگ و بوی عینیت به خود بگیرد.
فارغ از چهره های سفیدی که شاید در شرایط فعلی قابل شناسایی نباشند،بسیاری 
دیگر از دولتمردان، معاونان و مدیران میانی دولت های نهم و دهم طی ۷ روز گذشته 
شناسنامه بدست به ستادهای انتخاباتی رفتند ونام شان را در لیستکاندیداها به ثبت 
رساندند، سونامی چهره هایی که با پسوند»احمدی نژاد« شناخته می شدند، وزیر احمدی 
نژاد کاندیدا شد، معاون احمدی نژاد کاندیدا شد، استاندار احمدی نژاد کاندیدا شد و 
....افرادی که یا همچنان وفادار به احمدی نژاد هستند یا بعد از تغییر مرد بهاری راهشان 
را دور کرده یا در ظاهر دور از او حرکت می کنند، چهره هایی که در قالب پایداری های 
سیاست یا جمنا و شورای ائتلاف این روزها حیات سیاسی خود را دنبال می کنند. افرادی 
چون محمدسلیمانی، نیکزاد، فریدون عباسی یا سیدمهدی هاشمی و احمدی بیغش که 
نزدیک به پایداری ها هستند، یا حاجی بابایی، خلیلیان، زریبافان، محمد حسینی، میرتاج 
الدینی، محمدمهدی زاهدی، محمد عباسی و ...که در کنار جمنا و شورای ائتلاف حرکت 
می کنند یا مصری که همراه با اصولگرایان سنتی است. نکته قابل توجه آن است که اکثر 
وزرا و معاونینی که نام نویسی کردند در این سال ها ارتباط و همراهی خود را با احمدی نژاد 
را به طور مطلق رد نکردند و باید توجه کرد که چهره هایی همچون رضا تقی پور، سیدشمس 
الدین حسینی، علی نیکزاد، محمود بهمنی، فریدون عباسی، محمدحسن طریقت منفرد، 
صادق خلیلیان و فاطمه جوادی هیچ گاه موضع تندی علیه احمدی نژاد نگرفتند و حتی 
گاهی از خدمات محمود احمدی نژاد و دولت نهم و دهم هم گفتند.  هرچند در روزگاری که 
ورق برگشته بود و اعمال و رفتار رئیس جمهور سابق به نفع حیات سیاسی برخی از آنها نبود، 
بیانیه ای نوشتند و از او برائت جستند اما حالا که بار دیگر می خواهند به کرسی و منصب 
برسند احمدی نژاد و ارتباطشان با او را رد نمی کنند. مانند سیدمحمد حسینی که وقتی 
به وزارت کشور آمده بود در همین رابطه گفت: »به هر حال ارتباط با افرادی که قبلا همکار 
بوده ایم قطع نمی شود.« به هر ترتیب روز گذشته نام نویسی از داوطلبان انتخابات مجلس 
به پایان رسید و بررسی اسامی داوطلبان نشان می دهد که بیش از 20 تن از دولتمردان و 
مدیران احمدی نژاد داوطلب حضور در انتخابات هستند. با این حال گفته می شود علاوه 
بر وزرا و معاونین محمود احمدی نژاد که چهره های شناخته شده تری هستند، بسیاری 
از مدیران و معاونین میانی او از برخی شهرهای کوچک داوطلب حضور در انتخابات شده 
اند که این موضوع قابل توجه و تاملی است. درعین حال نباید فراموش کرد که بسیاری از 
نمایندگان ادوار در مجالس هفتم، هشتم و نهم که از حامیان جدی احمدی نژاد بودند بار 
دیگر برای حضور در کارزار انتخابات داوطلب شدند. چهره هایی همچون مرتضی آقاتهرانی، 
معلم اخلاق دولت احمدی نژاد، لاله افتخاری، زهره الهیان، ارسلان فتحی پور، حمید 
رسایی، سید محمود نبویان بیژن نوباوه و ... که می توانند در صورت پیروزی در انتخابات 
اسفندماه، بار دیگر با دولتمردان احمدی نژاد همراه و هم پیمان شوند. هرچند اکنون باید 
در انتظار نتیجه بررسی صلاحیت ها توسط شورای نگهبان بود. آن وقت می توان در فضای 

شفاف تری به بررسی گزینه های موجود و لیست ها و ائتلاف های احتمالی پرداخت.
سیدمحمد حسینی- وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت دهم 
رضا ضا تقی پور-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت دهم

محمدمهدی زاهدی- وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در دولت های نهم
سیدشمس الدین حسینی-  وزیر امور اقتصاد و دارایی در دولت نهم و دهم

محمدعباسی - وزیر تعاون دولت در دولت نهم و دهم
 علی نیکزاد -وزیر راه و شهرسازی در دولت دهم

 عبدالرضا مصری -وزیر رفاه و تامین اجتماعی در دولت نهم
 حمیدرضا حاجی بابایی - وزیر آموزش و پرورش در دولت دهم

محمد سلیمانی - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت نهم
محمدحسن طریقت منفرد - وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در دولت دهم

صادق خلیلیان - وزیر جهاد کشاورزی در دولت دهم
محمود بهمنی - رئیس بانک مرکزی در دولت دهم

فریدون عباسی - رئیس سازمان انرژی اتمی در دولت دهم
فاطمه جوادی - معاون احمدی نژاد و رئیس سازمان محیط زیست در دولت نهم

مسعود زریبافان- معاون احمدی نژاد و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران
محمدرضا میرتاج الدینی -معاون پارلمانی دولت احمدی نژاد

عبدالرضا داوری - مشاور رسانه ای محمود احمدی نژاد
محمود احمدی بیغش - استاندار خراسان شمالی در دولت دهم

وجیه ا... آقاتقی - فرماندار تهران در دولت نهم
حسین مظفر - نماینده احمدی نژاد در شورای نظارت بر صدا و سیما

رامین مهمانپرست - سخنگوی وزارت امور خارجه در دولت دهم
سید مهدی هاشمی -معاون عمرانی وزارت کشور در دولت نهم

غلامرضا خواجه سروی - معاون وزیر علوم در دولت در دولت دهم
مجید امیدی شهرکی - مدیرعامل خبرگزاری ایرنا در دولت دهم

بهروز مرادی - معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی در دولت دهم
سیدمرتضی اسماعیلی طبا - مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در دولت دهم

»عارف و لاریجانی نیستند« جمله خبری این روزها در بحبوحه 
ثبت نام های انتخابات مجلس یازدهم که نشان می دهد که دست کم 
دو مهره اصلی میانه رو مجلس دهم از غایبان بزرگ مجلس بعدی 
خواهند بود و از هم اکنون درخلاء حضور آن ها می توان نگران 

ظهور افراط و تفریط ها بود. 
رئیس  انصراف »علی لاریجانی«  اعلام  از  فاصله یک هفته  به 
مجلس دهم، »محمدرضا عارف« رئیس فراکسیون امید مجلس 
رقابت های  در  حضور  عدم  از  ریاست،  برای  همیشگی  رقیب  و 
در  امید  فهرست  سرلیست  داد.  خبر  یازدهم  مجلس  انتخابات 
انتخابات چهارسال پیش اکنون معتقد است خارج از بهارستان 
کارآیی بهتری خواهد داشت و بنابراین در گود انتخابات مجلس 

وارد نخواهد شد.
انصراف عارف و چالش سرلیستی

بیانیه های دعوت اصلاح طلبان برای داوطلبان واجدان شرایط در 
انتخابات اگر دست آن ها را برای بستن فهرست بازتر گذارد و حتی 
فهرست بسته شده از سد شورای نگهبان هم بگذرد بازهم موضوع 
سرلیست جدی است و انصراف عارف هم بر جدیت آن می افزاید. 
گزینه های آن هم از »شهیندخت مولاوردی« تا »مسعود پزشکیان« 
گستردگی دارد. راه حل اصلاح طلبان برای یافتن سرلیست تا زمان 
تایید صلاحیت ها چندان روشن نیست و به نظر می رسد این جریان 

منتظر تصمیمی است که شورای نگهبان و هیات های بررسی برای 
آن ها می گیرند.

گمانه های ریاست مجلس آینده
دورنمای ریاست مجلس یازدهم در عدم حضور چهره هایی مانند 
لاریجانی و عارف چه خواهد بود؟ چه کسی از اصولگرایان جانشین 
این ها  آنسو چه کسی جانشین عارف می شود؟  و در  لاریجانی 
پرسش هایی است که برای پاسخ به آن ها باید تا بهار سال آینده صبر 
کرد اما می توان نشانه هایی برای احتمالات را هم در نظر گرفت. 
واقعیت آن است که پیامدهای عدم حضور عارف در رقابت های 
انتخاباتی تنها متوجه جریان اصلاح طلب نیست و همانگونه که 
ریاست  یازدهم می تواند خلایی در  غیبت لاریجانی در مجلس 
مجلس محسوب شود غیبت عارف هم به عنوان  رقیب لاریجانی در 
مجلس دهم ریاست آینده پارلمان را با خلایی مواجه سازد. خلایی 
که اصولگرایان خود را از هم اکنون آماده جبران آن و حضور در 
کرسی ریاست مجلس می کنند. گمانه زنی ها در جبهه اصولگرایان 
نشان می دهد که این گروه از حجت الاسلام »مرتضیآقاتهرانی« 
دبیرکل جبهه پایداری تا  »غلامرضا مصباحی مقدم«  و »محمدباقر 

قالیباف« را در قامت رئیس مجلس آینده می بینند.
اصلاح طلبان اما شانس چندانی برای کسب این مسند برای خود 
نمی بینند و همانگونه که »عباس عبدی« تحلیلگر سیاسی نزدیک به 

این جریان تصریح کرده است: »اصلاح طلبان با ادامه وضع موجود، 
قادر به شرکت در انتخابات نیستند و اگر هم قادر نباشد، دلیلی هم 

ندارد که راجع به رئیس و مرئوس مجلس آینده فکر کنند.«
تندروها متحد می شوند؟ 

میانه روی و اعتدال عارف و لاریجانی در مجلس دهم با وجود 
آنکه از سوی هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا مورد انتقادهای 
شدید قرار گرفت و منجر به کنارگذاشته شدن لاریجانی از جرگه 
اصولگرایی از سوی برخی رادیکال های این جریان شد و عارف را 
هم تا مرز اخراج از اصلاح طلبی پیش برد اما امور کشور را همین 
اعتدال به صورت نسبی پیش برد و برآیند آن دست کم برای دولت 
چهارسال  طی  اصلاح طلبان  بود.  برنامه هایش  برخی  پیشبرد 
رادیکال های  و  کردند  گلایه ها  بسیار  عارف  سکوت  از  گذشته 
اصولگرا لاریجانی را گریزان از آرمان های اصولگرایی و حامی رقیب 
دانستند. حال با غیبت معنادار این دو باید دید مجلس آینده چه 
عملکردی خواهد داشت. هرچند با توجه به فهرست های انتخاباتی 
پیشنهادی اصولگرایان می توان تعداد بیشتری تندرو را برای مجلس 
آینده تصور کرد اما جریان مقابل چندان امیدی به واسطه غربال 
ندارد  بهارستان  تندروهای خود در  برای حضور  نگهبان  شورای 
بنابراین اصولگرایان رادیکال را می توان پررنگ تر از دیگر گروه ها در 

مجلس آینده تصور کرد.

آینده میانه روها
اینکه عارف و لاریجانی در آینده سیاسی ایران چه جایگاهی خواهند 
داشت موضوعی نیست که بتوان از هم اکنون درباره آن گمانه زنی کرد 
اما نیم نگاه همیشگی و نوستالژیک این دو به ریاست جمهوری تقویت 
کننده این احتمال است که شاید برای آینده خود جایگاهی فراتر از 
ریاست مجلس پیش بینی کرده و می خواهند. لاریجانی درباره ترسیم 
آینده سیاسی خود در قامت رئیس جمهوری مانند همه سال های 
سیاست ورزی اش سخن گفته و اعلام کرده است که فعلا برنامه ای 
برای این مهم ندارد. عارف تاکید کرده است که خارج از گود مجلس 
برای خود کارایی بهتری می بیند و می داند. با این وجود می توان آن 
دو را از گزینه ای بالقوه انتخابات ریاست جمهوری  1400 در نظر 
او  از  گرفت. کنشگری لاریجانی دستکم طی هفت سال گذشته 
چهره ای میانه روی ساخته است که میان اصلاح طلبان هم طرفداران 
خاص خود را دارد و همزمان با علام انصرافش برخی چهره های 
احزاب اصلاح طلب از او تردید در تصمیم را درخواست کرده اند اما 
او به عنوان اصولگرا دو دسته هستند،  اصولگرایان میان پذیرش 
برخی همچنان او را داخل در جرگه می دانند و برخی او را خارج از 
این محدود تصور می کنند. عملکرد عارف هم حمایت از او را برای 

برخی از اصلاح طلبان واجب و برای برخی دیگر حرام کرده است.

آیا باید نگران ظهور افراط و تفریط ها درمجلس یازدهم بود؟ 

غیبت عارف و لاریجانی، کناره گیری میانه روها



یکی از مراجع تقلید ، حفظ استقلال مالی حوزه های علمیه از دولت ها را یک ضرورت 
دانست  گفت :دست حوزه نباید مقابل دیگران دراز باشد.

آیت الله شبیری زنجانی در دیدار با آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور اظهارداشت: 
خیلی خوب است که شما پیگیر استقلال مالی حوزه ها هستید.

وی با انتقاد از رواج مدرک گرایی در حوزه های علمیه  تصریح کرد: علم را یا باید برای خدا و 
پاداش اخروی فراگرفت و یا برای خود علم و ارزشمندی آن. وقتی که کسی برای مدرک درس 

می خواند ملّا نمی شود.
آیت الله  شبیری زنجانی افزود: آموختن علم نباید به خاطر امور دنیوی باشد. مرحوم آقای 
مجتهدی تبریزی، در ابتدای طلبگی به من گفتند که در دانشگاه برای مدرک گرفتن درس می 
خوانند اما شما برای خود علم موضوعیت قائل هستید، اما الان طوری شده که طلاب وضع 
دانشگاهی پیدا کرده اند. از سیستم آموزشی دانشگاه، امثال شیخ طوسی و آخوند خراسانی 

بیرون نمی آید. شما افراد را تشویق کنید که این گونه درس بخوانند.
وی با تأکید بر اینکه جامعه به طلاب باسواد، باتقوا و با اخلاق نیاز دارد گفت: در مسائل 
اخلاقی مشکلی که وجود دارد این است که مسائل دنیوی بسیار پررنگ شده است. در سابق 
طلاب بیشتر به دنبال مسائل اخلاقی بودند. متأسفانه در حوزه های اخلاقی هم کمتر زمینه 
شاگرد پروری وجود دارد. دوره میرزای شیرازی و دوره مرحوم آخوند چهار چهره اخلاقی تراز 
اول وجود داشتند: آخوند ملا فتحعلی سلطان آبادی ، آخوند ملاحسینقلی همدانی، حاج 
شیخ اسماعیل قره باغی و حاج سید مرتضی کشمیری. الان متأسفانه اوضاع چنین نیست و 
موانع مختلف نمی گذارند که چنین افرادی تربیت شوند، اما نباید ناامید شد. آیت الله شبیری 
زنجانی با تأکید بر لزوم رسیدگی به وضعیت معیشتی طلاب خاطرنشان کرد: سیره علمای 
گذشته این بوده که درباره افرادی که از نظر علمی مستعد بودند، رسیدگی خاصی داشتند. 
شخصیت هایی مانند مرحوم  آخوند و مرحوم حاج شیخ عبدالکریم حائری و مرحوم آقای 
بروجردی برای طلاب مستعد حق استثنائی قائل بودند. بسیاری از طلاب با استعداد به خاطر 
شرایط مالی نمی توانند ادامه بدهند. آقای مطهری گفته بود اگر وضع مالی ام قابل تحمل بود 
از حوزه خارج نمی شدم. آقای مطهری خودش را ضایع نکرد و منشأ خدمات شدند اما اگر 
چنین فردی در حوزه بود برای حوزه خوب بود. خیلی ها به خاطر مسائل مالی و سختی های 
معیشتی از حوزه خارج می شوند.وی تصریح کرد: با اخویمان به منزل پسر کربلایی علی شاه، 
خادم مرحوم حاج شیخ عبدالکریم رفتیم. اخوی به پسر ایشان گفت لیست شهریه را بیاورد. در 
بین لیست طلابی که از مرحوم آقای حائری شهریه دریافت می کردند، متوجه شدیم برای آقا 
سیدمحمد تقی خوانساری شهریه خاصی در نظر گرفته شده است. معمول افراد سه تومان و 
برخی شش تومان و برخی بیست تومان و فقط آقای سیدمحمد تقی خوانساری بیست و پنج 
تومان شهریه می گرفت. مرحوم آقای حاج سید احمد خوانساری و مرحوم آقای شاه آبادی، 

نیز بیست تومان شهریه می گرفتند.
حاج آقا رضا زنجانی می گفت: »به آقای حاج شیخ گفتم در حوزه چند طلبه ممتاز مانند 
حاج سید محمد تقی داریم؟ گفتند علماً و عملًا نظیر او را نداریم. گفتم ایشان از روی اضطرار و 
ناچاری می خواهد به دنبال کاسبی برود.« من احتمال می دهم این افزایش شهریه برای همین 
بوده است. اکنون هم در حوزه افراد مستعدی هستند که به خاطر فقر و مشکلات مالی به دنبال 
کاسبی می روند و از ادامه تحصیل باز می مانند. نباید گذاشت این استعدادها از حوزه بروند. 
حوزه باید برای پرورش شخصیتهایی نظیر آخوند خراسانی و حاج شیخ عبدالکریم حائری، 
برنامه مشخص داشته باشد. اگر افراد مستعد بخواهند به خاطر مسائل مالی ترک تحصیل کنند 
خسارت بزرگی به حوزه وارد می شود. به گزارش جماران ،وی  در ادامه بیانات خود به مغفول 
ماندن برخی کتب علمی در حوزه اشاره کرد گفت: از کتابهایی که مظلوم واقع شده کتاب »دُرَر 
الفوائد« است. بسیاری از طلاب گمان می کنند لفّاظی و صِرف دانستن اصطلاحات متداول، 
نشان دهنده علمیت است. مرحوم حاج شیخ در بیان مطالب علمی مقید بودند که از این کار 
پرهیز کنند. مرحوم آقای والد ما می گفتند حاج شیخ مطالب علمی سطح بالا را با لفظ ساده 
و عرفی بیان می کرد به گونه ای که افراد بتوانند آن را درک کنند. »کفایه« و »درر« از کتابهای 
ارزشمندی هستند که مطالب آن ارزش مطالعه و تفکر دارد. وی درپایان گفت :آقای خرازی می 
گفتند گروهی خدمت آقای حاج سید احمد خوانساری رفتند و گفتند شما »جامع المدارک« 
را نوشته اید، خوب است که یک چنین کاری را در اصول انجام بدهید. ایشان گفته بودند درر 
نوشته شده است. درر، تلفیقی از مطالب و آرای حاج شیخ و مطالب استادشان مرحوم آقاسید 
محمد فشارکی است. طلاب برای مطالعه این کتاب تشویق شوند. مطالب علمی مهم و قابل 

ملاحظه ای در آن بیان شده که در »کفایه« نیست.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

تسهیلات بانکی بافت فرسوده باید 
50درصد ساخت واحد باشد

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: 
انگیزه کلی در بافت فرسوده پایین است و باید هم دولت و هم مدیریت شهری 

اقدامات موثرتر و بیشتری را برای ایجاد تحرک در بافت فرسوده قائل شوند.
محسن محرری با اشاره به مشکلات بافت های فرسوده به عنوان معضلی که 
همچنان در قم وجود دارد، اظهار داشت: بافت فرسوده استان قم که توسط 
رئیس  باشد.  می  است 1۷00هکتار  شده  اعلام  شهرسازی  عالی  شورای 
کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: این مقدار 
حجم قابل توجهی از شهر را تشکیل می دهد که در مناطق 1، ۷،۳ و بخش 
هایی از منطقه 6 را هم در برمی گیرد. محرری افزود: هدف از مشخص کردن و 
جدا کردن بافت فرسوده در شهر این است که توجه ویژه ای برای احیا و بازسازی 
این مناطق صورت بگیرد. وی با اشاره به اقدامات انجام شده در این مناطق، 
عنوان داشت: اقدامات خوبی انجام گرفته است اما کافی نیست البته حمایت 
هایی که از سوی شورای شهر و شهرداری انجام شده است باعث ایجاد انگیزه 
و تحرک در شهروندان نشده است. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: در حال حاضر شهرداری برای دوطبقه 
در حد تراکم پروانه رایگان می دهد و اخیرا هم اعلام شده اگر دو ملک تجمیع 
شود و متراژ آن بیش از 400 متر باشد طبقه اضافه هم می دهد. محرری افزود: 
دولت هم برای بافت فرسوده تسهیلات ارزان قیمت در نظر گرفته که برای هر 
واحد 50میلیون تومان وام تعلق می گیرد. وی با اشاره به شرایط اقتصادی 
امروز، خاطرنشان کرد: امروز پروانه های صادره در محدوده بافت فرسوده قابل 
توجه نیست و آمارها نشان می دهد اهدافی که مدیریت شهری و دولت در 
بافت فرسوده داشته است محقق نشده است. رئیس کمیسیون شهرسازی و 
معماری شورای اسلامی شهر قم در ادامه با اشاره به عدم استقبال شهروندان، 
عنوان داشت: یکی از دلایل می تواند تسهیلات بانکی باشد؛ با توجه به قیمت 
تمام شده ساختمان باید میزان تسهیلات حداقل 50درصد قیمت تمام شده را 
تشکیل دهد. محرری ادامه داد: 400سهمیه وام بانکی برای سال 9۷ در نظر 
گرفته شده بود که تا الان فقط 150مورد آن جذب شده است که نشان از عدم 
استقبال مردم است. وی تاکید کرد: میزان تراکم درخواست بعدی مردم است، 
در طرح تفصیلی تراکم ها به لحاظ تعداد طبقات محدود شده است به همین 
دلیل مردم مخصوصا سازندگان تقاضا دارند تا بتوانند تعداد طبقات بیشتری را 
در بافت فرسوده بسازند در حالی که طرح تفصیلی به دلیل محدودیت های 
ترافیکی و عرض شوارع این اجازه را نمی دهد. رئیس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: انگیزه کلی در بافت فرسوده پایین 
است و باید هم دولت و هم مدیریت شهری اقدامات موثرتر و بیشتری را برای 

ایجاد تحرک در بافت فرسوده قائل شوند.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

تدوین طرح جامع مدیریت پسماند شهر قم
تدوین طرح جامع  از  قم  پسماند شهرداری  مدیرعامل سازمان مدیریت 
مدیریت پسماند شهر خبر داد. سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به پیگیری 
سازمان مدیریت پسماند برای تدوین طرح جامع مدیریت پسماند، اظهار کرد: 
مرحله آنالیز تدوین این طرح آغاز شده و در برخی منازل برچسب هایی برای 
جمع آوری جداگانه پسماند از درب منزل نصب شده است. مدیرعامل سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم با تاکید بر اینکه در این مرحله با جمع آوری 
پسماند از درب منازلی که به صورت اتفاقی انتخاب شده آنالیز فیزیکی زباله ها 
صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: در این مرحله تعیین درصد کامل عناصر 
موثر و جزئیات پسماند صورت می گیرد. میرابراهیمی با تاکید بر اینکه این 
مرحله دو ماه زمان بندی دارد که آغاز شده است، افزود: مرحله آنالیز واحدهای 
مسکونی تمام شده و آنالیز اصناف و ادارات و مراکز مذهبی و آموزشی آغاز 
شده است. وی تصریح کرد: این طرح اطلاعاتی به ما می دهد که برنامه ریزی 
کنیم کیفیت و کمیت پسماند به تفکیک واحدها و مراکز تولیدکننده چه میزان 
است و بتوانیم به نحو احسن در زمینه نحوه ذخیره سازی و تحویل و جمع آوری 
برنامه ریزی دقیق تری داشته باشیم حتی نسبت به نوع و میزان بتوانیم از باب 
پردازش و دفع و تبدیل به مواد و انرژی برنامه ریزی دقیق تری انجام دهیم. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم اذعان کرد: نتایج طرح جامع 

مدیریت پسماند به عنوان اطلاعات پایه باقی پروژه ها قرار می گیرد
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اعلام کرد

اجرای طرح فرش خزان در 
بوستان های منتخب 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اجرای طرح فرش 
خزان در 1۳ بوستان منتخب شهری از 15 آذرماه خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به زیبایی های فصل پاییز در بوستان های و فضاهای 
بر  علاوه  شهری  فضاهای  در  پاییزی  برگ های  وجود  گفت:  شهری  سبز 
از رنگ ها که به عنوان جلوه های بصری در بوستان ها  ایجاد طیفی وسیع 
محسوب می شوند و از نظر شنیداری نیز، با تولید صداهای ملموس تداعی گر 
و  پارک ها  برای شهروندان هستند. مدیرعامل سازمان  پاییزی  زیبایی های 
فضای سبز شهرداری قم با اشاره به اجرای طرح »فرش خزان« در سال های 
گذشته افزود: سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم هرساله برنامه هایی 
را برای حفظ این فضاها در پاییز دارد و امسال نیز تمهیدات لازم جهت ایجاد 
خلاقیت در راستای زیباسازی و خاطره انگیز کردن بوستان های شهری برای 
شهروندان برنامه ریزی های لازم جهت اجرای این فضاسازی و عدم جمع آوری 
و انتقال برگ درختان خزان دار و رهاسازی آن در عرصه فضای سبز در تعدادی 
از بوستان های شاخص مناطق هشتگانه شهری انجام شده است . جوادیان با 
اشاره به روند کاهش دما و همچنین درختان کاشته شده در سال های اخیر 
افزود: روند کاهش تدریجی دما و درختان پهن برگ کاشته شده در چند سال 
اخیر زیبایی های فصل پاییز را دو چندان کرده و در همین راستا در منطقه یک 
بوستان مهدی)عج( و کودک، در منطقه دو بوستان امام رضا)ع( و صبا، در 
منطقه سه بوستان شهید بنیادی، در منطقه چهار بوستان علوی، در منطقه 
پنج بوستان آل یاسین، در منطقه شش بوستان زنگارکی و بوستان نرگس در 
منطقه هفت بوستان صدر و در منطقه هشت بوستان انقلاب اسلامی و بوستان 

پردیس برای این فضاسازی و اجرای طرح “فرش خزان” انتخاب شده اند.
 

فرمانده انتظامی استان قم: 

۷۶3 کیلوگرم تریاک در قم کشف شد
 فرمانده انتظامی قم از کشف ۷6۳ کیلوگرم تریاک طی 15 روز گذشته 
در این استان خبر داد و گفت: در این رابطه 1۳ قاچاقچی مواد مخدر نیز 
دستگیر شدند.  سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در این مدت با تلاش 
ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان و همچنین ماموران انتظامی و سایر 
پلیس های تخصصی، 2 باند قاچاق مواد مخدر در قم شناسایی و متلاشی 
شد. وی خاطرنشان کرد: در مدت مذکور ۷68 کیلو و ۳6۳ گرم انواع مواد 
مخدر شامل ۷6۳ کیلو و 1۳9 گرم تریاک، 4 کیلو و 1۳ گرم حشیش، 20 گرم 
هرویین و بیش از یک کیلوگرم سایر مواد مخدر کشف شده است. آقاخانی با 
اشاره به شناسایی و معرفی 4۷4 معتاد به مراکز درمانی، اضافه کرد: طی 15 
روز گذشته 1۳ قاچاقچی و ۷۳ خرده فروش مواد مخدر شناسایی و دستگیر 
شدند. فرمانده انتظامی استان قم همچنین همکاری و مشارکت شهروندان 
را در حفظ و ارتقای امنیت اجتماعی ضروری دانست و از آنان خواست تا در 
صورت آگاهی از هرگونه موارد مشکوک، موضوع را در اسرع وقت از طریق 

تلفن110 به پلیس اطلاع دهند.
 

رئیس پلیس  فتا استان قم اعلام کرد
فعال سازی رمز یکبار مصرف از سوی بانک ها

رئیس پلیس  فتا استان قم گفت: در صورت ارسال پیامک رسمی جهت 
فعالسازی رمز یکبار مصرف از سوی بانک ها شهروندان به سایت بانک مذکور 
مراجعه تا در دام سارقان اطلاعات بانکی نیفتند.   سرهنگ علی موالی 
اظهارداشت: برخی از افراد سودجو و فرصت طلب از طریق سامانه های 
مختلف اقدام به ارسال پیامک هایی با عناوین دریافت رمز یکبارمصرف به 
مشترکان تلفن همراه از آن ها درخواست ارسال اطلاعات شخصی بانکی 
دارند. رئیس پلیس فتا استان قم ادامه داد: شهروندان در صورت دریافت 
پیامک و تماس  تلفنی مشکوک، با مراجعه به سایت یا تماس با شماره رسمی 
بانک  از صحت موضوع مطلع شوند. سرهنگ موالی از همشهریان خواست، 
سعی کنید که رمز دوم حساب بانکی خود را حذف و از رمز دوم یکبار مصرف 
استفاده و در صورت اطلاع از هرگونه فعالیت مجرمانه در فضای مجازی 
موضوع را از طریق نشانی پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.ir بخش 

ارتباطات مردمی گزارش کنند.

تبانی 7 هزار میلیاردتومانی دو بانک خصوصی 
امیر خجسته، نماینده مجلس از فساد هفت هزار میلیاردتومانی دو بانک خصوصی خبر داده 
است؛ آن ها شرکت صوری تأسیس کرده و با تبانی به شرکت های اقماری یکدیگر وام میلیاردی 
داده اند. به گفته او، دو بانک خصوصی در قالب تأسیس 60 شرکت و برای هر بانک ۳0 شرکت 
فقط به قصد اخذ تسهیلات از یکدیگر توانسته اند هر کدام مبلغ سه هزار و 500 میلیارد تومان 
به یکدیگر تسهیلات دهند که در مجموع هفت هزار میلیارد تومان از سپرده های مردمی نزد 
این دو بانک که رقمی بیش از سرمایه اصلی این دو بانک است، در معرض خطر قرار دارد.امیر 
خجسته در گفتگو با خانه ملت، درباره فعالیت بانک های خصوصی و پشت پرده تخلفات در 
برخی از این بانک ها، گفت: نوع فعالیت برخی از بانک های خصوصی موجب شده است زمینه 
برای سوءاستفاده های مالی عده ای فرصت طلب در پشت پرده تعدادی از این بانک ها مهیا شود. 
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس بر این اساس تصریح کرد: دست های پرقدرت پشت 
پرده در برخی از این بانک ها و اعمال دستورات فرمایشی موجب شده است سپرده های مردمی 
نزد آن ها با خطر جدی مواجه شود. وی افزود: این بانک ها باید با اعطای تسهیلات و تأمین مالی 
خرد و کلان، راه را برای توسعه اقتصادی و حل مشکلات مردم باز کنند، اما برخی گزارش ها 
به فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی و اداری مجلس شورای اسلامی، پرده از این موضوع 
برداشته است که تعدادی از این بانک ها با بیراهه رفتن و تأسیس شرکت های اقماری و ضربدری 

زیرمجموعه، اقدام به دورزدن قانون کرده اند.

پزشکان بدون کارتخوان ممنوع الخروج می شوند؟ 
امیدعلی پارسا رئیس سازمان امور مالیاتی کشور دهم شهریور ماه در گفت وگویی گفته بود: 
»چنانچه پزشکان در مهلت تعیین شده نسبت به نصب این دستگاه ها اقدام نکنند، مطابق با 
قانون با آن ها برخورد شده و مورد ظن فرار مالیاتی قرار می گیرند.«مطابق آنچه در ماده 202 قانون 
مالیات های مستقیم آمده است سازمان امور مالیاتی کشور می تواند از خروج بدهکاران مالیاتی 
که میزان بدهی قطعی آن ها بیشتر از 100 میلیون ریال است از کشور جلوگیری نماید.با وجود 
تعرفه های بالای پزشکی و نیز کمبود پزشک که باعث تعدد مراجعات به پزشکان شده است، بنظر 
می رسد درصورت عدم نصب کارتخوان توسط پزشکان فرار مالیاتی بیش از 10 میلیون تومانی 
چیز دور از ذهنی نباشد.حال باید منتظر ماند و دید که آیا سازمان امور مالیاتی به وظیفه خود در 

این زمینه عمل خواهد کرد یا خیر.

انتقاد نعمتی از پخش برنامه انتخاباتی قالیباف در صدا و سیما
نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی ضمن انتقاد از عملکرد صدا و سیما، گفت: یکی 
از خبرنگاران صداوسیما اعلام کرد تصاویر افراد را به دلیل این که به طرفداری عده ای متهم 
نشویم منتشر نمی کنیم، ولی در همان زمان سخنان شهردار سابق تهران را در دانشگاه علامه 
که برنامه ای 100 درصد انتخاباتی بود نشان دادند. بهروز نعمتی در نطق میان دستور خود در 
جلسه علنی روز- یکشنبه- مجلس شورای اسلامی  افزود: در سخنرانی برخی گفته می شود 
مجلس را به توپ ببندند. برادر روحانی ای که می گویی مجلس شورای اسلامی را باید به توپ 
ببندند آن مجلس، مجلس رضاخانی بود و این مجلس، مجلس جمهوری اسلامی است. با این 
وجود عملکرد و هدف تخریب ها هم مشخص است. این تخریب ها از سوی عده ای از برادران ما در 

مجلس هم تایید شده این به معنای خودزنی مجلس است.

صاحب تالار عروسی سقز متواری شد
فرمانده انتظامی استان کردستان با بیان اینکه مالک تالار عروسی سقز اصلًا بازداشت نشده و 
متواری است، گفت: تلاش شبانه روزی پلیس برای شناسایی و دستگیری مالک تالار همچنان 
ادامه دارد.سردار علی آزادی با بیان اینکه مالک تالار عروسی سقز اصلًا بازداشت نشده و متواری 
است، اظهار داشت: تلاش شبانه روزی پلیس برای شناسایی و دستگیری مالک تالار همچنان 
ادامه دارد.وی افزود: دستور بازداشت و حکم جلب مالک تالار عروسی »مانگه شه و« سقز صادر 
شده و هم اکنون تحت تعقیب قضایی و تمام امکانات و نیروهای انتظامی برای دستگیری آن فرد 
بسیج شده اند.فرمانده انتظامی استان کردستان تصریح کرد: در صورت محرز شدن یا احتمال 

قصور در حادثه تالار عروسی سقز، با افراد خاطی و مسببان برابر قانون برخورد شود.

حمایت امنیتی وزارت اطلاعات از اساتید دانشگاه 
وزیر اطلاعات گفت: تلاش های گسترده وزارت اطلاعات با همراهی دستگاه قضایی و شورای 
عالی امنیت ملی و با نقش آفرینی مناسب وزارت خارجه منجر به آزادی مسعود سلیمانی شد.سید 
محمود علوی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه اساتید دانشگاهی که در راستای اعتلای 
علمی کشور فعالیت می کنند به خصوص دکتر مسعود سلیمانی که اقدامات برجسته ای در زمینه 
درمان بیماری های لاعلاج دارد هستند، اظهار کرد: حمایت از این افراد در حوزه امنیتی بر عهده 
وزارت اطلاعات است.وی ادامه داد: متاسفانه دولت آمریکا بر خلاف ادعاها نه تنها تحریم های 
ظالمانه ای را در بخش دارویی کشور اعمال کرده که منجر به ایجاد مشکلات عدیده برای سلامتی 
برخی بیماران شده بلکه به تعبیر و اعتراف آشکار ترامپ، اقدام به گروگان گیری دانشمندان ما 

نیز کرده است.

استان قم کمترین سهم از لایحه بودجه ۹۹ 
استان تهران بیشترین و استان قم کمترین سهم را از لایحه بودجه 99 به خود اختصاص داده اند.
به گزارش  میزان، دولت در لایحه بودجه 99، 1988 هزار میلیارد تومان منابع درآمدی از محل 
مالیات، واگذاری، نفت و... برای خود پیش بینی کرده است که از این میزان 1642 میلیارد تومان 
را به بودجه استانی سال آینده اختصاص داده است.نگاهی به بودجه استانی سال 99 نشان 
می دهد استان های چهارمحال و بختیاری، سمنان، قم و قزوین کمترین بودجه و خوزستان، 

فارس، خراسان رضوی و اصفهان بیشترین بودجه را به خود اختصاص داده اند.

دلیل چرخش ناگهانی تاج به سمت گزینه ایرانی 
فدراسیون فوتبال بعد از مذاکره با برانکو به صورت ناگهانی اعلام کرده حتی مربیان ایرانی 
هم می توانند جانشین مارک ویلموتس بلژیکی شوند. مجلس و دولت فدراسیون را به خاطر 
قرارداد های سنگین به شدت تحت فشار قرارداده اند و به همین خاطر تاج یک چرخش ناگهانی 
به سمت مربیان ایرانی داشته است. هیچ بعید نیست در روز هایی که بحث حضور برانکو کاملا 

جدی بوده، به ناگهان یک مربی ایرانی جای ویلموتس را بگیرد.

کنایه  محسن هاشمی به اظهارات قالیباف 
محسن هاشمی در یک پیام توئیتری خطاب به اظهارات قالیباف  نوشت: اینکه آقای قالیباف 
می گویند 12 سال مترو در اختیار ایشان بود و 200 کیلومتر مترو ساختند، آن زمان هم من 
مدیرعامل مترو بودم و فقط دو سال در دوره مدیریت ایشان، من مدیر عامل نبودم که اقدامات آن 

دوره نیز، باز هم تداوم کار و برنامه های پیش بود.

سهم صدا و سیما از بودجه سال ۹۹ چقدر است؟
لایحه بودجه سال 1۳99 کل کشور منتشر شد که بر اساس آن، سهم سازمان صداوسیما برای 
تولید برنامه های صوتی و تصویری از بودجه پیشنهادی معادل 1۷45 میلیارد تومان است. این در 

حالی است که بودجه مصوب امسال )سال 98( مبلغ 1842 میلیارد تومان بوده است. 

احضار محمدحسین کروبی به دادسرا
محمدحسین کروبی عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی و فرزند مهدی کروبی، دبیرکل حزب 
اعتماد ملی، به دادسرای فرهنگ و رسانه احضار شد. به گزارش اعتماد ملی فرزند مهدی کروبی 

توسط شعبه ٤ دادسرای فرهنگ و رسانه تهران احضار شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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شب زنده  داری را فرو مگذار؛ زیرا  
زیان رسیده ]واقعی[ کسی است که شب 

زنده  داری را از دست بدهد .

دوشنبه - هجدهم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4936

آیت الله  شبیری زنجانی: 

نباید دست حوزه های علمیه مقابل دیگران دراز باشد 
 سیستم آموزشی مدرک گرا، عالم پرورش نمی دهد

رئیس ستاد اقامه نماز با تأکید بر لزوم برنامه ریزی حوزه علمیه برای شادی و خنده حکیمانه 
جامعه، اظهار داشت: در قرآن، خنده به همراه گریه و پیش از آن آمده است. در روایات ما نیز 
به وجود شادمانی در سیمای مؤمن سفارش شده است. از راه خنده می توان کارهای بزرگی 
در زمینه فرهنگی پیش برد.  حجت الاسلام والمسلمین قرائتی در جلسه قرآنی مجتمع جامع 
امام خمینی)ره(، با اشاره به تفسیر سوره مبارکه والعصر، اظهار داشت: در تفسیر قرآن برای 
عموم بهتر است به آیاتی بپردازیم که مردم بیشتر با آن مأنوس هستند. خداوند در قرآن کریم به 
زمان های مختلف روز قسم خورده که بیانگر ارزش زمان است. وی بیشترین خسارت ممکن 
را برای انسان، از ناحیه از دست دادن فرصت ها دانست و گفت: باید نیازهای زمان خود را 
بشناسیم و با توجه به اولویت ها، برای عمر خود برنامه ریزی نماییم. جای تعجب است که برخی 
از طلبه ها فرصت خود را به اموری بی فایده اختصاص می دهند. حجت الاسلام والمسلمین 
قرائتی با تأکید بر لزوم برنامه ریزی حوزه علمیه برای شادی و خنده حکیمانه جامعه، اظهار 
داشت: در قرآن، خنده به همراه گریه و پیش از آن آمده است. در روایات ما نیز به وجود 

شادمانی در سیمای مؤمن سفارش شده است. از راه خنده می توان کارهای بزرگی در زمینه 
فرهنگی پیش برد. وی ادامه داد: خداوند به پیامبر)ص( می فرماید به راه های پیامبران پیش 
از خود توجه بنما. برای موفقیت در تبلیغ، باید کارهای خوب دیگران اند را الگو قرار دهیم و 
از سویی، خود نیز اهل ابتکار باشیم. در تبلیغ بسیار عقب هستیم. محور اصلی درسی که 
می خوانیم، باید قرآن کریم باشد، زیرا نزد همه مسلمانان پذیرفته شده است و شکی در صحت 
آن نیست. در میان ما برخی مطالب بیان می شود که اگر با قرآن آشنا باشیم، نادرستی آنها به 
روشنی مشخص خواهد شد. رئیس ستاد اقامه نماز با اشاره به نیاز به حدود 1۳0 نوع تفسیر 
برای مشاغل مختلف، اذعان داشت: برای نمونه، هم اکنون یک میلیون نفر در زمینه ساخت 
و ساز مشغول اند و یک سوم هزینه های جاری به این بخش اختصاص دارد. آیا اسلام نظری 
درباره مسائل مختلف ساخت و ساز ندارد؟ پس از تحقیقات در این زمینه، کتابی گردآوری و به 
جامعه مهندسین ارائه شد که مورد استقبال قرار گرفت. شایان ذکر است:در پایان این جلسه، با 

اهدای جوایزی، از طلاب برتر قرآنی مجتمع جامع امام خمینی)ره( تقدیر به عمل آمد.

استاد قرائتی تاکید کرد

لزوم برنامه ریزی حوزه علمیه برای شادی و خنده جامعه

 یکی از مراجع تقلید با بیان اینکه ترویج فرهنگ ورزش 
در جامعه بسیاری از بیماری ها را از بین می برد، گفت: اگر 
ورزش در جامعه همگانی شود مراجعه به پزشکان بسیار 

کاهش می یابد.
شنبه  شامگاه  همدانی  نوری  حسین  العظمی  آیت الله 
بیان  با  در دیدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم 
اینکه اگر فرهنگ ورزش در جامعه ترویج شود، بسیاری از 
بیماری ها از بین خواهد رفت، افزود: اگر ورزش در جامعه 
فرهنگ همگانی شود 50 درصد از مراجعات به پزشکان 

کاهش می یابد.

وی با تأکید بر توجه اسلام به همه ابعاد زندگانی انسان، 
افزود: دین اسلام دستورهای مهمی برای سلامت انسان 
بیان کرده که باید مورد توجه همه اطبا قرار گیرد. این استاد 
سطوح عالی حوزه با بیان اینکه اقدامات پزشکان از اهمیت 
بسیاری برخوردار است و در روایات از شغل طبابت تمجید 
زیادی شده است که اهمیت و جایگاه آن را نشان می دهد، 

افزود: در هر علم و کاری نیت انسان بسیار مهم است.
توجه دین به فقاهت و طبابت

وی فقاهت و طبابت را از علوم مهم و مورد توجه دین و 
اهل بیت)ع( دانست و تصریح کرد: اگر نیت کار انسان برای 

خدا باشد علم و کار وی مفید خواهد بود اما اگر تنها جنبه 
مادی در نظر گرفته شود ارزش کار بسیار پایین می آید.

آیت الله نوری همدانی بیان کرد: بر اساس روایات کسی 
که به کم خوردن عادت داشته باشد سالم تر می ماند.

انسان  قلب  انعطاف پذیری  موجب  را  خوری  کم  وی 
دانست و افزود: اگر کسی پرخوری کند سلامت خود را از 
دست خواهد داد و دچار قساوت قلب می شود.این مفسر 
قرآن کریم بیان کرد: تقوا در دین اسلام از اهمیت بسیاری 
برخوردار است بنابراین هر چه تقوای انسان بالاتر باشد، در 

نزد پروردگار جایگاه و کرامت بیشتری خواهد داشت.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد: داروی کافی برای بیماری آنفلوانزا در 
استان قم موجود است و با کمبود دارو مواجه نیستیم.

دکتر پرهام درگفتگویی با بیان اینکه بیماری آنفولانزا در قم غیرمنتظره نیست گفت: ویروس 
این بیماری هرسال در همین ایام در کشور شیوع پیدا میکند اما نوع آن هرسال با سال قبل 

متفاوت است.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته ویروس این بیماری m2 h۳ نام داشت افزود: ویروس 

امسال n1 h1 نام دارد که شدت بیشتری نسبت به پارسال دارد.
دکتر پرهام تصریح کرد: درمان این بیماری نیاز به داروی خاصی ندارد اما در صوت نیاز 

هیچگونه کمبود دارویی برای درمان آن در استان وجود ندارد.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی در عین حال به مردم توصیه کرد از خوددرمانی به ویژه 

استفاده از آنتی بیوتیک ها بپرهیزند و هرگونه دارویی را تنها با نظر پزشک مصرف کنند.
دکتر پرهام تاکید کرد این بیماری در حالت معمول با رعایت دقیق مسائل بهداشتی، 

استفاده از ماسک و استراحت قابل درمان است.
وی علائم این بیماری و تفاوت آن را با سرماخوردگی مورد توجه قرار داد و گفت: در صورت 
بروز علائم سیستمی مانند دردهای عضلانی،سردرد و تهوع میتوان مشکوک به آنفولانزا بود در 

غیر این صورت علائم معمول دیگر نشان دهنده سرماخوردگی است.
دکتر پرهام تزریق واکسن را یکی از عوامل مهم پیشگیری آنفولانزا عنوان کرد و گفت: واکسن 

نیز به اندازه کافی در مراکز درمانی وجود دارد.
وی در عین حال از کودکان، افراد مسن، مادران باردار، و افراد تحت درمان شیمی درمانی که 

سیستم ایمنی ضعیف تری دارند خواست مراقبت بیشتری نسبت به سایرین داشته باشند.

آیت الله نوری همدانی:

فرهنگ ورزش باید در جامعه ترویج شود

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم :

کمبود داروی آنفلوانزا در استان قم نداریم 

معاني الأخبار :ج1، ص342

طرح: مهدی عزیزی

چرا گوشت ارزون نمی شه؟! 

از ابتدای امسال  صورت گرفت

بازرسی از ۶4هزار و۸94 واحد اقتصادی در استان قم 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از بازرسی64 هزار و 894 واحدهای صنفی، 

تولیدی، توزیعی و خدماتی استان در 8 ماهه امسال خبر داد. 
 محمود سیجانی افزود: از ابتدای سال تا پایان آبان 64 هزار و 894 مورد بازرسی توسط این سازمان 
صورت گرفته که منجر به تشکیل 52۷۳ پرونده با ارزش ۳86 میلیارد ریال شده است. سیجانی با اشاره 
به افزایش بازرسی های سال جاری نسبت به سال قبل تصریح کرد: آمارها نشان می دهد که تعداد 
بازرسی ها 2۳ درصد و تعداد پرونده های متشکله 29 درصد، نسبت به زمان مشابه سال قبل افزایش 
یافته است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم میزان شکایت های مردمی واصله به این 
سازمان در 8 ماه نخست امسال را ۷18۷مورد اعلام کرد و افزود: در این مدت 5492 شکایت تلفنی، 
1۷۷ شکایت حضوری، 242 شکایت از طریق پیامگیر و 28شکایت از طریق سامانه 124 و 1245 
شکایت کتبی به معاونت بازرسی این سازمان واصل شده است که در بخش خدمات بیشترین میزان 
شکایات مربوط به شرکت های خودرویی، فروشگاه های مبل، تعمیرات خودرو، رستوران ها، مشاورین 

املاک و کابینت سازها بوده است. 
بنا به گفته وی در بخش کالایی بیشترین حجم شکایات مربوط به نان، میوه، اقلام سوپر مارکتی، 
پوشاک و لوازم التحریر بوده که پرونده کلیه تخلفات جهت صدور حکم نهایی به تعزیرات حکومتی 
ارسال شده است. سیجانی در تشریح اقدامات سازمان صمت قم پس از اعلام نرخ جدید بنزین بیان 
کرد: تشدید قابل ملاحظه بازرسی ها، افزایش اکیپ های بازرسی در ساعات غیر اداری، افزایش ساعت 
کاری ستاد خبری معاونت بازرسی، افزایش خطوط تلفنی سامانه 124 و برگزاری گشت های مشترک 
با ادارات تعزیرات حکومتی، تاکسیرانی، اصناف، شرکت نفت و جهاد کشاورزی از جمله اقدامات این 
سازمان پس از اجرای نرخ جدید بنزین در استان قم بوده است. وی گفت: شهروندان استان قم در 
صورت هر گونه شکایت از واحدهای صنفی، تولیدی، توزیعی و خدماتی می توانند با سامانه 124 

تماس بگیرند.

رئیس ستاد انتخابات استان قم :

تبلیغات زودهنگام انتخاباتی رصد می شود 
رئیس ستاد انتخابات استان قم گفت : از یک ماه قبل، کار رصد فعالیت های انتخاباتی داوطلبان در 

قم آغاز شده است.
و  ها  سخنراني  مانند  داوطلبان  هاي  فعالیت  اظهارداشت:تمام  پوردرگفتگویی  سلیمان  بیژن 
اظهارنظرها حتی در فضاي مجازی رصد مي شود و هیئت های اجرایی و نظارت در تمام مراحل 

انتخابات آنها را مد نظر قرار خواهند داد .
سلیمان پور افزود: فرصت تبلیغات انتخاباتی در قانون مشخص شده که یک هفته قبل از انتخابات 

است و همه داوطلبان به آن آگاه هستند بنابراین انتظار می رود همه این قانون را رعایت کنند .
وی با اشاره به مشارکت 20 هزار نفر در کار برگزاری انتخابات خاطر نشان کرد: رعایت اصل بیطرفی ، 
افزایش سرمایه اجتماعی و اعتماد مردم و رعایت حقوق انتخاب کننده و انتخاب شونده همواره مدنظر 

مجریان انتخابات خواهد بود .

 28 کاهش  از  کشور  دامداران  اتحادیه  مدیرعامل 
خبر  سال  ابتدای  به  نسبت  زنده  دام  قیمت  درصدی 
داده و گفته: کاهش قیمت برای دامدار وجود دارد اما 
متاسفانه مصرف کننده شاهد پائین آمدن نرخ گوشت 

قرمز در بازار نیست.

معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  اجرایی  معاون 
گفت: تا دو سال دیگر 20 هزار متر مربع به شبستان های 

حرم مطهر بانوی کرامت افزوده می شود.
زائران  نیاز  مورد  فضای  افزایش  از  نژاد   محمود  هادی 
در داخل حرم مطهر خبر داد و اظهارداشت :هم اکنون 
فضاهای مورد نیاز زائران از قبیل شبستان ها و رواق ها 140 
هزار متر مربع است که تا دو سال آینده به 160 هزار متر 

مربع خواهد رسید.
وی افزود: از جمله فضاهای در حال ساخت شبستان 
اتابکی  صحن  زیرین  قسمت  در  امیرالمومنین  حضرت 

است. محمود نژاد با اشاره به تهیه طرح جامع حرم مطهر 
این طرح گفت: پیش  بر اساس  پروژه ها  و اجرای همه 
بینی می شود با اجرای این طرح ها تا سال 1400 امکان 

پذیرایی از 5 میلیون زائر در حرم فراهم شود.
سازی  زیبا  و  نوسازی  بهسازی  سازمان  عامل  مدیر 
شهرداری قم هم در برنامه گفتگوی خبری سیمای مرکز نور 
با اشاره به سفر سالانه 20 میلیون زائر به این شهر گفت: 
افزایش ماندگاری زائران در قم از 6 ساعت به یک روز تمام، 

از جمله اهداف شهرداری است.
خاکی اجرای طرح محور فرهنگی تاریخی حرم تا چهل 

اختران را در این راستا ارزیابی کرد و افزود: این محور چهار 
کیلومتر طول دارد و شامل بخش های مختلفی است تا به 
زائران کمک کند به جز زیارت حرم مطهر از دیگر ظرفیت ها 

و جاذبه های قم بازدید کنند.
وی برخی از ظرفیت های موجود در این محور را مورد 
النور محل عبادت حضرت  توجه قرار داد و گفت: بیت 
معصومه، بیوت تاریخی برخی مراجع، برخی امامزاده ها 
مانند شاه حمزه از جمله این آثار است. خاکی بدون اشاره 
به جزئیات طرح های دیگر بافت تاریخی از تهیه هشت 

طرح دیگر در بافت فرهنگی تاریخی اطراف حرم خبر داد.

معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س(  خبرداد
اضافه شدن 20 هزار متر مربع به حرم کریمه اهل بیت)س( 


